
کسیون انقلاب مجلس: عضو فرا

نباید با تصویب بودجه 
غیرواقعی زمینه ساز 
نارضایتی مردم شویم

کســیون انقــاب مجلــس       عضــو فرا
شــورای اســامی گفــت: نبایــد بــا افزایــش 
منابــع درآمــدی و ایجــاد منابــع غیر واقعی 
در بودجه زمین ساز عدم تحقق تکالیف و 
احکام بودجه در نهایت ایجاد نارضایتی 

در میان مردم شویم...

رئیس کل بانک مرکزی:

 دریافت چک  الکترونیک 
 تفاوتی با 

چک کاغذی ندارد
     رئیــس کل بانــک مرکــزی بــا بیــان اینکــه 
شرایط دریافت چک دیجیتال هیچ تفاوتی 
بــا چک هــای کاغذی ندارد، گفت: به زودی 
شــرایطی فراهم می شــود تا تمامی بانک ها 
بتواننــد ایــن خدمــت نویــن و ارزشــمند را به 

جامعه ارائه دهند...   || صفحه  صفحه 33    || صفحه  صفحه 22  

ضرورت تمرکز بر شانگهای؛

کو در خط پایان ا
کو با حسین امیر عبداللهیان وزیر امور     اخیرا خسرو ناظری دبیرکل سازمان همکاری اقتصادی ا
خارجه دیدار و گزارشــی از آخرین تحولات و نیز آماده ســازی های صورت گرفته برای برگزاری بیســت 

  || صفحه  صفحه 22  و ششمین نشست وزرای امور خارجه این سازمان ایران ارائه کرده است...
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آیا جمهوری خواهان از ترامپ دل کنده اند؟

پایان 
یک عاشقانه!

غ و لبنیات طی دو ماه آینده گزارش»روزگار« از احتمال افزایش قیمت مر

ایستایی قیمت مواد غذایی 
در ایران موقتی است

« از علل نوسانات قیمتی بازار ارز  گزارش »روزگار

دلار مسیر عقب گرد را 
می پیماید

www.roozgarpress.ir
پایگاه خبری

صفحه 7 

گار« اوضاع نابه سامان دارو را بررسی  کرد »روز

بازار گل آلود خرید و فروش داروبازار گل آلود خرید و فروش دارو

 فراخوان تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای  فراخوان تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای 
پروژه تکمیل ابنیه و تاسیسات پارک پروژه تکمیل ابنیه و تاسیسات پارک 55//66 هکتاری شهر گلسار هکتاری شهر گلسار

حمید کیاروستا  - شهردار گلسار

مــورخ   6/92 شــماره  مصوبــه  اســتناد  بــه  دارد  نظــر  در  گلســار  شــهرداری 
مناقصــه  برگــزاری  بــه  نســبت  گلســار  شــهر  اســامی  شــورای   1401/7/14
عمومــی پــروژه تکمیــل ابنیــه و تاسیســات پــارک 6/5 هکتــاری شــهر گلســار 
تــا ســقف 20.000.000.000 ریــال از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی 
نماید.کلیــه  اقــدام    2001005313000007 فراخــوان   شــماره  بــه  دولــت 
مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد تــا ارائــه پیشــنهاد مناقصــه گــران 
و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت 
)ســتاد(  بــه آدرس www.setadiran.ir  انجــام خواهــد شــد و لازم اســت 
مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی ، مراحــل ثبــت نــام در ســایت 
ــده  ــرکت در مزای ــت ش ــی راجه ــای الکترونیک ــی امض ــت گواه ــور و دریاف مذک

ــازند.  ــق س محق
پــروژه  ریالــی  میــزان 5 درصــد ســقف  بــه  ارائــه تضمیــن شــرکت در مناقصــه 
ــز وجــه نقــد بــه حســاب شــماره  ــال بــه صــورت واری ــغ 1.000.000.000 ری بــه مبل
0106040627007 بانــک ملــی ایــران شــعبه گلســار بــه نــام ســپرده شــهرداری 
اســت  الزامــی  معتبــر  بانکــی  ضمانتنامــه  یــا  و  اســامی  اســنادخزانه   ، گلســار 
ایــن صــورت  گــردد ،در غیــر  بارگــذاری  الــف  پاکــت  و میبایســت تحــت عنــوان 

میگــردد. ابطــال  قیمــت  پیشــنهاد 
داد  قــرار  انعقــاد  بــه  حاضــر  گاه  هــر  مزایــده  ســوم  و  دوم   ، اول  برنــده 

شــد. خواهــد  ضبــط  ترتیــب  بــه  آنــان  نشوندســپرده 
شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار خواهد بود.

پرداخــت هزینــه چــاپ آگهــی و کارمــزد ســامانه تــدارکات الکترونیــک بــه عهــده 
برنــده مناقصــه میباشــد.

واریز مبلغ 5.000.000 ریال وجه مربوط به خرید اوراق الزامی است.
سایر اطاعات و شرایط در اسناد مناقصه درج گردیده است
تاریخ انتشار مناقصه درسامانه تاریخ  1401/8/22 می باشد.

مهلــت زمانــی دریافــت اســناد مزایــده از ســایت : تــا ســاعت   18 روز  ســه پنبــه 
تاریــخ 1401/9/1

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : تا ساعت 18 روز    شنبه تاریخ  1401/9/12
زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 14:30 روز   یکشنبه تاریخ  1401/9/13

اطلاعــات  دریافــت  جهــت  گــزار  مزایــده  دســتگاه  تمــاس  اطلاعــات  و  آدرس 
 ، ز ، کیلومتــر 18 جــاده قدیــم کرج-هشــتگرد ، شــهر گلســار بیشــتر:  اســتان البــر
 120 داخلــی   02644525858 و   02644525522 تلفــن  و  گلســار  شــهرداری 

)امــور قراردادهــا(
اطلاعــات تمــاس ســامانه ســتاد جهــت انجــام مراحــل عضویــت در ســامانه : 
- مرکــز تمــاس  1456-021 دفتــر ثبــت نــام : 88969737 و 021-85193768

شناسه اگهی 1407710

 نوبت اول

گهی فراخوان مناقصه عمومی  گهی فراخوان مناقصه عمومی  آ  آ
شماره شماره ۲۸۲۸/ بیست و هشتم/ بیست و هشتم

 محمدرضا باباحسینی - سرپرست شهرداری نسیم شهر

شــماره  بــه  جدیدالاحــداث  معابــر  جــدول  پــروژه  هــزار  اجــرای  بــه  نســبت  نظــر  در  شــهر  نســیم  شــهرداری 
بیشــتر  اطاعــات  و  فراخــوان  اســناد  دریافــت  بــرای  کنــد.  اقــدام  مناقصــه  طریــق  از   2001093980028
آدرس  بــه  دولت)ســتاد(  الکترونیکــی  تــدارکات  ســامانه  بــه  مراجعــه  بــا   1401/08/15 تاریــخ  از   می توانیــد 

) www.setadiran.ir ( در فراخوان شرکت اطاع دهید.
وژه: 15/000/000/000 ریال ۱- مبلغ اعتبار پر

2- شــرکت در مناقصــه: 750/000/000 ریــال کــه بایســتی نقــدا بــه حســاب شــماره 010718341108 ) شــبا 
)IR780170000000107183411008 ( نــزد بانــک ملــی بــه نــام شــهرداری نســیم شــهر یــا بــه صــورت ضمانتنامــه 
بانکــی بــرای شــهرداری تســلیم بــه دبیرخانــه اســت. و دوم مناقصــه حاضــر بــه عقــد قــرارداد نشــوند آنهــا را بــه 

ترتیــب بــه نفــع شــهرداری ضبــط خواهــد کــرد.
۳- مهلــت و محــل دریافــت اســناد مناقصــه: از تاریــخ انتشــار آگهــی تــا ســاعت 14:30 روز یکشــنبه مــورخ 
1401/08/22 و محــل دریافــت اســناد آن صرفــاً از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه 

باشــد. مــی   )  www.setadiran.ir  ( آدرس 

۴- مهلــت محــل تســلیم پیشــنهادات: پیشــنهادان مــی بایســت پاکــت هــای پیشــنهادی قیمــت خــود را بــا 
شــرایطی کــه مطابــق بــا شــرایط تعییــن شــده در اســناد تنظیــم شــده اســت را تــا ســاعت 13:30 روز ســه شــنبه 

مــورخ 1401/09/08 در ســامانه تــدارکات الکترونیــک دولــت ) www. setadiran.ir ( بارگــذاری کنیــد.
*تذکــر: صرفــاً اســناد پاکــت هــای پیشــنهادی )ب( و )ج( دارای امضــای الکترونیکــی مــورد پذیــرش اســت و در 
جلســه بازگشــایی پاکــت هــای )ب( و )ج( اســناد اســنادی )کاغــذی( و اســناد بــدون امضــای الکترونیکــی )دارای 

مهــر گــرم( بــه هیــچ وجــه مــورد پذیــرش نیســت.
۵- مــدارک لازم جهــت دریافــت اســناد: درخواســتان جهــت دریافــت اســناد می بایســت از طریــق ســامانه 

تــدارکات الکترونیکــی دولــت ) www.setadiran.ir ( نســبت بــه تهیــه اســناد اقــدام نماینــد.
۶- زمان بازگشایی پیشنهادها: ساعت 14:00 روز سه شنبه مورخ 1401/09/08 می باشد.

7- شهرداری در رد یا قبول یک یا همه پیشنهادات مختار است.
9- هزینه درج آگهی به برنده می باشد.

تاریخ چاپ نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۸/۱۵       تاریخ چاپ نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۸/۲۲

نوبت دوم
موشک هایپرسونیک چیست و کدام کشورها 

فناوری اش را دارند؟

  امیرحسین فوقانی 
نام ســاح هایپرســونیک این روزها زیاد به گوش 
می خورد. این ســاح چیست و چه خصوصیاتی 

دارد؟ کدام کشورها صاحب فناوری هستند؟
 همیــن دو روز پیش ســردار حاجی زاده فرمانده 
نیروی هوا فضای سپاه پاسداران انقاب اسامی از 
دســتیابی ایران به تکنولوژی ساح هایپرسونیک 

خبر داد.
او با اشــاره به آزمایش موفق این موشــک  گفت: 
»در آینده و در یک فرصت مناســب این موشــک 

هایپرسونیک رونمایی خواهد شد.«
سردار حاجی زاده درباره مشخصات این ساح گفته 
بود: »این موشــک جدید از همه سامانه های سپر 
موشکی عبور می کند و فکر نمی کنم تا دهها سال 
بعد هم فناوری پیدا شود که بتوان با آن مقابله کند.«

هایپرسونیک چیست؟
موج صوتی با ســرعتی برابر با ۱۲۳۵ کیلومتر بر 
ساعت در ماده سیال حرکت می کند. واحد سنجش 
ســرعت صوت ماخ است و به سرعت های بالاتر از 

یک ماخ مافوق صوت می گویند.
در آیرودینامیک ســرعت های بالاتــر از ۵ ماخ را 
ســرعت هایپرسونیک می نامند. بنا بر این تعریف 
یک موشک برای هایپرسونیک بودن حداقل باید به 
سرعتی فراتر از ۵ برابر سرعت صوت دست پیدا کند.

سلاح هایپرسونیک چیست؟
ساح های اصلی در این دسته بندی، موشک های 
کروز هایپرسونیک، بالســتیک های هواپرتاب و 
گایدرهای هایپرســونیک هستند. همانطور که 
پیش از این اشــاره شــد، این موشک ها با سرعتی 
فراتــر از ۵ مــاخ حرکت می کنند با این تفاوت که 
موشک های کروز هایپرسونیک با موتور اسکرم جت 
ارتفــاع پروازی کمتری نســبت بــه گایدرهای 

بالستیک هایپرسونیک دارند.
گایدرهای هایپرسونیک با استفاده از موشک های 
بالستیک پرتاب می شوند و پس از جدا شدن بوستر 

و وارد شدن به جو با سرعت هاپیرسونیک با استفاده 
از فناوری های پیشــرفته، داخل اتمسفر به سمت 
هدف مانور می دهند. همین موضوع سبب می شود 
که رهگیری شــان نسبت به پرتابه های بالستیک 

معمولی کار دشوارتری باشد.
گایدرهای هایپرســونیک خطــری بزرگ برای 
سیستم های پیشرفته دفاع موشکی هستند. آن ها 
بر خاف موشک های بالستیک مسیر حرکتی قابل 
پیش بینی ندارند. از پیچیدگی های فنی ســاخت 
ساح هایپرسونیک، فراهم کردن قابلیت مانور در 

چنان سرعت های سرسام آور است.
در ســرعت هایپرسونیک مولکول های اتمسفر به 

حالتی از ماده به نام پاسما تبدیل می شوند.
کدام  کشورها فناوری ساخت سلاح 

هایپرسونیک دارند؟
در حالی که می توان روسیه و چین را پیشتاز تولید 
ســاح های هایپرسونیک نامید، آمریکا نیز برنامه 

گسترده ای برای تولید این دست ساح ها دارد.
روســیه در جنگ اوکراین از ساح هایپرسونیک 
برای هدف قرار دادن یک انبار مهمات اســتفاده 

کرد و عما عملیاتی بودن آن را نشان داد.
چیــن هم چندی اســت که از ســاح عملیاتی 
هایپرســونیک خود با کد DF-DZ v رونمایی 

کرده است.
آمریکا نیز از آزمایش موفق ساح های هایپرسونیک 
 X۵۱ هواپرتاب خود خبر داده و پروژه هایی چون

بویینگ را در دست توسعه دارد.
در این میان کشــورهای دیگری چون هند، کره 
شمالی و ژاپن نیز برنامه هایی برای ساخت ساح 

هایپرسونیک دارند.
همانطور که مشــخص است تعداد کشورهای 
دارای ایــن تکنولوژی کمتر از انگشــت های 
دو دســت اســت و حالا با صحبت های سردار 
حاجــی زاده بایــد ایــران را یکــی از معدود 

کشورهای دارای این تکنولوژی دانست.

وعده یک میلیونی اشتغال در نیمه راه
 همیشه مطالبه اصلی نمایندگان مردم از دولت بحث ایجاد 
اشــتغال و حل مشکل بیکاری جوانان بوده است.: مسئله 
اشــتغال همواره چالش اصلی و یکی از مشــکات جدی 
کشور است که دولت وظیفه دارد باید برای حل مشکات 
بیکاری جوانان و ایجاد اشتغال برای آن ها گام های اساسی 

و عملی بردارد.
متأســفانه در مدت زمان یک ســالی که از فعالیت دولت 
سیزدهم می گذرد، شاهد عملکرد مناسبی در بحث ایجاد 
اشــتغال از ســوی دولت نبوده ایم و به نوعی اعدادی که در 

بحث ایجاد اشتغال مدنظر بود محقق نشده است.
ایجــاد اشــتغال و کاهش نرخ بیــکاری از وعده های ثابت 
نامزدهای ریاست جمهوری در سال های گذشته و از جمله 
در دوره ســیزدهم بود. حجت الاسام  رئیسی نیز پیش از 
انتخابات، وعده ایجاد سالیانه یک میلیون شغل را داده بود 
که آمارهای منتشره مبنی بر ایجاد ۵۰۰ هزار شغل نشان 
می دهد که دولت در تحقق وعده خود تنها به نیمی از آن 

جامه عمل پوشانده است.
در شرایط فعلی این ایراد به دولت وارد است که به اهداف 
موردنظر در بحث ایجاد اشتغال دست نیافته است و به نوعی 
باید گفت که دولت به وعده های داده شــده خود در بحث 

ایجاد اشتغال عمل نکرده است.
سرمایه ای که تهدید می شود

۲۵درصد از جمعیت کشــور ایران را قشــر جوان تشکیل 
داده اند لذا جمعیت جوان یا سرمایه های اجتماعی کشور 
می توانند با برنامه ریزی های خوب زمینه ایجاد فرصت های 
مطلوبی را برای کشــور فراهــم کنند، درحالی که امروزه 
این قشر از جمعیت برای کشور مبدل به تهدید شده اند.

دســتگاه های مختلف دولتی و حکومتی برای جوان های 
کشور هزینه کرده اند، اما جوانان کشور تمام این هزینه ها 
را به همراه خود از کشــور خارج می کنند و بر این اســاس 
سرمایه گذاری ما به نفع کشورهای خارجی تمام می شود.
متأسفانه باید اذعان کرد چالش های جوانان کشور از ضعف 
برنامه ریزی نشــات می گیرند، چراکه در حال حاضر تمام 
پیرمردها برای قشــر جــوان تصمیم می گیرند.یک مدل 
بین المللی، بیکاری جوانان را ناشــی از فقدان تحصیات 
مناسب و عدم تناسب و تعادل میان مهارت های کسب شده 

و فرصت های شغلی مطرح شده در بازار کار می داند.
یکی از مســائل مهم در اغلب کشــورهای جهان به ویژه 
کشورهای درحال توسعه این است که بسیاری از جوانان 
در این کشــورها در شــرایطی فارغ التحصیلمی شوند که 
مهارت های موردنیاز شغلی را کسب نکرده و در حالی وارد 
بازار کار می شوند که از مهارت های لازم برخوردار نیستند.

البته باید اذعان کرد عامه مردم نیز از واژه اشــتغال درک 
نادرستی دارند به طوری که تلقی عموم مردم از فرد شاغل، 
کسی است که مزد و حقوق بگیر بوده و در یک بنگاه فعالیت 
می کند. درحالی که گروهی از این افراد که ترک تحصیل 
می کنند، به ویژه در مناطق روستایی، برای یکی از اعضای 
خانــوار خــود فعالیت می کنند که در این صورت در زمره 
کارکنان فامیلی بدون مزد قرارگرفته ولی به اشــتباه خود 
را بیکار قلمداد می نمایند و یا افراد بســیاری هســتند که 
کارکن مستقل بوده یا به ویژه زنان در محل سکونت خود، 
مشــغول انجام شــغل خانگی و کسب درآمد بوده که در 
این صورت، آنان نیز در زمره شاغلین محسوب می شوند.

عاوه بر این، برخی از جوانان به صورت داوطلبانه از چرخه 
آموزش و بازار کار خارج شده اند. به طور مثال جوانان دارای 
درآمد بدون کار در خانواده های با تمکن مالی بالا و یا مادران 
جوانــی که در یک خانــوار با درآمد بالا زندگی کرده ولی 
تصمیم می گیرند که به طور داوطلبانه به منظور مراقبت از 

فرزندان خود از بازار کار خارج شوند.
قســمت نگران کننــده موضــوع، جوانانی هســتند که 
درعین حــال نــه در جســتجوی کار بوده و نــه در حال 
آموزش یا کســب مهارت هســتند. این گروه به شدت در 
معرض خطر به حاشیه رانده شدن از بازار کار و مواجهه با 
محرومیت ها و ناهنجاری های اجتماعی هستند که توجه 
ویژه برنامه ریزان برای وضع سیاست های حمایتی ازجمله 
فراهم کردن امکانات تحصیلی، مهارت آموزی و اشــتغال 

را طلب می کنند.
نقاط ضعف

بــرای تحلیل بیکاری جوانان و ارائه راهکار جهت کاهش 
میــزان بیــکاری آنان، بایــد پیش از هر چیز عواملی را که 

سبب بروز مشکات می شوند شناسایی کرد.
طبق تحقیقــات به عمل آمده، مهم ترین مانع پیدا کردن 
کار از دیدگاه اکثر جوانان، کم بودن فرصت های شــغلی 
اســت که ناشــی از مازاد عرضه نیروی کار به دلیل نرخ 
بالای رشــد جمعیت است. نتایج همین تحقیقات نشان 
می دهد که بسیاری از جوانان معتقدند تحصیات و آموزش 
باعث تســهیل اشــتغال نمی شود. از سوی دیگر، اکثریت 
قابل توجهی از کارفرمایان نیز سطح آموزش و تحصیات 
جوانــان، و توانایی آن هــا در به کارگیری آن آموخته ها را 
در محیط کار، نسبتا ضعیف ارزیابی می کنند که این امر 
ناشــی از عدم تعامل بین مؤسســات آموزشی و بازار کار و 
در نظــر نگرفتــن نیازهای بازار کار در محتوای سیســتم 

آموزشی است.
یکی از مهم ترین راهکارهای اشتغال زایی در کشور، توجه 
به پیشــبرد پروژه های عمرانی و حمایت بخش خصوصی 
و رونق بخشــی به همین بازار مســکن به عنوان پیشران 

اقتصاد کشور است.

یادداشتویترین  پیشنهاد
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سیاست 2
تحلیل

خانواده های 135 قربانی 
حادثه ماه گذشته در استادیوم 

فوتبالی در اندونزی برای 
اجرای عدالت و تحقیقات 

مستقل و شفاف درباره علل 
این حادثه و برخورد با مسببان 
آن دست به راهپیمایی زدند./ 

خبرگزاری فرانسه

برای نخستین بار رسانه های 
سعودی اقدام به انتشار 
تصویری از »سلمان بن محمد« 
فرزند »محمد بن سلمان«، 
ولیعهد عربستان سعودی و نوه 
»ملک سلمان« پادشاه کنونی این 
کشور کردند./تسنیم

گزارش تصویری

ضرورت تمرکز بر شانگهای؛

کو در خط پایان ا
اخیرا خســرو ناظری دبیرکل سازمان 
همکاری اقتصادی اکو با حسین امیر 
عبداللهیان وزیــر امور خارجه دیدار 
و گزارشــی از آخریــن تحولات و نیز 
آماده ســازی های صورت گرفته برای 
برگزاری بیســت و ششمین نشست 
وزرای امور خارجه این ســازمان ایران 

ارائه کرده است.
امیر عبداللهیان نیز ضمن تاکید مجدد 
بر حمایت جمهوری اســامی ایران از 
همکاری های اقتصادی در چارچوب 
اکــو، این ســازمان را یکی از اولویت 
های اصلی کشــور در همکاری های 
اقتصادی با کشورهای منطقه دانست.
وزیــر امــور خارجه که شــخصا در 
نشســت وزرای امــور خارجه که قرار 
اســت در نیمه اول آذر ماه در تاشکند 
برگزار شــود، شرکت خواهد کرد، به 
پیشنهادات رئیس جمهور در نشست 
ســران اکو در عشــق آباد اشاره کرد و 

خواستار تسریع در اجرای آنها شد.
در همیــن راســتا، گفتگویــی بــا 
»ابوالفضل ظهره وند« ســفیر سابق 
ایران در افغانستان و ایتالیا و دیپلمات 
سیاســت خارجــی انجام داده ایم که 
مشروح مصاحبه در ادامه آمده است:
کیــد ایــران بــر حمایــت از   بــا وجــود تا
کو، اما گزارشــها نشــان می دهند که  ا
گروهــی ایــن  میــزان تجــارت درون 
ســازمان کــم اســت؛ یعنــی بــا وجــود 
برخــورداری ۱۰ کشــور عضــو از بخــش 
عظیمــی از ســرمایه جهانــی، میــزان 
همــکاری هــای اقتصادی آنهــا، تنها 
۸ درصــد اســت. چــرا حجــم تجــارت 
کــو راضی کننــده  درون منطقــه ای ا
نیســت و توافــق نامــه هــای درون 
اجرایــی  ســازمان  ایــن  منطقــه ای 

نشده اند؟
سازمان همکاری اقتصادی دارای یک 
ســری مشکات جوهری و ساختاری 
اســت یعنی معضل اکو ماهیتی است. 
علــی رغــم برخــورداری از تمامی 
ظرفیتها که در بخشــهایی کشورهای 
عضو این ســازمان می توانند مکمل 
یکدیگر باشــند، اما ریشــه ماجرا به 
ســاختار سیاسی و جنبه های هویتی 

این کشورها باز می گردد.
اساســا، زمانی مجموعه ای از کشورها 
می توانند اتحادیه ای را مانند آســه 
آن، اتحادیــه اروپــا، بریکس و یا خود 
شــانگهای را تشکیل دهند که دارای 
تهدید و فرصت مشترک باشند. اما در 
خصوص اکو بحث این اســت که این 
ســازمان از ابتدا و مبنا حتی با وجود 
بنیان گذاران آن یعنی ایران، ترکیه و 
پاکستان دارای مشکاتی بوده است؛ 
یعنی این سه کشور هیچ گاه نتوانستند 
به تعریف و تبیین اشتراکاتی بپردازند 
تا از طریق آن بتوانند به همکاری های 

راهبردی ورود پیدا کنند.
بنابراین، چنانچه کشــورهای اصلی 
آن فاقد این ویژگی باشند، قطعا نمی 
تواننــد در یک اتحادیــه قرار گیرند. 
علــی رغم اینکــه هزینه های زیادی 
صرف شــده و بخشــی از مقر اصلی 

اکــو در تهران اســت، اما تاجرانی که 
تمایــل به تجــارت و فعالیت در این 
چارچوب داشته، معمولا با مشکاتی 
مانند پرداختهای مال، پولی و مسائل 
گمرکی و غیره روبرو بوده اند در حالی 
که اکو نتوانســته به حل آن مشکات 

بپردازد.
بــه عبارت دیگر، با توجه به اینکه آن 
پایــه و اســاس اولیــه و اصلی در اکو 
وجود نداشته است، این مبنا اکنون در 
شانگهای قابل مشاهده و شکل گرفته 
است، به طوری که برخی از اعضای اکو 
از اعضای دائم و یا عضو ناظر سازمان 
همکاری شــانگهای هستند. بنابراین 
این گونه به نظر می رســد که اکو به 
پایان خط و کار خود نزدیک اســت؛ 
یعنی همان موضوعاتی که انتظار می 
رفت در اکو برآورده شــود، اکنون در 
شانگهای و در آینده نزدیک در بریکس 
قابــل انجام اســت. بریکس هم اعام 
کــرده که در حال حاضر این آمادگی 

را دارد که گسترده تر عمل کند.
لذا، از دید من اکو عما ساختاری هزینه 
بر اســت که کار خاصی انجام نمیدهد؛ 
مثا، ایران و پاکستان تنها در یک روابط 
دوجانبه تجاری، در افغانســتان رقیب 
یکدیگر بوده و نتوانسته اند به یک جمع 
بندی برســند، یا با ترکیه نیز رقابتها و 
مشکات سیاسی و رویکردی وجود دارد. 
بنابراین، بیماری اکو از این زوایه لاعاج 
اســت؛ در حالی که در تراز بالاتر مانند 
شانگهای قدرتهای بزرگی مانند روسیه 

و چین نقش پیشران داشته و دارند.
در حقیقــت، مســئله امنیــت و نگاه 
امنیتــی عامــل نزدیکــی اعضــای 
شــانگهای به یکدیگر بوده و هســت؛ 
در حالی که این نگاه در اکو جایگاهی 
نداشــته و نگاه به اکو صرفا اقتصادی 
بوده اســت. به قول معروف اکو از دل 
سنتو بیرون آمده است که البته سنتو 
و سیتو قبا یک پیمان امنیتی متصل 

بــه ناتو بود. امــا در اکو، مولفه امنیت 
کنار رفت و ایران مقابل ناتو قرار گرفت. 
بنابراین، دو کشور پیشگام در اکو ایران 
و ترکیه هستند که دارای نگاه متفاوت 
امنیتی می باشند. ترکیه در حال طی 
کردن مســیر پان ترکســیم در حوزه 
تمدنی ایران است؛ در حالی که ایران 
در تاش برای حفظ و صیانت امنیت 

ملی، منطقه ای و تمدنی خود.
لذا، با وجود مطرح شــدن شــانگهای و 
عضویت دائمی ایران در آن، وقت صرف 
کردن در اکو تنها یک بروکراسی است 
که بی جهت بودجه ای مصرف می شود؛ 
زیرا نمایندگانی از این سازمان در تهران 
به سر می برند. بنابراین، این سازمان از 

نظر من در حال احتضار است.
 حــال بــا وجــود توضیحــات شــما، اما 
کو در ســال  بــا توجــه بــه چشــم انداز ا
۲۰۲۵، قــرار اســت تــا میــزان تجــارت 
آنهــا دوبرابــر شــده  گروهــی  درون 
ثبــت  دلار  میلیــارد   ۷۰ از  بیــش  و 
انجــام  شــما؛  دیــدگاه  از  آیــا  شــود. 
بــه  مشــترک  گذاری هــای  ســرمایه 
همکاری هــای پایــدار میــان اعضای 
ایــن ســازمان کمــک کنــد؟ یــا چنیــن 

چیزی امکان پپذیر نیست؟
ایــن موضــوع را تنهــا می تــوان در 
همکاری های دوجانبه مشاهده کرد؛ 
زیرا برخی از اعضای اکو عضو سازمان 
شــانگهای نیز هستند و اگر اتفاقی در 
روابط آنها از طریق شانگهای رخ دهد، 
می تواند به آمار حجم تجارت و میزان 
همــکاری های اکو نیز اضافه کند. به 
عنــوان مثال، در روابط دوجانبه ایران 
و ترکیه در ســال جاری مشاهده شد 
که چند درصدی میزان حجم تجارت 
افزایــش یافــت و از دو میلیارد به دو 
میلیادر و چهارصد رســید. همچنین 
، حجــم تجارت دوجانبه میان ایران و 
پاکســتان نیز بهبود یافته است. حتی 
اگر پاکســتانیها با توجه به شــرایط 

اقتصــادی خود و نیاز به انرژی، از گاز 
ایران برداشــت کنند میزان حجم گاز 

اکو نیز رشد پیدا خواهد کرد.
اما تمامی این افزایشها در قالب روابط 
دوجانبه در جریان است؛ در حالی که 
آن معنا و مفهومی که می توانســت از 
طریق اکو شــکل بگیرد، ایجاد نشده، 
زیرا اولین موضوعی که در شکل دهی 
منطقه گرایی اهمیت دارد، جنبه های 
رویکردی در نگاه به امنیت، جنبه های 
هویتی، اعتماد ســازی در برداشــتن 
مرزها، ایجاد پول مشــترک و ... است. 
در اکو چنین مســائلی قابل مشاهده 

نیست.
در قالــب و چارچوب روابط دوجانبه 
اعضــای اکو در حال انجــام تجارت 
و روابــط اقتصادی هســتند، اما این 
مســئله یک حساب سازی است؛ زیرا 
اکو فاقد هویت لازم اســت و مقامات 
مسئول نتوانسته اند موجب بخشیدن 
این هویت به اکو شــوند. در واقع، اکو 
می توانســت زودتر از شــانگهای به 
یک شــانگهای تبدیل شود و به جای 
اینکه روسیه و چین نقش رهبری در 
شــانگهای را داشــته باشند، ایران به 
همــراه ترکیه یا پاکســتان این نقش 
را ایفا کند و بعد روســیه و چین این 

رهبری را داشته باشند.
لذا، نگاه درستی از ابتدا به مسئله اکو 
صــورت نگرفته و صرفا نگاه اقتصادی 
در رابطه با این ســازمان وجود داشته 
است؛ در حالی که تنها نگاه اقتصادی 
نمی تواند پیشگام باشد. آنچه که می 
توانــد در این زمینه نقش پیشــگام 
داشته باشد، اشتراکات در جنبه های 
تهدید و فرصت و نگاه امنیتی است که 
بعد در ذیل آن، اقتصاد می تواند کمک 
کننده باشــد؛ یعنــی در صورت عدم 
برخــورداری از نــگاه امنیتی، غلبه بر 
تهدیدها و اســتفاده از فرصتها صورت 

نخواهد گرفت.

بنابراین، با توجه به اینکه رهبران اکو 
از ابتدا نتوانســتند تهدیدات مشترک 
را احصا کرده و اقتصاد را برای مهار آن 
تهدیدات مشــترک به میدان بیاورند، 
کار خاصــی در این ســازمان صورت 
نگرفته و شکل مشترک نمایان نشده 
اســت. اما اتحادیــه اروپا و همچنین 
شــانگهای این اقدام را انجام داده اند. 
شــانگهای با نگاهــی امنیتی و مقابله 
با تروریســم و تهدیدات ژئوپلیتیکی 
توانسته تا از ظرفیتهای اقتصادی بهره 
مند شود. اما اگر در خصوص شانگهای 
نیز به گونه ای درست و فعالاته عمل 
نشــود، چنیــن اتفاقی نیــز در مورد 

شانگهای رخ می دهد.
بنابراین، دیپلماسی ایران باید صحیح 
حرکــت کــرده و اقتصاد را برای مهار 
تهدیدات بالقوه و بالفعل به کار گیرد. 
اما اگر قرار باشــد تنها نگاه اقتصادی 
وجود داشــته باشــد، مشــکات و 

معضات اکو پدیدار خواهد شد.
با توجه به نقش برجسته در کریدورها 
و مســیرهای ترانزیتــی، ایــران تــا چــه 
انــدازه مــی توانــد از ایــن امتیاز خود 
در  حضــور  و  عملکــرد  بهبــود  در 
اتحادیه اوراســیا، ســازمان شانگهای 

کو بهره مند شود؟ و حتی ا
زمانی که کشــوری وارد یک اتحادیه 
می شود، به یک شراکت ورود پیدا می 
کند؛ در حالی که هر شریکی بسته به 
آورده های خود می تواند از مزیتهای 
آن سازمان بهره مند شود. آورده ایران 
مزیــت ژئوترانزیتی آن اســت که اگر 
نتوانــد ایــن آورده را نقد کند؛ دچار 

باخت می شود.
بــه عبــارت دیگر، اگر ایــران حجم 
زیــادی از عرضــه و تقاضــا را بر روی 
ظرفیت ژئوترانزیتــی متمرکز کند، 
مزیت نســبی خود را نقد کرده است. 
این مسئله بازهم از طریق دیپلماسی 
فعال اقتصادی قابل اجرا شدن است؛ 
یعنی در یک زمانهایی باید سوبســید 
داده شود یا دمپینگ انجام شود. سوال 
این اســت که چرا چینی ها در روابط 
بین الملل در حوزه اقتصاد موفق عمل 
کرده اند؟ آنها برای تحقق و نقد کردن 
مزیــت ها و آورده های خود از ســود 
نقد خود گذشــته اند، در صورتی که 
ایــران در همان ابتدا به گونه ای رفتار 
 می کند که به یک ســود دم دســتی 

دست یابد.
لذا، اگر آینده را خوب و دقیق ترسیم 
کرده و جایگاه کشــور در مزیت های 
نســبی خــود را در آن دورنمای آتی، 
درســت مشاهده کنیم، در آن صورت 
به موفقیت دست خواهیم یافت. لازمه 
تحقق این مسئله وجود یک مرکزیت 
راهبردی با نگاهی درست و استفاده از 
افرادی با جایگاه صحیح و دارای ذهن 
حکیمانه است؛ زیرا اگر منافع جریانی، 
فرضــی و یا حزبی بر منافع ملی غلبه 
پیــدا کرده و یا از افراد غیر متخصص 
و صرفــا جمعیت جــوان گرایی که با 
مسائل آشنا نیســتند استفاده شود، 

ایران دچار باخت خواهد شد.

خبر ویژه

عضو فراکسیون انقاب مجلس شورای اسامی گفت: نباید با افزایش منابع درآمدی و ایجاد منابع غیر واقعی 
در بودجه زمین ساز عدم تحقق تکالیف و احکام بودجه در نهایت ایجاد نارضایتی در میان مردم شویم.

حمیدرضا کاظمی در خصوص افزایش ســقف منابع لایحه بودجه در مجلس، گفت: مجلس و کمیســیون 
تلفیــق نبایــد در زمان بررســی لایحــه بودجه منابع درآمدی غیر واقعی تصویب کرده و ســقف درآمدهای 
 لایحــه بودجــه را افزایــش دهنــد و در ادامــه تکالیف غیر قابــل تحقق برای این منابع غیــر واقعی در نظر 

بگیرند.
نماینده مردم پلدختر در مجلس شورای اسامی افزود: باید این نکته را مد نظر داشته باشیم که ایجاد منابع 
مالی غیر قابل تحقق و تعیین تکالیف برای آن در بودجه موجب افزایش توقعات از مجلس و دولت می شود 

و وقتی که این تکالیف به دلیل عدم تحقق درآمدهای پیش بینی شــده محقق نشــود، موجبات نارضایتی 
مردم را فراهم می آورد.

نماینده مردم پلدختر در مجلس شــورای اســامی اظهار داشــت: ما نباید بودجه را بر اســاس توهمات خود 
تصویب کنیم بلکه باید واقعیات کشور و منابع درآمدی موجود را برای تصویب بودجه مدنظر داشته باشیم.
کاظمــی بــا بیــان اینکــه مجلس و دولت باید در این خصوص به تفاهم و توافق برســند، گفت: وعده دادن به 
مردم بر اساس منابع مالی غیر قابل تحقق در بودجه فقط توقعات را بالا می برد و نتیجه دیگری در پی ندارد 
و وقتی که این منابع محقق نشــودموجب نارضایتی افکار عمومی خواهد شــد و این قبیل اقدامات کمکی به 

و جذب افکار عمومی نمی کند.

کسیون انقلاب مجلس: عضو فرا

نباید با تصویب بودجه غیرواقعی زمینه ساز نارضایتی مردم شویم

عضو فراکسیون انقلاب مجلس:

 مجلس برای منابع مالی 
مشکوک الوصول هزینه نتراشد

نماینده مردم دامغان در مجلس شورای اسامی با تاکید 
بر اینکه باید منابع درآمدی تعیین شــده برای بودجه 
واقعی و قابل تحقق باشند، افزود: نمایندگان نباید برای 
منابع مالی مشکوک الوصول هزینه بتراشند زیرا عامل 
کسری بودجه خواهد بود. علی اکبر علیزاده با اشاره به 
کسری بودجه در بودجه های سال های مختلف اظهار 
داشت: یکی از مشکات مزمن در سال های متمادی در 
بحث بودجه ســالیانه کسری اعتبارات است که باعث 
تورم در سالهای مختلف نیز شده است. نماینده مردم 
دامغان در مجلس شورای اسامی با تاکید بر اینکه باید 
منابع درآمدی تعیین شــده برای بودجه واقعی و قابل 
تحقق باشند، افزود: نمایندگان در زمان بررسی بودجه 
در مجلس نباید منابع مالی که مشکوک الوصول هستند 
و یا اینکه محقق نمی شوند برای بودجه در نظر بگیرند 
و برای آن هزینه بتراشــند حتی اگر منبع مالی تعیین 
شده برای بودجه مشکوک الوصول باشد نباید برای آن 
هزینه در نظر گرفته شود. عضو فراکسیون انقاب مجلس 
اظهار داشت: در نظر گرفتن منابع مالی غیر قابل تحقق 
در بودجه باعث می شــود تا شاهد کسری در اعتبارات 
تخصیص یافته به بخش های مختلف باشــیم، در این 
صورت اگر دولت خلق پول کند، تورم اتفاق می افتد و 
اگر هم دســت به این کار نزند، تکالیف تعیین شــده در 

بودجه محقق نمی شود.

پاسخ مرندی به مقاله تهدیدآمیز 
یک روزنامه صهیونیستی

مشــاور رسانه ای تیم مذاکره کننده هسته ای ایران در 
پاسخ به مقاله تهدیدآمیز یک رسانه صهیونیستی تاکید 
کرد که در صورت وقوع هر گونه حمله به ایران، هزاران 
پهپاد و موشــک زیرســاخت های رژیم های متجاوز را 
هدف قرار خواهد داد. محمد مرندی، کارشناس و مشاور 
رسانه ای تیم مذاکره کننده هسته ای ایران در پیامی در 
صفحه توئیتر خود به مقاله اخیر روزنامه صهیونیستی 
تایمز آو اســرائیل پاســخ داد که در آن نوشته شده بود، 
جنگنده های  F-۳۵ اســرائیلی با هدف نمایش قدرت 
بــه ایران بمب افکن های آمریکایــی را هنگام پرواز در 
آسمان سرزمین های اشغالی اسکورت کرده اند. مرندی 
در توئیت خود نوشــت: هیچ کس چنین تهدیداتی را 
جدی نمی گیرد. اگر حمله ای علیه ایران انجام شــود، 
هزاران پهپاد و موشــک ایرانی زیرساخت های کلیدی 
رژیم هایی را که میزبان نیروهای متعلق به رژیم آمریکا 
هستند یا به نیروهای متخاصم اجازه می دهند از حریم 
هوایی آنها اســتفاده کنند، در هم خواهد شکست. وی 
در ادامه خاطر نشان کرد: ایالات متحده و اتحادیه اروپا 
برای گرم نگه داشتن )خود( جنگل ها را خواهند سوزاند.  
روزنامه تایمز آو اسرائیل نوشته بود که بمب افکن های 
B-۵۲ آمریکایی هنگام بازگشت از خلیج فارس، زمانی 
که بر فراز سرزمین های اشغالی در حال پرواز بودند توسط 
جنگنده های اســرائیلی اسکورت شدند که بنابر اعام 
وزارت جنگ رژیم صهیونیســتی این اقدام در راستای 
افزایش همکاری نظامی میان آمریکا و اسرائیل صورت 

گرفته است.

اتحادیه اروپا:

 دلایل کافی برای اثبات ارسال 
موشک از ایران به روسیه نداریم

یک مسئول در اتحادیه اروپا اعام کرد که این اتحادیه 
دلایل کافی برای اثبات گزارشات ارسال موشک از ایران 
به روســیه ندارد. یک منبع عالی رتبه در اتحادیه اروپا 
اعام کرد که این اتحادیه دلایل کافی  برای اثبات ارسال 
موشک از ایران به روسیه را ندارد و مسکو و تهران بارها این 
اخبار و گزارشات را تکذیب کردند و ما نیز در بروکسل 

درحال جمع آوری اطاعات در این خصوص هستیم.
ایــن منبــع در گفت وگو با خبرنــگاران گفت: ما از این 
گزارشــات مبنی بر اینکه ایران می خواهد موشک های 
بالستیک به روسیه بدهد تا در جنگ اوکراین استفاده 
کنــد اطاع داریم و تاش داریم اطاعاتی جمع آوری 
کنیم که این مساله را اثبات کند. وی خاطرنشان کرد که 
ما از این اخبار و گزارشات نگران هستیم و اگر صحت آن ها 

تایید شود تحریم هایی علیه ایران وضع خواهیم کرد.

 پشت پرده دیدار مسیح علی نژاد 
و رئیس جمهور فرانسه

دیدار مسیح علی نژاد و رئیس جمهور فرانسه با استقبال 
و تاش رسانه های معاند برای القای این موضوع مواجه 
شــد که دیدار آنها به دعوت مستقیم کاخ الیزه صورت 
گرفته اســت اما به نظر می رســد که گروه های معاند و 

تجزیه طلب در برگزاری آن نقش داشته اند.
 امانوئــل مکــرون، رئیس جمهور فرانســه در ادامه 
مداخله آشکار مقامات غربی و اروپایی در امور داخلی 
ایران و با هدف تاثیر بر روند ناآرامی های اخیر در کشور 
با مسیح علی نژاد، چهره معاند مستقر در نیویورک و 
چند زن ایرانی به اصطاح فعال حقوق بشــر در کاخ 
الیزه دیدار کرد که با اســتقبال رســانه های بیگانه و 

معاند روبرو شد.
بر اساس گزارش نشریه لوموند، کاخ الیزه پس از برگزاری 
این دیدار که همزمان با » مجمع صلح پاریس« برگزار 
شد، اعام کرد که مکرون با گروهی از فعالان زن ایرانی 
که در خارج از این کشور فعالیت می کنند دیدار داشته 
اســت که در آن عاوه بر مســیح علینژاد، لادن برومند 
موسس بنیاد عبدالرحمن برومند مستقر در واشنگتن، 
شــیما بابایی و همچنین رویا مجیدی که ادعا می شود 
مادرش در جریان ناآرامی های اخیر ایران کشــته شده 

است، حضور داشته اند.

آیا جمهوری خواهان از ترامپ دل کنده اند؟

پایان یک عاشقانه!
به نظر می رسد جمهوری خواهان اکثریت کرسی های 
مجلس نمایندگان را برای دوره آتی کســب خواهند 
کرد. با این وجود، بسیاری از نامزد های جمهوری خواه 
که توسط رئیس جمهور سابق دونالد ترامپ در طول 
دوره مقدماتی حزب جمهوری خواه انتخاب شده بودند، 
نتوانستند رای دهندگان را به سوی خود جلب کنند. 
با این وجود، این ضرر ها آشــکارا با یک حرکت قاطع 
برای نامزد های محافظه کار در فلوریدا جبران شد جایی 
که فرماندار "ران دیسانتیس" نامزد احتمالی انتخابات 
ریاســت جمهوری ۲۰۲۴ زمینه را برای چیزی که به 
نظر می رســد یک تغییر جهت سیاسی قابل توجه به 

سوی راست است فراهم کرد.
 ایــن کــه ترامپ روز هــای پیــش از تعیین نتیجه 
نظرســنجی ها را صرف حمله به دیسانتیس کرد این 
احســاس را در جمهوری خواهان تشــدید کرده که 
تسلط رئیس جمهور پیشین بر حزب در حال سست 
شدن است. آیا محافظه کارانی که به انتخابات ریاست 
جمهوری ۲۰۲۴ میادی نگاه می کنند دور شــدن از 
ترامپ را آغاز خواهند کرد و یا آن که بالعکس جنبش 
MAGA )امریکا را دوباره عظمت بخشــیم( طرفدار 
ترامپ با نفوذی منحصر بفرد بر حزب جمهوری خواه 
تسلط پیدا خواهد کرد؟ "الی لیک" کارشناس دست 
راستی در توئیتر نوشت: "ترامپ یک بازنده است. او یک 
آلباتروس )اشاره به پرنده ای که می تواند مدت زیادی 
بدون بال زدن پرواز کند آلباتروس نه تنها ساعت ها بلکه 
ســال ها پرواز می کند. این پرنده در تمام عمرش یک 
جفت برای خود انتخاب می کند و تا انتهای زندگی اش 
با همان جفت سر می کند و اگر جفت اش زودتر بمیرد 
آلباتــروس هیچگاه جفت دیگری انتخاب نمی کند و 
بقیه عمرش را تنها سپری می کند( است. او یک لنگر 

قایق در حزب است".
"جان پودهورتز" از نشریه دست راستی "کامنتری" نیز 
ترامپ را یک "خودشیفته بازنده با رفتاری بیمارگونه" 
نامید که اکنون توسط رای دهندگان آمریکایی در سه 
رقابت ملی جداگانه تحقیر شده است. حتی برخی از 
نزدیک ترین متحدان ترامپ به طور نامحســوس القا 
کردنــد که به نفع جمهوری خواهان اســت که بدون 
او رو بــه جلــو حرکت کننــد. "میک مولوانی" رئیس 
ســابق کارکنان کاخ سفید ترامپ به سی بی اس نیوز 
گفت:"از بین دونالد ترامپ و ران دیســانتیس امشب 

شما می خواهید ران دیسانتیس باشید".
بــا ایــن وجود، به نظر می رســد ترامپ خود را مقصر 
نمی داند و تقصیر را به گردن حزب می اندازد. او شــب 
انتخابات با انتشار بیانیه ای غرورآمیز اعام کرد که اگر 
جمهوری خواهان پیروز شــوند "من باید تمام اعتبار 
را کســب کنم و اگر آنان متحمل شکســت شوند من 
اصا نباید ســرزنش شوم. "به نظر می رسد بسیاری از 
چهره های راستگرا موافق هستند و استدلال می کنند 
کــه لغزش میــان دوره ای حزب جمهــوری خواه از 
پیامد هــای جانبی اقدامات بدنه قدیمی حزب بوده و 
این موضوع باعث می شــود ســرزنش ها از ترامپ دور 
شده و به طور مستقیم متوجه کمیته ملی جمهوری 

خواهان و رهبری آن حزب در کنگره باشد.
"رحیم قســام" سردبیر پیشین سایت دست راستی 
"بریت بارت" در توئیتی نوشت: "ترامپ کار غیر ممکنی 
را در پیــش دارد و آن ایجــاد ائتافــی از انواع مختلف 
جمهوری خواهان است". در این میان، "جیم هافت" 
ستون نویس راست افراطی معتقد به تئوری توطئه به 
زعم خود "رسانه های خبری جعلی" را به علت آن چه 
"عدم انتشار گزارش درباره روز بزرگ نامزد های مورد 

حمایت ترامپ" دانست مقصر قلمداد کرد.
با این وجود، واقعیت آن است که همه چیز به دیسانتیس 
بســتگی دارد. "دیوید فروم" در نشــریه "آتانتیک" 
نوشت: "اکنون فرصتی برای ران دیسانتیس فرماندار 
فلوریدا فراهم شده تا ترامپ را به عنوان نامزد احتمالی 
حزب جمهوری خواه در رقابت انتخاباتی سال ۲۰۲۴ 
به چالش بکشد و شاید کنترل را از او بگیرد. جمهوری 
خواهان درجه یک می توانند متقاعد شوند که ترامپ 

قدیمی، نامتعارف و نامرغوب است".
با این وجود، رقابت با ترامپ برای دیسانتیس به مثابه 
مبارزه با آتش است. ترامپ اکنون چاره ای جز درگیر 
شــدن در رقابت ندارد. دیسانتیس تاکنون از پیروزی 
انتخاباتی اش در روز سه شنبه استفاده کرده تا ادعای 
خــود بــه عنوان یک جنگجوی محافظه کار در جنگ 

فرهنگی را تقویت کند.
"کیلی مک انانی" سخنگوی سابق کاخ سفید در دوره 
ریاست جمهوری ترامپ در شبکه خبری "فاکس نیوز" 
اعام کرد که سخنرانی پیروزی دیسانتیس "باید پیام 
آینده حزب باشد". روزنامه "نیویورک پست" متعلق 
به "روپرت مرداک" دیسانتیس را "دی فیوچر" معرفی 
کرد و او را آینده حزب جمهوری خواه دانست و حمات 

اخیر ترامپ را "نمایشی شرم آور" توصیف کرد.
مهم نیســت که کارشناســان تا چه اندازه به ستایش 
دیســانتیس یا انتقاد از ترامپ می پردازند بزرگترین 
پرسش بدون پایان برای آینده جمهوری خواهان این 
است که آیا می توان پایگاه جمهوری خواهان را جابجا 
کرد یا خیر. مت لوئیس در "دیلی بیست" می نویسد: 
"من آن قدر ســاده لوح نیســتم که فکر کنم چیزی 
می توانــد طلســم ترامپ را بر حــزب جمهوری خواه 
بشکند. او تقریبا به تنهایی کنترل جمهوری خواهان 
بر ســنای ایالات متحده را در ســال ۲۰۲۰ میادی 
تخریب کرد و این پس از باخت او در انتخابات ریاست 

جمهوری بود".

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
گزارش

 کدام سیاست مالی مانع رشد 
شاخص می شود؟

دولت برای بهره وری در اقتصاد، 
سیاست های مالی را اصلاح کند

 با توجه به اینکه رئیس سازمان برنامه و بودجه 
اعام کرده است که لایحه بوده سال ۱۴۰۲ آماده 
شده و به زودی به هیات دولت تقدیم می شود، 
بسیاری از فعالان بازار سرمایه نگران اثرگذاری 
سیاست های بودجه ی بر بازار سرمایه هستند، 
زیرا به تازگی دولت افزایش یک میلیون تومانی 
حقوق کارکنان دولت را مصوب کرده و قرار است 
که معوقه ی مهر ماه هم با آبان ماه پرداخت شود 
و از آنجایی که با برداشت منابع جدید از صندوق 
توســعه ملی برای تامیــن هزینه های پرداخت 
حقوق و دستمزد موافقت نشده، رئیس سازمان 
برنامه و بودجه تاکید کرده از محل دیگری اعتبار 
مورد نیاز این منابع استفاده خواهد شد که شامل 
استقراض از بانک ها نیست و این به معنای انتشار 
اوراق برای تامین اعتبارات جاری اســت، دولت 
از ابتدای ســال تاکنون ۶۰ هزار میلیارد تومان 
اوراق منتشــر کرده که میانگین هر ماه ۷ هزار 
میلیارد تومان بوده اســت و با توجه به اینکه ۴ 
ماه دیگر هم تا پایان ســال باقی مانده اگر دولت 
همین رویه را طی کند تا پایان امسال دولت ۳۰ 
هزار میلیارد تومان دیگر اوراق منتشــر خواهد 
کرد و این موضوع می تواند به جریان نقدینگی 

در بورس جهت دهد.
استاد اقتصاد دانشگاه تهران با اشاره به اینکه دولت 
برای بهره وری در اقتصاد باید سیاســت های مالی 
را اصــاح کند، گفت: در واقع دولت عاوه بر اینکه 
بایــد تامین هزینه های جاری خود را کاهش دهد 
باید مسیر واگذاری دارایی های مازاد را پیش بگیرد، 
زیرا در شرایط کنونی بسیاری از شرکت های دولتی 
با حداقل بهره وری فعالیت می کنند و به دلیل اینکه 
از رانت های متفاوتی هم برخوردار هستند عمدتا 
شرکت های بخش خصوصی هم نمی توانند با آنها 
رقابت کنند، از سوی دیگر وقتی دولت برای تامین 
هزینه های جاری از اوراق استفاده می کند چرخه 
تورم در اقتصاد فعال می شود و این مساله نه تنها 
هزینــه هــای عمومی را بالا می برد بلکه باعث می 
شود روی فعالیت شرکت ها هم تاثیر منفی بگذارد، 
به عبارت دیگر قدرت خرید مردم کاهش می یابد 
و تقاضای مردم برای خرید کالاها کاهش می یابد 
و از این طریق حاشــیه ســود شرکت ها هم کم می 
شــود و در نهایت ســهامداران این شــرکت ها هم 

زیان می بینند.
علی اکبر نیکواقبال با بیان اینکه بسیاری از سرمایه 
گذاران به دلیل اینکه آینده اقتصاد کشور برای آنها 
در هاله ای از ابهام اســت وارد بورس نمی شــوند، 
تصریح کرد: در شرایط کنونی با توجه به نوساناتی که 
در بازارهای سوداگری وجود دارد بسیاری از افرادی 
که به دنبال سودهای کوتاه مدت هستند وارد این 
بازارها می شــوند و این مســاله جذب نقدینگی از 
بازارهای سرمایه را دشوار می کند، از این رو شرکت 
های بورسی که در شرایط رکودی قراردارند و بخشی 
از نقدینگی خود را برای تولید استفاده می کنند نمی 
توانند از سهام خود حمایت کافی داشته باشند، به 
همین دلیل بهترین راهکار برای حمایت از اقتصاد 
کشــور حفظ جریان نقدینگی در بورس اســت، از 
این طریق دولت می تواند با رونق تولید درآمدهای 
مالیاتی خود را بالا ببرد به همین دلیل به انتشــار 

اوراق کمتری نیاز دارد.

چالش های بودجه ۱۴۰۲ برای بورس
یــک اقتصاددان ضمن اشــاره بــه چالش های که 
بودجه می تواند برای اقتصاد ســال آینده به وجود 
بیاورد گفت: در حال حاضر دولت می خواهد بودجه 
۱۴۰۲ را به مجلس تحویل دهد اما به دلیل اینکه 
در بودجه درآمد ریالی و ارزی یکجا است و از طرف 
دیگر به صورت خوش بینانه تدوین شــده همواره 
تورم و کســری بودجه بر ســر اقتصاد کشور سایه 
افکنده اســت، در چنین شرایطی دولت نمی تواند 
مدیریت دقیقی برای اقتصاد کشور در سال آینده 
داشته باشد، زیرا هیچ چیز قابل پیش بینی نیست 
و همین مســاله روی فعالیت بنگاه های اقتصادی 

حاضر در بورس هم تاثیر می گذارد.
وحیــد شــقاقی با بیان اینکــه یکی از چالش های 
بودجه کشور انتشار اوراق اسامی برای تامین هزینه 
های جاری اســت، افزود: دولت وقتی از این اوراق 
برای تامین اعتبارات جاری مانند حقوق و دستمزد 
استفاده می کند، از یک سو تورم به جامعه تزریق 
می کند و از طریق دیگر به دلیل اینکه بخشــی از 
نقدینگی موجود در بورس را جمع می کند فشــار 
عرضه سهام در بورس به وسیله صندوق ها و شرکت 

های بزرگ دولتی را زیاد می کند.
او بــا تاکیــد بر اینکه در فروش اوراق هم دولت باید 
مکانیسمی تعریف کند که فشار بر بورس وارد نشود، 
اظهار کرد: بسیاری از این اوراق را دولت می تواند به 
صــورت تکلیفــی به بانک ها و بیمه ها و ... در خارج 
از بورس بفروشــد، اما مهم ترین مسئله اینجاست 
که سیاســت انتشار اوراق برای تامین هزینه های 
جاری را حذف کند، این مســاله باعث می شود که 
دولت تنها برای پروژه های عمرانی اوراق منتشــر 
کند، به همین دلیل سطح مشخصی در سال اوراق 

منتشر می شود.

گفت و گو

شوک واردات خودرو به بازار، کاهش قیمت 
خودرو ها را در پی نداشت

 مافیای همیشگی، بازار خودرو را 
مدیریت می کند

واردات خودرو به ایســتگاه معرفی شــرکت ها 
رسیده است و زمان ورود محصولات جدید به 
بازار فعا مشــخص نیست. بازار خودرو نسبت 
بــه خبر واردات واکنش التهابی نشــان داده و 
بازارگردانان ســودجو نیز در این میان فقط در 

حال افزایش قیمت ها هستند.
رشــد قیمت خودرو در بازار فعلی به دو عامل 
تقاضا کاذب و کســب سود آنی وابسته است، 
این مورد به دلیل نبود متولی برای بازار خودرو 
ایجاد شــده اســت. طی چهار ســال گذشته 
سازمان یا ارگانی حاضر به قبول متولی بودن 
در بازار خودرو نشده است، این موضوع زمانی 
بحرانی میشــود که سودجویان بدون نظارت 
یا کنترل اقدام به قیمت سازی و افزایش نرخ 
خــودرو در بــازار می کننــد. در این میان نیز 
خودروســازان قربانــی تصمیم های دولتی و 
ســودجویان بازار می شــوند، شاید نیاز باشد 
که وزیر صمت کارگروهی در خصوص کنترل 

بازار ایجاد کند. 
نماینده تربت جام در مجلس با انتقاد از گرانی 
افسارگســیخته قیمت خــودرو، گفت: تاش 
مجلس برای به نتیجه رسیدن واردات خودرو 
نــاکام ماند، زیرا هدف اصلی مجلس از تدوین 
طرح واردات، رفع موانع سد راه بود و اینکه تعداد 
قابل توجهی خودروی خارجی بر اســاس نیاز 
مردم وارد تا بخشی از نیاز بازار خودرو از طریق 
خــودروی خارجی تامین شــده و خودرو های 
ارزان داخلی به ســهولت در دســترس اقشار 

متوسط قرار بگیرد.
 جلیل رحیمی جهان آبادی افزود: متاســفانه 
طــرح واردات خودرو با مخالفت هایی روبرو و 
از ســر و ته آن زده شــد و در نهایت چیزی که 
تصویب نهایی شد، واردات چند هزار خودروی 
مشخص با قیمت مشخص بود که در حال حاضر 
شــرکت هایی در حال ثبت ســفارش هستند. 
البتــه واردات همیــن میزان خودرو را هم باید 
به فال نیک گرفت در واقع هدف نهایی که در 
این قانون به دنبالش بودیم که بر اســاس آن 
آزادســازی واردات خودرو که هم بتواند بازار 
رقابــت را ایجاد و هــم مردم خودروی ارزان و 
مناسب در اختیار داشته باشد، تامین نخواهد 

شد.
نماینده تربت جام در مجلس یازدهم ادامه داد: 
یکــی از عوامل موثر در افزایش قیمت خودرو، 
افزایش قیمت ارز و مواد اولیه است. البته عامل 
دیگر این اســت که شــوکی که واردات خودرو 
بــه بــازار وارد کرد، جدی نبوده اســت. به هر 
حــال قیمت خودروی داخلی در حال افزایش 
اســت و اگر طرح را کامل تر اجرایی می کردیم 
با افزایش بی رویه و افسارگســیخته قیمت ها 

مواجه نبودیم.
عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس با تاکید 
بــر اینکــه بخش عمده ای از مشــکات حوزه 
خودرو به مافیایی برمی گردد که اجازه واردات 
خودرو های باکیفیت خارجی را نمی دهد، گفت: 
یکی از شــعار های دولت سیزدهم، ساماندهی 
بــازار خودرو و افزایش قیمت بود و مشــخص 
نیســت که سیاه چاله بازار خودرو چیست که 
هر چه قانون تصویب و تاش می شــود در آن 
ناپدید می شود و به سرانجام نمی رسد؛ باید دید 
که چند درصد مدیران صنایع خودروســازی، 
خودروســاز و متخصص هستند و چند درصد 
متخصــص و تحصیل کــرده داخلی و خارجی 
داریــم که بیکار هســتند و حتی کار معمولی 
در شــرکت های خودروســازی به آن ها داده 

نمی شود.
وی تصریح کرد: در این رابطه نیاز است برای 
واردات خودرو به فکر اتخاذ تدابیر ویژه باشیم 
و موانع ســد راه آن را رفع کنیم. بر اســاس 
قانون مذکــور، واردات خودرو های زیر ۲۰ 
هزار دلار آزاد شده است، در حالی که نباید 
مانــع خرید خودرو های بالای ۲۰ هزار دلار 
توسط افرادی شد که توان خرید خودرو های 
باکیفیت تر و گران تر را دارند؛ وقتی که بخشی 
از نیــاز جامعه بــا خودرو های گران قیمت و 
باکیفیــت تامین شــود، قیمت خودرو های 
معمولی کاهش می یابد و مشــخص نیست 
که به چه دلیلی با آن مخالفت و در مســیر 
آن، مانع تراشــی می شود و به نظر می رسد 
همان مافیای همیشــگی دارد بازار خودرو 
را مدیریــت می کنــد و اجازه تحقق واردات 

خودرو را نمی دهد.
رحیمی جهان آبادی خاطرنشــان کرد: قانون 
واردات خودرو در حال اجرا است و شرکت های 
خــاص می توانند تعداد اندکی خودرو های زیر 
۲۰ هــزار دلار وارد کننــد، امــا اینکه چه نوع 
خودرو هایــی و با چه قیمتی به دســت مردم 

برسد مشخص نیست.
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ایستایی قیمت مواد غذایی در ایران موقتی است
در حالی سازمان فائو در روزهای ابتدایی ماه نوامبر 
۲۰۲۲ اعام کرد که قیمت »گوشت، شکر، غات، 
لبنیات و دانه های روغنی« کاهش یافته است که 
آمارها نشــان می دهد شاخص نسبت به سال های 
اخیر به طور قابل توجهی افزایش یافته اســت و از 
سوی دیگر با توجه به نرخ دلار، تامین مواد غذایی 
را به طور خاص برای کشــورهای واردکننده مواد 
غذایی دشــوار کرده اســت. با این وجود به گفته 
کارشناسان روند کاهشی قیمت جهانی مواد غذایی 

متاثر از چندین عامل است.
توافقات اوکراین و روسیه قیمتهای جهانی را 

کاهشی کرده است
به طوری که مهدی تولایی کارشناس و فعال بخش 
کشاورزی در این خصوص می گوید: طی چند ماه 
اخیر روند قیمتهای جهانی مواد غذایی کاهشــی 
بوده اســت که غالبا متاثر از وقوع خشکسالی های 
شدید در اغلب کشورهای جهان و به تبع آن کاهش 
تولیدات و همچنین روند جنگ روســیه و اوکراین 
بــوده اســت. به عبارت دیگــر در ابتدای وقوع این 
جنگ به دلیل بســته شدن بنادری که غالبا غات 
و دانه های وروغنی کشــور اوکراین از آن طریق به 
کشــورهای مختلف ارسال می شد جهش قیمتها 

را شاهد بودیم.
تولایــی افــزود: با این وجود در پی توافقات صورت 
گرفته مبنی بر باز شــدن بنادر جهت خروج غاتی 
که در این کشــور به نوعی انبار شــده بود قیمت ها 

روندی منطقی تر پیدا کرد و به عبارتی کاهشی شد.
وی ادامــه داد: بــا این وجــود در صورت ایجاد هر 
اختالی در این روند و بازگشتن به شرایط قبل می 
تواند خود آغازگر افزایش قیمتها باشد که امیدواریم 

اینگونه نشود.
عدم توانایی اقتصادی مردم افزایش قیمت 

مواد غذایی را متوقف کرده است
علیرضا الوندی دیگر فعال بخش کشاورزی و رئیس 
ســازمان مردم نهاد هکا نیز می گوید: خوشبختانه 
اصلــی ترین کاهش قیمتها در بازارهای جهانی در 
مورد محصولات و مواد علوفه ای همچون جو و ذرت 
رقم خورده اســت که به تبع بر کاهش قیمت مواد 

غذایی همچون گوشت و لبنیات موثر بوده است.
الوندی خاطر نشان می کند: این روند در ایران نیز 
قابل مشاهده است که در کشور ما عاملی که تاثیر 
گذاشــته در حقیقت عــدم توانایی مردم در خرید 
مکفی محصولات کشاورزی با قیمتهای فعلی است.
وی ادامــه مــی دهد: به عبارت ســاده تر این عدم 
توانایی اقتصادی مردم باعث شده یک مقدار مازاد 
محصول داشــته باشیم و اینها باعث شد که قیمت 

یک مقدار افت پیدا کند.
الونــدی افزود: در حال حاضر عدم توانایی خرید 
مردم به طور محسوس روی کاهش قیمت لبنیات 
و مرغ به نســبت دیگر محصولات مشهودتر بوده 
و مصــرف مــردم روی این دو قلــم کاهش پیدا 

کرده است.

 کاهش قیمت نداریم 
ایستایی قیمت ها را داریم

الوندی همچنین در پاســخ به این ســوال که با این 
حال چرا افت قیمت ها در بازار محســوس نیســت 
گفت: اگر ما تورم را در نظر بگیریم و نســبت تورم 
بــه افزایش قیمــت را در نظر بگیریم می بینیم که 
مدتی اســت مرغ روی قیمت ثابتی ایســتاده است 
و هیچ نشــانه ای از این تورمی که در جامعه اســت 
را در قیمــت مــرغ نمی بینیــم. بنابراین به معنای 
واقعــی نمی گوییم قیمــت کاهش یافته بلکه می 
گوییم افزایش قیمتی که همراه با تورم باشد را در 

این محصول مشاهده نمی کنیم.
وی ادامــه داد: با این وجود ایســتادن قیمت روی 
قیمتهای قبلی در کشــوری که به گفته مسئولان 
تــورم ۴۰ درصــدی را تجربه مــی کند خود نوعی 

روندی مثبت محسوب می شود.
رئیس سازمان هکا همچنین در پاسخ به این سوال 
که این ایستایی قیمت بیشتر روی کدام محصولات 
رخ داده نیــز می گویــد: همانطور که می دانید در 
چند ماه گذشــته برای تولید کننده قیمت گوشت 
گوســفندی روندی کاهشی را داشته چون با توجه 
به شرایط فعلی نگهداری دام برای دامدار به صرفه 
نیســت و گله های مولد در حال وارد شــدن به بازار 
است.وی افزود: این روند به ما این هشدار را می دهد 
که در آینده با افزایش قیمت ها روبرو خواهیم شد؛ 
یعنی بعد از تمام شدن ذخایر ژنتیکی ما احتمالا با 

افزایش قیمتها روبرو خواهیم شد.
الوندی افزود: با این وجود به طور کلی وضعیت بازار 
به گونه ای است که به نسبت افزایش که روی قیمت 
دلار می بینیم و افزایشــی که باید روی محصولات 

ببینیم فعا دیده نشده است.
وی ادامه داد: به نظر بنده چندین ســال طول می 
کشــد تا دوباره کفه قدرت خرید مردم و عرضه و 
تقاضا بتواند باعث شود که بازارها به شکل گذشته 

اش رونق بگیرد.
الوندی با اشاره به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی واردات 
کالاهای اساســی می گوید: ما در هر صورت باید 
ایــن را تجربــه می کردیم و این عمل فعلی بود که 
بایــد اتفــاق می افتد و لذا بایــد از آن گذر کنیم و 

پیامدهای آن را نیز بپذیریم.
وی در خصوص پیش بینی روند بازار طی ماه های 
پیــش رو نیــز می گوید: قطعا در مــاه های آینده 
افزایــش قیمــت را در مورد محصول مرغ و لبنیات 

خواهیم داشت.
الونــدی گفــت: علت این افزایش قیمتها نیز در ماه 
هــای آیندخه این اســت کــه الان چون نرخ دلار 
افزایــش یافتــه تا بخواهد علوفه این دلار وارد بازار 
شود یک تا دوماه طول می کشد و با افزایش قیمت 
علوفه، افزایش قیمت محصولات کشــاورزی را که 
وابســته به علوفه وارداتی اســت را خواهیم داشت. 
بنابرایــن مــی توان گفت ظرف یک تا دو ماه آینده 

افزایش قیمتها را در بازار خواهیم داشت.

« از علل نوسانات قیمتی بازار ارز  گار گزارش »روز

دلار مسیر عقب گرد را می پیماید
پس از افزایش قیمت ها در بازار ارز طی یکی 
دو هفتــه اخیر و رســیدن نــرخ دلار آزاد به 
بیــش از ۳۷ هــزار تومان، قیمت انواع ارز در 
آخرین روز کاری معامات هفته کاهشی شد. 
آنطور که دلار با افت قیمت به کانال ۳۴ هزار 
تومان بازگشــت. دلاری که طی یک هفته 
گذشته روند رو به رشدی را طی می کرد و با 
رکوردشکنی قیمت، ظرف کمتر از ۱۰ روز ۵ 
هزار تومان برنرخ آن در بازار آزاد افزوده شد 
اما هم اکنون مسیر عقب گرد را می پیماید.

نوسان قیمت ها در بازار ارز درحالی است که 
به گفته کارشناسان اقتصادی و بازار مباحث و 
اتفاقاتی چون تشدید تحریم های بین المللی 
علیه ایران در کنار بروز ناآرامی های اجتماعی 
اخیرهمچنین رکود بازارهای سرمایه گذاری 
موجب شــد تا خیلی ها برای حفظ سرمایه 
هایشان اقدام به خرید ارز یا سکه کنند، اقدامی 
که منجر به افزایش میزان تقاضای کاذب برای 
تهیه این کالاهای ارزشــی شــد تا به تبع آن 
قیمت ها در چنین بازاری مسیر صعود را در 
پیش گیرند و نرخ ها در این بازار و بازار طا 

و ... دچار تغییر و آشفتگی شوند.
اقداماتی که مانع از تداوم رشد جهشی 

نرخ ارز و سکه شد
البته بانک مرکزی برای جلوگیری از رشــد 
مستمر قیمت ها در بازارسکه و ارز اقدامات 
لازم را به کار گرفت، این بانک با رویکرد عرضه 
اولیه اوراق ســکه در بــورس کالای ایران تا 
حدودی مانع رشــد میــزان تقاضا و قیمت 
این کالا در بازار شــده. چرا که ســکه ای که 
تا یک هفته گذشــته در کانال ۱۵ میلیون 
تومان قرارداشــت پس از افزایش نرخ ارز در 
بازاربه بیش از ۱۷ میلون تومان رسید افزایش 
قیمتی که با حباب بیش از ۲ میلیون تومان 
همراه بود اما اکنون و به دنبال سیاست گذاری 
عرضه اوراق سکه همچنین روند نزولی قیمت 
ارز در بازار قیمت سکه تمام بهار آزادی دوباره 
در آســتانه ورود به کانال ۱۵ میلیون تومان 

قرارگرفته است.

در بازار ارز نیز وضعیت به همین شکل است 
چرا که بانک مرکزی با اجرای سیاست گذاری 
های ارزی به قدری ارز را به بازار تزریق کرده 
اســت که این کالا خریدار چندانی ندارد از 
طرفی ایجاد حساسیت و موانع برای دریافت 
ارز سهمیه ای که بیش از نیمی از متقاضیان 
این نوع ارز کسانی هستند که توسط دلالان 
سودجو اجیر می شوند و با ثبت کد ملی آنها 
اعام شده است که احتمال دارد به عنوان افراد 
مرفه در دهک بندی های شناســایی شوند، 
موجب شده تا سطح تقاضا برای این کالا نیز 
تا حدودی کاهشــی شود این موضوعات در 
کنار رصد سری افراد دریافت کننده ارزهای 
کان که بخشی از آنها حسابشان مسدود شده 
است، منجر به کاهش میزان تقاضا برای ارز 
ودر نهایت سیر نزولی قیمت ها در این بازار 
شده است. آنطور که هم اکنون دلار به کانال 
۳۴ هزارتومان باز گشــته و ســکه نیز مسیر 

کاهشی را در پیش گرفته است.
بانک مرکزی قیمت ارز را پایین در نظر 

گیرد، تقاضای کاذب بیشتر می شود
حجت الله فرزانی، تحلیلگر مسائل اقتصادی 
 درباره علل کاهش قیمت ها در بازار ارزو طا، 
پس از رشــد بالای این کالاها در یک هفته 

گذشته گفت: قیمت ها چند روزی است که 
در بازار ارز بر مدار نزول قرار گرفته اند، کاهش 
قیمتی که ناشی از اجرای سیاست های ارزی 
بانــک مرکزی با عرضه انبوه این کالا به بازار 
عمده نیاز متقاضیان واقعی را برآورده کرده 
اســت. این اقدام موجب شده تا میزان تقاضا 
بــرای خریــد ارز نیز کاهش یابد و قیمت ها 

مسیر نزولی را بپیمایند.
وی در پاســخ به این ســئوال که چرا با رشد 
قیمت ها در بازار ارز بانک مرکزی قیمت این 
کالارا در بازار)صرافی ها( پایین در نظر نمی 
گیرد تا با چنین شیوه ای نرخ ها در بازار آزاد نیز 
شکسته و کاهشی شود، اظهارداشت: وقتی 
اختاف قیمت ارز بین بازار آزاد و رسمی زیاد 
باشد تقاضای کاذب برای خرید آن کالا در بازار 
رسمی بشدت افزایش می یابد. از طرفی نیز با 
توجه به محدودیت منابع ارزی کشور ادامه 
چنین روندی مشــکات زیادی را به اقتصاد 
کشور تحمیل می کند، بنابراین نباید زمینه 
را در بازار طوری ایجاد کرد که همه خریدار 
ارز شوند درحالی که بخش عمده ای ازهمین 
خریداران، نیازمند واقعی ارز نیســتند و به 
خاطر وجود فاصله قیمت ها برای کسب سود 

وارد چنین بازاری می شوند.

کاهش قیمت ارز در بازار با عرضه اوراق 
مبتنی بر ارز

این کارشناس پولی و بانکی خاطرنشان کرد: 
چنانچه ارز در بازار رسمی و در چنین شرایطی 
که تقاضا برای خرید زیاد است پایین درنظر 
گرفته شــود نه تنها مردم و سرمایه گذاران 
خریدار ارز شــده بلکــه صادر کنندگان نیز 
در ارایــه ارز ارزان در بــازار توافقی خودداری 
مــی کنند. این موضوع باعث می شــود که 
واردکنندگان برای تامین نیازهای خود ارز را 
از کف خیابان با قیمت بالا تهیه کنند نتیجه 
چنین سیاستی منجر به افزایش نرخ ارز در 
بازار آزاد و به دنبال آن رشد قیمت ها در این 

بازارخواهد شد.
فرزانــی تصریح کرد:  بانک مرکزی و تصمیم 
گیران بازارچنانچه بخواهد بازار ارز را به خوبی 
مدیریت کنند ونخواهد نرخ این کالا جهشی 
افزایش یابد بایستی برای تامین نیاز سرمایه 
گذاران ارزی اقدام به انتشــار و عرضه اوراق 
مبتنــی بــر ارز کنند این رویکرد بار مراجعه 
متقاضیان ارز را ازدوش بازار سبک می کند 
از طرفی نیز با انتشار اوراق مالی با سود مناسب 
نیز می توان ســرمایه گذاران را به خرید این 
نــوع اوراق ترغیب کرد، عاوه بر این راهکار 

اقدامات لازم را برای اجرای درست مدیریت 
شناور شده نرخ ارز به کار گیرد.

وی در ادامه افزود:  البته رشد یکباره قیمت ها 
در بازار ارز به دلیل ایجاد انتظارات تورمی است 
که شــکل گرفت در چنین شرایطی برنامه 
ریزی ها و تصمیم گیرها باید طوری باشد که 
به مهار رشد نرخ تورم و نقدینگی منجر شود 
تا قیمت ها نیز دربازار ارز مسیر سراشیبی را 

در پیش گیرد.
تاثیر خبر قطع یارانه سهمیه بگیران ارزی 
لان بر کاهش نرخ ارز در بازار به نفع دلا

ایمان اســامیان، کارشــناس بانکی نیز در 
گفتگو با »بازار« درباره کاهش قیمت ها در بازار 
ارز طی ۲ روز اخیر گقت:  عاوه بر عرضه فراوان 
ارز به بازار ازسوی بانک مرکزی برای تامین نیاز 
متقاضیان واقعی این کالا که به کاهش صف 
خریداران منجر شــده است، سیاست کاهش 
موقت نرخ ارز بی تردید ناشــی از خبر قطع 
احتمالی یارانه ازسوی دولت برای خریداران 
ارز ســهمیه ای به نفع دلالان، تاثیر بســزایی 
بر کاهش میزان تقاضا برای ارز شــده است و 
این موضوع قیمت ها را در این بازار کاهشــی 
کــرد.وی با بیان اینکه این کاهش قیمت ارز 
به احتمال فراوان مقطعی اســت چرا که نرخ 
تورم در کشــور بســیار بالاست گفت: به نظر 
می رسد ایجاد تغییرات در شاخص پایه پولی 
به دلیل رشد بالای نقدینگی تورم را تشدید و 
مانع از کاهش قیمت ها بخصوص در بازار ارز 
خواهد شــد. در چنین شرایطی این احتمال 
وجــود دارد که قیمت دلار تا مدتی در کانال 
۳۶ هزارتومــان باقی بماند. چرا که دولت راه 
حل درست و اصولی برای مهار رشد نقدینگی 
و تورم را ندارد آنطور که اکنون با کسری بودجه 
۴۰۰ همت مواجه بوده و برآورده ها نشان می 
دهداگر بخواهد چنین بودجه ای را جبران کند 
باید به قید فوریت جبران غیر تورمی فکر کند 
زیرا ارزش پول ملی روز به روز کاهش یافته و 
بخشی از این کاهش ارزش پول ملی به دلیل 
افزایش نرخ ارز و رشد نقدینگی و تورم است.

خبر ویژه

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه شــرایط دریافت چک دیجیتال هیچ 
تفاوتی با چک های کاغذی ندارد، گفت: به زودی شــرایطی فراهم می شــود 
تا تمامی بانک ها بتوانند این خدمت نوین و ارزشمند را به جامعه ارائه دهند.

 علی صالح آبادی در مراسم رونمایی از چک الکترونیک، اظهار داشت: تمام 
اصناف و تجار و کســب و کارها با چک ســروکار دارند و هرچه اعتبار چک را 

بیشتر کنیم به تسهیل و بهبود کسب وکار کمک می کند.
وی با بیان اینکه قانون جدید چک اعتبار را به چک برگرداند، گفت: امروز کسی 

که چک را دریافت می کند اطمینان زیادی به وصول چک دارد.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: در گذشــته دریافت کننده چک به دنبال 

صادرکننده چک می رفت تا چک وصول شود، اما امروز این وضعیت برعکس 
شــده و صادرکننده چک نگران وصول چک می شــود تا اعتبارش خدشه دار 

نشود و حساب های بانکی وی مسدود نگردد.
صالح آبادی گفت: آموزش استفاده از چک الکترونیک بسیار مهم است که ما 
در دستور کار داریم و امیدواریم به زودی در تمامی شبکه بانکی این خدمت 
بزرگ به همه ارائه شــود. تاش های تمام عزیزان بویژه همکاری کمیســیون 
اصل نود برای راه اندازی چک امن دیجیتال و اجرای کامل قانون جدید چک 

بویژه کمیسیون اصل ۹۰ قابل تقدیر است.
خاندوزی، وزیر اقتصاد نیز گفت: با اقدام مبارک رونمایی از سامانه چکاد )چک 

امن دیجیتال(، مشتریان شبکه بانکی با آسایش خاطر از این خدمات استفاده 
می کنند. سید احسان خاندوزی گفت: انجام چنین خدماتی موجب کاهش 
هزینه  مبادله و تسهیل فرآیند تولیدی می شود. از جمله این هزینه ها مشکات 
حقوقی و قضایی است و وقتی در نظام اقتصادی، نااطمینانی ها کاهش یابد، 
فعال اقتصادی با خیال آسوده تری خرید و فروش را انجام می دهد.وی افزود: 
ســال گذشــته در وزارت اقتصاد نیز خدمات این چنینی مثل ســفته و برات 
الکترونیکی انجام شد که مجموع این بسته های سیاستی اطمینان را بالا برده 
و هزینه های مبادله را کاهش می دهد. پیش از این هزینه های نکول و فرآیند 
طولانی قضایی، اطمینان فعالان اقتصادی نسبت به چک را کاهش داده بود.

رئیس کل بانک مرکزی:

دریافت چک الکترونیک تفاوتی با چک کاغذی ندارد
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نفت و انرژی 4

کنند کشورفعالیت می  ۳۳۸ هزار حلقه چاه غیرمجاز در 

تیر خلاص به حیات جامعه 

کوتاه از انرژی

بین الملل

جهان امیدوار است 
عربستان را به صلابه بکشد

وزیر انرژی عربســتان سعودی با بیان 
این که جهان امیدوار اســت عربستان 
ســعودی را بــه عنــوان بزرگتریــن 
صادرکننــده نفت، به صابه بکشــد، 
اعــام کرد ریــاض به دقت وعده های 
تجدیدپذیر کشورهای دیگر را زیر نظر 
دارد. شــاهزاده عبدالعزیز بن سلمان 
 COP۲۷ در حاشیه کنفرانس اقلیمی
در مصر اظهار کرد: عربستان سعودی 
بــرای تولید انرژی پاکتر و کاهش رد 
پای کربن خود اقدام کرده است. جهان 
امیدوار اســت ما را به صابه بکشــد. 
عربستان ســعودی، سایر کشورهای 
جهان را مســئول خواهد شــناخت.

وزیر انرژی عربســتان سعودی گفت: 
ما می خواهیم مردم منطبق با ما باشند 
و می خواهیم مطمئن شــویم افراد به 
همــان حرفــی که می زننــد، عمل 
می کنند. یکی از اقدامات عربســتان 
ســعودی این بوده که شــرکت نفتی 
آرامکو، پایینترین میزان انتشار متان را 
دارد.این وزیر سعودی گفت: عربستان 
در مسیر رسیدن به سطح کربن خنثی 
تا ســال ۲۰۶۰ اســت و ممکن است 
زودتــر به این هدف دســت پیدا کند 
که به فناوری بســتگی خواهد داشت. 
عربســتان سعودی همچنین سرگرم 
کار برای تولید هیدروژن با استفاده از 
انرژی تجدیدپذیر است و قصد دارد کم 
هزینه ترین تولیدکننده باشــد.وی به 
رویترز گفت: ما می خواهیم خودمان را 
به عنوان یک کشور صادرکننده انرژی 
معرفی کنیم زیرا به ســختی در تاش 
برای صادرات هیدروژن به همراه نفت 
و گازهای مایع هســتیم و امیدواریم 
برق هم صادر کنیم.عربستان می گوید 
بایــد تا ســال ۲۰۳۵ به هدف ذخیره 
سازی ۴۴ میلیون تن کربن دست پیدا 
کند. آرامکوی ســعودی توافق توسعه 
مشــترک با همــکاری وزارت انرژی 
عربســتان به منظور تاســیس قطب 
ذخیره سازی و جذب کربن امضا کرده 
است. این مرکز تا سال ۲۰۲۷ پتانسیل 
ذخیره سازی سالانه ۹ میلیون تن دی 

اکسید کربن را خواهد داشت.

 آمریکا برای هند
جهت خرید نفت روسیه 

شرط گذاشت
واشــنگتن بــه هند اجــازه داد تا به 
خرید نفت روســیه بــه میزان دلخواه 
خــود ادامه دهد، حتی با قیمت هایی 
که بیشتر از قیمت تعیین شده توسط 
مکانیســم سقف تحمیلی گروه هفت 
اســت، اما تنها در صورتی که از بیمه، 
خدمات مالی و دریایی غرب برای انجام 
معامات اســتفاده نکند. جنت یلن، 
وزیر خزانه داری آمریکا به دنبال دیدار 
با نیرمالا سیتارامان، وزیر دارایی هند 
بــه خبرگزاری رویترز گفت، نفت خام 
روسیه "به قیمت های مقرون به صرفه 
فروخته خواهد شــد و ما خوشحالیم 
که هند یا آفریقا یا چین این قیمت را 
دریافت کند."جنت یلن استدلال کرد 
که زمانی که اتحادیه اروپا تمام واردات 
نفت روسیه از طریق دریا را در ماه آینده 
متوقف کند، مسکو مجبور خواهد شد 
که ســقف قیمت یا تخفیف های قابل 
توجه از نرخ هــای بازار را بپذیرد.این 
وزیر آمریکایی افزود: زمانی که اتحادیه 
اروپا خرید نفت روسیه را متوقف کند، 
ادامه ارســال نفت به همان اندازه که 
قبا انجام می شــد، برای روسیه بسیار 
دشــوار خواهد بود. آنها به شــدت در 
جســتجوی خریدار خواهنــد بود و 
بسیاری از خریداران به خدمات غربی 
متکی هســتند. تحریم ها دسترسی 
بــه این خدمات را بــرای خریدارانی 
که ســقف قیمت را رعایت می کنند، 
محدود می کند.یلن توضیح داد که این 
مکانیسم به هند و سایر کشورهایی که 
قیمتی بالاتر از سقف برای نفت روسیه 
می پردازند، اهرم بیشتری برای پایین 
آوردن قیمــت نفــت می دهد. هدف 
ایــن اســت که نفت روســیه در بازار 
باقــی بماند و در عین حال مســکو را 
بــه دلیل حمله نظامی اش در اوکراین 
مجــازات کنــد و درآمدهــای انرژی 
آن را به شــدت کاهــش دهد.این در 
حالیست که مقامات روسیه می گویند 
که نفت یا سایر کالاهایشان را با قیمت 

محدودشده نمی فروشد. 

از ابتدای سال  تا کنون ؛

 طول شبکه توزیع برق کشور
۵ هزار کیلومتر افزایش یافت

طول شــبکه فشــار متوسط و ضعیف برق 
کشــور از ابتدای امســال، ۵ هزار کیلومتر 
افزایش یافت. تاکنون و از ابتدای امســال 
طول شبکه فشار متوسط توزیع برق کشور 
بــا افزایش ۴ هزار کیلومتری به ۴۵۴ هزار 
کیلومتر رسید.همچنین طول شبکه فشار 
ضعیف برق کشور نیز از ۳۸۶ هزار کیلومتر 
در پایــان ۱۴۰۰ به ۳۸۷ هزار کیلومتر در 
پایان شهریورماه امسال رسید.شبکه های 
فشار متوسط و ضعیف در حوزه توزیع برق 
قرار دارد.ســطوح ولتاژی فشار متوسط در 
شــبکه برق ایران ۱۱، ۲۰ و ۳۳ کیلوولت 
است که گستردگی شبکه ۲۰ کیلوولت در 
ســطح کشور بیشتر و سطوح ولتاژی ۱۱ و 
۳۳ کیلوولت در چند شــهر جنوبی کشور 
کاربرد دارند.سطوح ولتاژ فشار ضعیف نیز 
)ولتاژ مصرف( در شبکه برق کشور ۲۳۰ و 
۴۰۰  ولت است.تعداد ترانسفورماتورهای 
توزیع نیز از ابتدای امسال ۹ هزار دستگاه 
افزایش یافت و به  ۸۰۷ هزار دستگاه رسید.

در همین مدت ظرفیت ترانسفورماتورهای 
توزیع نیز با افزایش ۱ هزار و ۷۵۷ مگاولت 
آمپــری به ۱۳۶ هزار و ۵۱۲ مگاولت آمپر 

رسید.

مدیرعامل آبفای تهران :

آب تهران سالم است
مــدت زمانی بــود که برخــی از مناطق 
تهــران طعــم آب تغییر کرده بود و مردم 
از این مســاله گایه داشــتند، اما جریان 
چــه بود؟ آیا آب تهران ناســالم اســت، 
محمدرضــا بختیاری مدیــر عامل آبفای 
تهــران در رابطــه با این موضوع می گوید: 
عــاوه بر آزمایشــگاه مرجــع تهران که 
پیشرفته ترین آزمایشگاه های خاورمیانه 
است و مورد استناد بسیاری از کشورهای 
دنیا است، روزانه ۳۵۰ ایستگاه آزمایشگاه 
در تهــران به صــورت آناین آب تهران را 
کنترل می کننــد.وی افزود: آبی که وارد 
شبکه می شود کاماً سالم و در چهارچوب 
استاندارد قرار دارد، ممکن است در برخی 
از مناطــق یک یا دو چاه دچار مشــکلی 
شــوند و نشت پیدا کنند و حتی در برخی 
از اوقات مشــاهده شــده که ساختمان از 
نظر تأسیســات داخلی دچار مشکل شده 
است و با مراجعه به ما متوجه این موضوع 
می شــوند. گاهی اوقات هم زنگ زدگی، 
و..... منجر به بروز چنین مسائلی می شود 
ولی آب خود پایتخت در اقصی نقاط تهران 
کاماً ســالم اســت.بختیاری در خاتمه با 
اشاره به اینکه سالم بودن آب و مطلوبیت 
آن دو مقوله متفاوت از یکدیگر هســتند، 
اضافه کرد: یک بحث مطلوبیت وجود دارد 
و یک بحث ســامت در تمامی نقاط آب 
کاماً ســالم است و ممکن است در برخی 
از نقاط آب کیفیت بالاتری داشــته باشد 
اما آبی که وارد شبکه می شود کاماً سالم 
اســت. در گذشته مناطق خط انقاب به 
بالا از آب ســد و پایین خط انقاب از آب 
چاه اســتفاده می کردند. یکی از اقداماتی 
که در سال های اخیر صورت گرفت همین 
احداث رینگ تهران بود. رینگ تهران باعث 
شد بسیاری از مناطق جنوبی تهران از آب 

سد به جای آب چاه استفاده کنند.

 عضو کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی:

 وضعیت فروش نفت 
ل نیست  ایده آ

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اســامی گفت: نمی تــوان گفت وضعیت 
فــروش نفــت با توجه به تحریم ها و جنگ 
اوکرایــن و روســیه ایــده آل اســت اما با 
تاش های صورت گرفته نســبت به قبل 
به شــرایط مطلوب تری دســت یافته ایم.
عبدالعلــی رحیمی مظفری ، با اشــاره به 
ارزیابی های کمیسیون انرژی در خصوص 
فروش نفت در ســال جاری، با بیان این که 
»نمی توان گفت در شــرایط فعلی با توجه 
بــه تحریم هــای ظالمانه، فروش نفت یک 
حــوزه پایایی اســت«، تصریح کرد: بعد از 
حمله روسیه به اوکراین و تحریم روسیه از 
سوی کشورهای اروپایی، روسیه بازار شرق 
را جایگزین بازار غرب برای فروش نفت خود 
کرد و طبیعتا این اقدام روسیه بر بازار فروش 
نفــت ما تاثیر منفی گذاشــت اما با تاش 
همکاران وزارت نفت در دولت ســیزدهم 
امروز وضعیت فروش نفت نسبت به گذشته 
مطلوب تر اســت.وی گفت: نمی توان گفت 
وضعیت فروش نفت ایده آل است اما نسبت 
به گذشــته مطلوب تر شده است.این عضو 
کمیسیون انرژی مجلس شورای اسامی، 
تصریــح کرد: برنامه ریــزی برای افزایش 
فروش نفت در دستور کار است و ان شاءالله 

که بتوانیم در این حوزه موفق شویم.

از جملــه چالش های بــزرگ مدیریت منابع آب 
در کشور فعالیت ده ها هزار حلقه چاه غیرقانونی 
در نقاط مختلف کشــور اســت که به واســطه 
برداشت بی رویه از آب های زیرزمینی زمینه ساز 
خسارت های بسیار بزرگی همچون تهدید تأمین 
آب شــرب موردنیاز مردم، تشــدید فرونشست 
زمین، خشک شــدن دریاچه ها و چشمه سارها و 
بسیاری دیگر آسیب ها شده اند؛ اتفاقی خطرناک 
کــه از قرار معلوم ســازوکارهای عملیاتی برای 
مقابلــه با آن نیز چندان فراهم نیســت.عبدالله 
فاضلی فارسانی در رابطه با مشکات پیشرو برای 
مقابله و حذف چاه های غیرمجاز گفت: چاه های 
غیرمجاز به یک معضل بسیار بزرگ برای کشور 
تبدیل شده اند و از آنجایی که تعداد قابل توجهی 
از این چاه ها با معیشــت مردم گره خورده است، 
برخورد با فعالیت آنها و مســدود کردنشــان کار 
چندان ساده ای نیست.وی افزود: چالش مهم در 
رابطه با برخورد با چاه های غیرمجاز این است که 
در بین دســتگاه های دولتی و حاکمیتی وحدت 
رویه و انســجام عمل در این زمینه وجود ندارد 
و درحالی کــه وزارت نیرو به عنوان متولی مقابله 
با چاه های غیرمجاز معرفی می شــود، از آن سو از 
ســوی دیگر دســتگاه ها با وزارت نیرو همکاری 

کافی صورت نمی پذیرد.

 تعلل دستگاه های متولی 
در برخورد با متصرفان

فاضلی فارســانی معــاون حفاظت، بهره برداری 
و امــور اجتماعی حوضــه آبریز فات مرکزی و 
شــرقی کشور خاطرنشــان کرد: در بسیاری از 
موارد مشــاهده می کنیم که باوجود پیامدهای 
خسارت بار چاه های غیرمجاز برای محیط زیست، 
ســازمان متولی عماً واکنش و یا اقدامی در این 
باره انجام نمی دهد و از سوی متولی اراضی ملی 
در برابر تغییر کاربری اراضی کشاورزی و تصرف 
اراضــی ملی با حفر چاه غیرمجاز عماً نســبت 
بــه خلع ید متصرفان اقدامی نمی شــود.وی در 
مــورد راهکار عملیاتــی و مطلوب برای مقابله با 
چاه های غیرمجاز نیز اضافه کرد: یکی از مهم ترین 
اقداماتــی که باید در این زمینه عملیاتی شــود، 
دســته بندی چاه های غیرمجــاز و اولویت بندی 
آنهاست. به این معنی که می توانیم این چاه ها را 
اولویت بندی کنیم و در گام نخست تنها به پلمب 

کردن چاه هایی اقدام کنیم که مالکین وابستگی 
معیشــتی چندانی به آن ندارند و بیشــتر جنبه 
تفریحــی، درآمد جانبی و خوش نشــینی دارند. 
مواردی که وابســتگی معیشتی دارند را بایستی 
در یک الگوی اقتصادی و معیشتی بررسی و رفع 
مشــکل شــوند تا زندگی وابستگان به چاه های 

مذکور به سمت نابودی نرود.

 بعضاً حکم قضایی هم 
به پلمب چاه کمک نمی کند

معاون حوضه آبریز فات مرکزی و شرقی کشور 
در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ضرورت 
ورود قاطع و جدی دســتگاه قضا به پرونده های 
مرتبط با چاه های غیرمجاز افزود:  در برخی موارد 
ما شــاهدیم مأموران ما با حکم و دســتور قضایی 
برای پلمب یک چاه غیرمجاز اقدام می کنند، ولی 
بنا به دلایل مختلف موفق نمی شــوند.این مقام 
مســئول  همچنین همراهی و همکاری نیروی 
انتظامی برای اجرای احکام قضایی را یک ضرورت 
دیگر عنوان کرد و در این باره افزود: بعضاً مأموران 
ما برای اینکه بخواهند نســبت به پلمب یک چاه 

غیرمجــاز اقدام کنند مدت ها معطل گرفتن یک 
مأمور انتظامی می شــوند و در نهایت نیز تنها با 
یک ســرباز برای پلمب چاه عازم محل می شوند 
که با مقاومت مالکین روبه رو می شــوند و عماً 

کاری از پیش نمی برند.

 بودجه تخصیصی 
برای پلمب چاه ها ناچیز است

وی بودجــه اندک وزارت نیــرو برای برخورد با 
چاه های غیرمجاز یکی دیگر از مشــکات جدی 
مــا در این زمینه دانســت و گفــت: درحالی که 
برآوردها نشان می دهد برای پلمب یک چاه آب 
غیرمجــاز حداقل به ۱۰ میلیــون تومان اعتبار 
نیــاز اســت، اما بودجه تخصیصــی چیزی برای 
هر چاه چیزی حدود ۲۰۰ هزار تومان اســت که 
پاسخگوی هزینه های سنگینی چون اجاره کردن 
ماشین آلات و مصالح و... نیست.این مقام مسئول 
در شــرکت مدیریت منابع آب ایران، همچنین 
عــدم هماهنگی شــرکت های تابعه وزارت نیرو 
را نیز به عنوان یکی دیگر از مشــکات پیشــرو 
معرفی کرد و گفت: جدا از مشکات ناشی از عدم 

هماهنگی بین وزارتخانه ها و ســایر دستگاه های 
دولتی، ما در داخل وزارت نیرو نیز به یکپارچگی 
مدیریتی در این زمینه نیاز داریم، شــرایط باید 
به گونه ای باشــد که بخش برق به چاه غیرمجاز 
انشعاب برق ندهد و یا برق آنها را قطع کند.فاضلی 
فارســانی ادامه داد: در کل کشور ۳۳۸ هزار چاه 
غیرمجاز داریم که از تعدادی که در فات مرکزی 
بوده اند ۵۸ هزار حلقه چاه غیرمجاز باقی مانده اند 
ضمــن اینکــه  از ســال ۱۳۹۴ تا کنون در فات 

مرکزی ۴۸ هزار چاه غیرمجاز پر شده است.

۱.۸ میلیارد مترمکعب آب غیرمجاز در فلات 
مرکزی برداشت می شود

وی بــا اشــاره به اینکه حجم کل برداشــت آب 
توســط چاه هــای غیرمجاز کشــور حدود ۶.۵ 
میلیارد مترمکعب اســت، سهم برداشت سالانه 
آب چاه های غیرمجاز در فات مرکزی کشــور را  
۱.۸ میلیــارد مترمکعب عنوان کرد که باتوجه به 
کمبود شــدید آب در این حوضه و بارش اندک 
آن، وزن برداشــت چاه هــای مذکور قابل توجه 
اســت.این مقام مســئول در ادامه فرونشســت 
زمین را به عنوان یکی از پیامدهای خســارت بار 
برداشــت های بی رویــه و غیرمجــاز آب عنوان 
کــرد و گفت: فرونشســت اکنون دامنگیر اغلب 
دشت های کشور شده است؛ ولی در برخی نقاط 
زیرســاخت های کشــور را نشانه رفته است یا در 
شــهر اصفهان افت شدید منابع آب زیرزمینی و 
فرونشســت به یک تهدید جدی برای سازه های 
تاریخی و میراث فرهنگی تبدیل شده است.وی با 
اشاره به اینکه برداشت های بی رویه از آبخوان های 
زیرزمینی به نوعی شبیه زدن تیرخاص به حیات 
جامعه اســت، افزود:  وضعیت منابع آب به ویژه 
در بخش آب های زیرزمینی بحرانی اســت و این 
موضوع نیازمند آن است که دستگاه های اجرایی 
و حاکمیتــی متحد و یکپارچه برای مقابله با این 
حجم از برداشت های غیرمجاز اقدام جدی کنند. 
بایستی مدیریت تقاضا جایگزین عرضه شود در 
برهــه کنونی هیچ جای عرضــه آب جدیدی از 
منابع کشــور وجود ندارد و باید از منابع موجود 
نیازهای جدید تأمین شوند، درعین حال برداشت 
از آبخوان هــا تا حد تحمــل و ظرفیت مجاز آنها 
کاهــش یابــد تا از شــکنندگی در منابع و وقوع 

بحران ها و پیامدهای آن پیشگیری شود.

 مدیرعامــل شــرکت نفت مناطق مرکــزی ایران از آمادگی این 
شــرکت برای تولید حداکثری گاز در زمســتان خبر داد و گفت: 
تولیــد و مصــرف روزانه حدود یک میلیــارد مترمکعب گاز در 
بخش های خانگی و صنعتی، با هیچ مبنا و معیار استاندار جهانی 
ســازگار نیست.مهدی حیدری گفت: در این زمینه شرکت های 
دانش بنیان می توانند نظرات و راهکارهای کاربردی برای اصاح 
الگو و بهینه ســازی مصرف ســوخت ارائه کنند.این مســوول 
بیان داشت: تولید و مصرف روزانه حدود یک میلیارد مترمکعب 
گاز در بخش های خانگی و صنعتی، با هیچ مبنا و معیار استاندار 
جهانی ســازگار نیســت که بخش زیادی از این معضل به مصرف 
نادرســت در بخش خانگی و روزآمد نبودن صنایع برمی گردد. 

مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران با بیان چالش های 
تولید از میدان های نفتی و گازی این شرکت، خواستار همکاری 
نزدیک شرکت های دانش بنیان و دانشجویان در رفع مشکات آن 
شد که از جمله فرصت های فعالیت شرکت های دانش بنیان در 
این زمینه می توان به مواردی همچون تصفیه پســاب، مدیریت 
و جلوگیری از ســوزاندن گازهای همراه، افزایش تولید چاه ها با 
رفع موانع با استفاده از روش های نوین، بهینه سازی و روش های 
معمــول کاهــش هزینه ها برای افزایش تولید، تامین کالا و مواد 
مصرفی در واحدهای بهره برداری، اقدام های فنی چاه ها با کارایی 
بالاتر و هزینه کمتر و همکاری برای حل مهندســی اجرا و کالا 
اشاره کرد.حیدری در ادامه با بیان عملکرد و فرصت های افزایش 

بهره دهی چاه های نفت و گاز این شــرکت، اظهار داشــت: این 
شرکت آمادگی همکاری با شرکت های دانش بنیان و دانشجویان 
صاحب ایده را در هر حوزه ای دارد.مدیرعامل شرکت نفت مناطق 
مرکزی ایران با اعام اینکه شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران 
به عنوان دومین شرکت تولیدکننده گاز کشور، سهم ۳۳ درصدی 
در تأمین گاز مصارف خانگی و صنعتی به عهده دارد، افزود: این 
شــرکت از شــرکت های اصلی تولیدی شــرکت ملی نفت ایران 
و بزرگ ترین تولیدکننده گاز مناطق خشــکی کشــور اســت و 
مســوولیت توســعه، تولید، فرآورش و انتقال نفت و گاز افزون 
بر ۸۵ میدان گازی و نفتی شناخته شــده در بیش از ۱۱ اســتان 

کشور را بر عهده دارد.

مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران خبر داد؛ 

گاز در زمستان کثری  آمادگی برای تولید حدا

خبر  ویژه

آمارها نشان می دهند؛

کشاورزی   تیشه بخش 
کشور آبی  بر ریشه ذخایر 

در شــرایطی کــه بحران آب بیش از همیشــه 
گریبانگیر کشــور شــده، بخش کشــاورزی با 
مصــارف کنترل نشــده و دور از منطــق به این 
شــرایط دامن می زند، طبق آمار ۸۹ درصد آب 
کشــور در این حوزه مصرف می شود که باتوجه 
به بهره وری پایین و هدررفت بالای مصرف آب 
در تولید محصولات، عدد بالایی اســت.آخرین 
وضعیت منابع آبی کشــور نشان می دهد که در 
شــرایط فعلی ۸۶ درصد آب تجدیدپذیر کشور 
بــه مصارف کشــاورزی، صنعــت و خدمات و 
شــرب و بهداشت می رســد، بالغ بر ۸۹ درصد 
آب مصرفی کشــور در بخش کشاورزی مصرف. 
از سوی دیگر ۵۵ درصد کل آب مصرفی کشور 
از منابع زیرزمینی برداشــت می شــود، این در 
شــرایطی اســت که در ۱۶ استان کشور بیش از 
۶۰ و هشــت اســتان بیش از ۸۰ درصد مصارف 
آب خود را وابســته به آب زیرزمینی هستند.در 
شــرایطی که بیش از ۹۱ درصد از ۱۰۷ میلیون 
تن محصولات زراعی و باغی سال ۱۳۹۸ – ۱۳۹۷ 
با مصرف آب سطحی و زیرزمینی تولید شده که 
بیانگر وابستگی بیش از حد پایداری کشاورزی به 
منابع آبی اســت، همچنین حجم مصرف بخش 

کشاورزی از منابع آب سطحی و زیرزمینی ۸۸ 
میلیارد مترمکعب بوده که بایستی به ۶۰ میلیارد 
مترمکعــب )معــادل ۳۲درصــد( کاهش یابد.

بهره وری تولید محصولات کشــاورزی در بخش 
آب کشــور در شرایط فعلی حدود ۱.۳ کیلوگرم 
بر مترمکعب تعیین شــده که هدف گذاری افق 
۱۴۰۴ معادل ۲.۲ کیلوگرم بر مترمکعب است، 
فرســوده بودن ماشین آلات، کشاورزی سنتی، 
عدم ارائه الگوی کشــت مناسب و یا بی توجهی 
به اجرای الگوی کشــت، ناعادلانه بودن قیمت 
خریــد تضمینی محصولات کشــاورزی از علل 
اصلــی افزایش ضایعات و هدر رفت محصولات 
کشــاورزی در کشــور به شمار می رود و اجرای 
کشــت قراردادی در تمام محصولات راهبردی، 
واقعی شدن قیمت محصولات کشاورزی و خرید 
تضمینی و نوســازی ماشــین آلات و استفاده از 
تکنولوژی در کاهش هدررفت محصولات نقش 
دارد.وضعیت منابع آب زیرزمینی کشور گویای 
گسترش فروچاله و فرونشست در بیش از ۳۰۰ 
دشــت کشور اســت، اکنون ۹۰ درصد برداشت 
از منابــع زیرزمینــی  در محدوده های ممنوعه 

انجام می شود.

رئیس کمیسیون تسهیل کسب وکار اتاق بازرگانی تهران:

 مازوت سوزی
گاز است نتیجه مصرف بی رویه 

رئیس کمیســیون تسهیل کسب وکار اتاق 
بازرگانــی تهران گفت: در شــرایط کنونی 
بهتریــن حالت این اســت که تعرفه گذاری 
پلکانی گاز خانگی اجرا و ســقف مشــخصی 
بــرای مصــرف گاز خانگــی در نظر گرفته 
شــود.محمدرضا نجفی منش،  درباره فواید 
اجرای طرح تعرفه گذاری پلکانی در کشــور 
گفت: شــرایط انرژی در ایران به یک تضاد 
جدی مواجه اســت، زیرا از یک ســو قیمت 
انرژی در کشــور ما به شــدت ارزان است و از 
و ســوی دیگر چون درآمدهای مردم پایین 
است، دولت ریسک افزایش قیمت انرژی را 
نمی پذیرد.نجفــی منش در ادامه بیان کرد: 
در شــرایط کنونی بهترین حالت این اســت 
کــه تعرفه گذاری پلکانی گاز خانگی اجرا و 
سقف مشخصی برای مصرف گاز خانگی در 
نظر گرفته شود و افرادی که مصرف بشتری 
دارنــد، هزینه بیشــتری بــرای مصرف گاز 
بپردازند و خانوارهایی هم که استفاده خیلی 
کمــی دارند، از پرداخت هزینه اضافی معاف 
شوند. رئیس کمیسیون تسهیل کسب وکار 
توضیح داد: با اجرای تعرفه گذاری پلکانی گاز 

خانگی آن گروه از افرادی که توان پرداخت 
دارند و جز گروه های پر درآمد هم هســتند 
بیشتر هزینه می پردازد و گروه های که توان 
پرداخــت ندارند، طبیعتــاً مصرف کمتری 
هم داشــته و از پرداخــت هزینه گاز معاف 
می شــوند.وی در ادامه خاطر نشان کرد: به 
طــور کلــی و اصولاً باید قیمت و مصرف گاز 
و بــه طــور کلی انرژی دارای منطق باشــد.
نجفی منش افزود: یکی از مشــکاتی که با 
مصــرف بی رویــه گاز برای صنایع به وجود 
می آید قطع شدن سوخت گاز و روی آوردن 
به ســوخت های جایگزین مثل مازوت است. 
صنایع ما در تابســتان با کســری برق و در 
زمســتان با کســری گاز مواجه هستند و به 
تازگی مشــکل کمبود آب هم به آن اضافه 
شــده است.رئیس کمیسیون تسهیل کسب 
وکار اتاق بازرگانی اســتان تهران با تاکید بر 
اینکه ما برای رسیدن به رشد و توسعه باید به 
صنایع خود توجه ویژه ای داشته باشیم ادامه 
داد: در صورتی که برعکس عمل می کنیم و 
با قطع کردن ســوخت آنها راندمان تولید را 

پایین می آوریم.
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5بانک و بیمه

امضای تفاهم نامه همکاری 
بین شهرداری کلان شهرهای 

اصفهان و مشهد
اصفهان /  گروه اســتانها : در جلســه ای با 
حضور جمعی از مدیران شــهری اصفهان 
و مشهد، تفاهم نامه همکاری بین معاونت 
حمــل و نقل ترافیک شــهرداری این دو 
کان شــهر امضا شــد.ابوالفضل قربانی، 
رئیــس کمیســیون هوشمندســازی و 
حمل ونقل شورای اسامی شهر اصفهان 
در این جلســه ضمن تشــکر از مدیریت 
شــهری مشــهد به دلیل انجام اقدامات 
شایسته و انتخاب مدیران جوان، انقابی و 
متخصص اظهار کرد: شورای اسامی شهر 
اصفهان نگاه ویژه ای به موضوع حمل ونقل 
دارد بــه طوری کــه ۶۰ درصد از بودجه 
شــهرداری در این حوزه هزینه می شود.

وی با بیان اینکه امروزه موضوع حمل ونقل 
یــک دانش اســت، ادامه داد: همفکری و 
همکاری مدیریت شــهری کان شهرها 
می توانــد در رفع مشــکات با اهمیت و 
تأثیرگذار باشــد و آنها را از حمایت های 
دولتــی بی نیاز کند.رئیس کمیســیون 
هوشمندســازی و حمل ونقل شــورای 
اسامی شــهر اصفهان برگزاری جلسات 
تخصصی مشــترک میان کمیسیون های 
تخصصی شــوراها را پیشنهاد داد و گفت: 
مشهد به واسطه وجود مرقد مطهر حضرت 
امام رضا )ع(، شــهر همــه ایرانیان بویژه 
زائران اصفهانی اســت.قربانی تاکید کرد: 
هر اقدام عمرانی و خدماتی که در شهرها 
انجام می شود، وقتی عامل کارآمدی نظام 
است که رضایت مردم را در بر داشته باشد.

حســین حق شناس، معاون حمل ونقل و 
ترافیک شــهردار اصفهان در این نشست 
اظهار کرد: مشــهد اولین شهری است که 
طی ســال های گذشــته مطالعات جامع 
شهری آن آماده شده و در سال های اخیر 
در بخش حمل ونقل درون شهری و برون 
شهری پیشرفت های خوبی داشته است.

وی ادامــه داد: در دوره جدیــد مدیریت 
شــهری اصفهان نیز به هوشــمند سازی 
در حوزه حمل ونقل توجه ویژه ای شــده 
است.معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار 
اصفهان با اشــاره به راه اندازی ســامانه 
هوشــمند »اصرو« در راســتای مدیریت 
زمان مسافران اتوبوس های درون شهری 
گفت: مدیریت شــهری اصفهان آمادگی 
دارد تا تجربیات خود را در اختیار مدیریت 

مشهد قرار دهد.

 دامپزشکی نقش اساسی 
در تأمین و تضمین امنیت غذایی 

برای شهروندان دارد
گلســتان / گروه اســتانها : مهندس سنگدوینی 
نماینده مردم گرگان و آق قا در مجلس شورای 
اسامی با حضور در اداره کل دامپزشکی استان 
ضمــن دیدار با دکتر علی کاووســی مدیر کل و 
حجت الاســام توحیــدی راد نماینــده دفتر 
نمایندگی ولی فقیه این اداره کل ، دامپزشکی را 
خط مقدم پیشگیری و مبارزه با بیماری های دامی 
و مشترک بین انسان و دام دانست و از نقش مهم 
این دستگاه حاکمیتی در تامین و تضمین امنیت 
غذایی شــهروندان گفت . مهندس سنگدوینی 
نماینــده مردم شهرســتان  گــرگان و آق قا در 
مجلس شــورای اسامی در این دیدار با اشاره به 
نقش مهم دامپزشکی در امنیت غذایی ، اقدامات 
این اداره کل را در بخش دولتی و خصوصی مثبت 
ارزیابی کرد و  از  نظارت های دقیق بهداشــتی 
دامپزشــکی و تاش هــای خالصانه فعالین این 
عرصــه قدردانی نمــود .وی افزود : حضور اکیپ 
های دامپزشکی در مناطق محروم و ارائه خدمات 
به دامداران و عشایر این منطقه تاثیر بسزایی در 
محرومیــت زدایی و امنیت دامی و اقتصادی این 
عزیزان داشته و موجب حفظ جمعیت دام و طیور  

استان خواهد شد . 
دکتر کاووســی مدیر کل دامپزشکی استان نیز  
ضمن خیر مقدم از حضور مهندس ســنگدوینی 
نماینــده محترم  مردم شهرســتان گرگان و آق 
قا  در مجلس شــورای اســامی در اداره  کل 
دامپزشــکی ،  به بیان عملکرد دامپزشــکی در 
پیشــگیری و مبارزه با بیماریهای مشترک بین 
انســان و دام و همچنیــن اقدامات این اداره کل 
در تامیــن امنیت غذایی شــهروندان پرداخت و 
افزود : کارشناسان دامپزشکی استان  با اقدامات 
پیشــگیرانه بــرای جلوگیری از بروز و شــیوع 
بیماریهای دامی و نظارت بهداشتی شبانه روزی 
خــود بر مراکز تولید ، نگهداری و عرضه فرآورده 
های خام دامی در جهت برقراری امنیت غذایی 
تاش می کنند تا محصول نهایی کاما ســالم و 
بهداشــتی به دســت مردم برسد.وی با اشاره به 
وجــود تعــداد ۱۴ کشــتارگاه صنعتی طیور در 
گلســتان  ، این اســتان  را یکی از تامین کننده 
های اصلی گوشــت ســفید در کشور دانست که 
روزانه بیش از ۷۰۰ تن گوشت مرغ در کشتارگاه 
های صنعتی طیور در این  استان با نظارت های 
تمام وقت  دامپزشــکی  اســتحصال و روانه بازار 
مصرف  می شود .نماینده شهرستان های گرگان 
و آق قا   در پایان قول پیگیری مشکات سازمان 
دامپزشــکی  و درخواست مطرح شده مدیرکل 
دامپزشکی استان را در کمسیون های مجلس داد.

ملیحه عبدالعلی زاده /تبریز
نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی با بیان اینکه 
زبــان تبیین جبهه انقاب لکنت دارد، گفت: باید 
این لکنت زبان تبیین جبهه انقاب را برداشت و با 
زبان گویا و رفتار مهربانانه، گره های ذهنی جوانان 
و نوجوانان را باز کرد چرا که آنان سرمایه کشور ما 
هستند.حجت الاسام والمسلمین سید محمدعلی 
آل هاشم با هشدار مبنی بر اینکه باید مراقب تنفس 
مصنوعی آمریکا در خصوص اغتشاشات اخیر بود، 
گفت: در زمان کنونی دایره اغتشاشات محدود شده 
است ولی باید مراقب تنفس مصنوعی نظام سلطه 
برای گسترش ناآرامی ها بود.وی با تاکید بر اینکه 
آمریکا و جریانات مخالف حتماً به دنبال سرنخی 
برای احیای اغتشاشات خواهند بود، یادآوری کرد: 
باید مسایل را برای قشر جوان و نوجوانان تشریح 
و تبیین کرد.امام جمعه تبریز همچنین با اشــاره 
به سخنان جمعه گذشته رییس جمهوری آمریکا 
که مدعی شده بود که ایران به زودی آزاد خواهد 
شــد، گفت: آمریکایی ها هیچ وقت آزادی بخش 
نبودنــد و آنهــا در ۲ کار به شــدت تخصص دارند 
که یکی اشــغالگری و دیگری کودتاســت و هرجا 
خواستند جای پای باز کنند یا با اشغال و یا با کودتا 
و سرکوب وارد شده اند.حجت الاسام والمسلمین 
آل هاشم، با بیان اینکه آزادسازی به سبک آمریکا 
یعنی تخریب و ویرانی، افزود: مگر آمریکایی ها در 
ویتنام کدام آزادی را رقم زدند؟ در افغانستان، عراق 
و ســوریه چطور؟ و رژیم دست نشانده شما )رژیم 
صهیونیســتی( در منطقه با فلســطین چه کرده 

است؟ شــما مدعی آزادسازی هستید؟ ننگ تان 
باد.خطیب نماز جمعه تبریز با اشاره به اینکه مردم 
فهیم ایران چند ساعت بعد از این سخنرانی جواب 
رییس جمهور آمریکا را دادند، اظهار داشت: حضور 
حماســی و معنادار مردم ایران در راهپیمایی ۱۳ 
آبان با محتوای استکبارســتیزی و خروش علیه 
استبداد جهانی، عیار خوبی برای شناخت فضای 
حقیقــی ایــران و تفکیک آن بــا فضای مجازی و 
ذهنیت تخیلی و برســاخته از رســانه های معاند 
و اپوزســیون امثال رییس جمهور آمریکا بود.امام 
جمعه تبریز با بیان اینکه همسایگان در نگاه ما به 
عنوان جمهوری اسامی ایران همواره محترم بوده 
اند، افزود: ما در مسایل منطقه ای همواره در موضع 
صلح و برادری ایستاده ایم و هیچ وقت نخواستیم 
به حقوق همسایگان تجاوز کنیم و اجازه هم نمی 
دهیم که کشــوری حقوق ما را پایمال کند.وی با 
اشــاره به اینکه انتظار داریم تا همســایگان نیز در 
موضــع صلح و برادری با ما همکاری کنند، اظهار 
داشــت: جمهوری اسامی ایران بارها بر این نکته 
تاکید داشــته و فرماندهان نیروهای مســلح نیز 
بارهــا تاکیــد کرده اند که رزمایش های ما بر علیه 
هیچ یک از همسایگان نبوده و نیست و اهداف آن 
کاماً مشخص است.نماینده ولی فقیه در استان با 
تاکید بر اینکه مداخله خارجی در روابط کشورها 
مضموم اســت، گفت: همســایگان و کشورهای 
همســایه نباید به ســکوی ارسال تروریست ها به 
داخل جمهوری اسامی تبدیل شوند.خطیب نماز 
جمعه تبریز گفت: جمهوری اسامی ایران منادی 

صلح و برادری با همســایگان و مخالف سرسخت 
هرگونه مداخله بیگانگان در منطقه اســت و این 
راهبــرد دایمی و پایدار جمهوری اســامی ایران 
است.امام جمعه تبریز با اشاره به ۲۶ آبان، سالروز 
آزادسازی سوسنگرد، گفت: امام راحل در ۲ جا از 
کلمه »باید« استفاده کرد، یکی در مورد آبادان و 
یکی هم در سوسنگرد که فرمودند حصر سوسنگرد 
باید تا فردا شکســته شود و نقش لشکر عاشورا در 
جریان سوســنگرد فراموش  نشدنی است.حجت 
الاسام والمسلمین آل هاشم، ادامه داد: آنچه در 
سوســنگرد موجب پیروزی شد، وحدت و همدلی 
نیروهای مسلح اعم از ارتش، سپاه، عشایر منطقه، 
ژاندارمری آن زمان و اطاعت محض از فرامین امام 

راحل به واسطه رهبر معظم انقاب بود.
وی همچنین با اشاره به روز ستارخان و فرمایشات 
امام راحل در ارتباط با مردم آذربایجان و مبارزات 
و حرکات غیرتمندانه آنان در دوران مشــروطه و 
اشــغال نظامی یادآوری کرد: مردم آذربایجان در 
این جریانات پیشرو دیگران بودند و مبارزات آنان 
همواره با دین و ایمان دینی همراه بود و ستارخان 
نیز کار و برنامه خودش را با هدایت علما و مراجع 
نجف تنظیم می کرد.امام جمعه تبریز همچنین با 
اشاره به هفته کتاب جمهوری اسامی گفت: کتاب 
به عنوان دوســت خوب بوده و کتاب و نگارش آن 
از مهم ترین مسائلی است که باید در جامعه به آن 
توجه شــود.حجت الاسام والمسلمین آل هاشم 
افــزود: کتاب بزرگترین عامل صیانت و نگهداری 
از اندیشــه ها و علوم دانشــمندان اســت و باعث 

رشــد فکری و علمی جامعه می شود و علم با تمام 
ارزش های ذاتی خود اگر محبوس باشــد و منتقل 

نشود، کوچکترین ارزشی ندارد.
وی یادآوری کرد: در زمان کنونی با وجود گسترش 
امکانــات دیجیتالی و ارایه کتاب های الکترونیکی 
جایگاه کتاب در جامعه همچنان حفظ شده و هیچ 
چیز جای کتاب را نمی گیرد.نماینده ولی فقیه در 
آذربایجان شرقی همچنین با اشاره به جایگاه تبریز 
و آذربایجــان در پرورش علما و عامه طباطبایی، 
گفت: تبریز همیشه خاستگاه بزرگان دین و شهر 
عامه هایی مانند عامه طباطبایی و عامه امینی 
و عرفا، فیلسوفان و متکلمان بزرگی بوده و نباید از 

چنین ظرفیت عظیمی غافل شد.
حجت الاســام والمسلمین آل هاشم ادامه داد: 
آیت الله طباطبایی مفســری بزرگ، فیلســوف و 
عارفی وارســته و فقیهی عالی مقام و وزین برای 
جهان اســام بود و آثار ارزشــمند عامه نه تنها 
برای جهان اســام بلکه متعلق به جهان بشریت 
است.وی با اشاره به فعالیت های زنان و دختران 
در جمهوری اسامی و خطاب به افرادی که می 
گوینــد زنان در جامعه ایــران حضور و فعالیتی 
ندارنــد، اظهار داشــت: هم اکنــون ۶۰ درصد 
دانشــجویان، کارمندان دانشــگاه و معلمان، ۴۹ 
درصد پزشکان، ۴۲ درصد کارمندان، ۳۵ درصد 
ورزشــکاران، ۳۴ درصد نویسندگان، ۳۲ درصد 
هیات علمی دانشــگاه ها، ۲۶ درصد مهندســان 
و ۱۸ درصد کارکنان بخش خصوصی کشــور را 

خواهران به خود اختصاص داده اند.

امام جمعه تبریز :

آمریکایی ها به جز اشغالگری، کودتا و ویرانی کشورها تخصصی ندارند 

5
ح بخشودگی جریمه  اجرای طر

دارندگان موتور سیکلت فاقد بیمه 
نامه شخص ثالث در بیمه پاسارگاد

مالکان و دارندگان موتورسیکلت و ماشین آلات 
کشــاورزی فاقد بیمه نامه در سراسر کشور می 
تواننــد با مراجعه به واحدهای صدور شــرکت 

بیمه پاسارگاد از این امکان بهره مند شوند.
شــایان ذکر اســت که بیمه شخص ثالث تنها 
بیمه نامه اجباری در کشور است که در صورت 
استنکاف دارنده وسیله نقلیه موتوری از تهیه 
آن مشــمول جریمه خواهد شد. گفتنی است 
موضوع بخشــودگی جرایم بیمه شخص ثالث 
در بازه های زمانی مختلف به پیشنهاد رئیس 
کل بیمه مرکزی و موافقت وزیر امور اقتصادی 
و دارایی و رئیس مجمع عمومی صندوق تأمین 
خســارت های بدنی اجرا می شود و بر اساس 
آن کلیه جرایم موتور ســیکلت ها و ماشــین 
آلات کشــاورزی فاقد بیمه نامه شخص ثالث 
با شــرط نداشــتن بیمه نامه و تهیه بیمه نامه 
با مدت اعتبار یک ســاله، مورد بخشــودگی 

قرار می گیرد.

مجمع عمومی فوق العاده صاحبان 
سهام شرکت بیمه آسماری

مجمع عمومی به صورت فوق العاده شرکت یاد 
شــده مورخ سه شنبه ۱۷ آبان ماه سال ۱۴۰۱ 
بــا حضور اکثر ســهامداران حقیقی و حقوقی 
تشکیل و افزایش سرمایه شرکت از مبلغ ۹۰۰ 
میلیــارد ریال به ۱,۴۰۰ میلیارد ریال از محل 

سود انباشته و آورده نقدی به تصویب رسید.

اخبار

هدف گذاری بانک ایران 
زمین برای جایگاه نخست ارایه 

خدمات نوین
 هشــتمین گردهمایی روسای شعب استان های 
فارس، بوشــهر، کهگیلویه و بویراحمد بانک ایران 
زمین با موضوع ارزیابی عملکرد شــعب و بررســی 
میزان تحقق اهداف تعیین شده با حضور مدیر شعب 
استان برگزار شد. در این جلسه محمود حسن شاهی 
مدیر شعب استان هدف آن مدیریت را قرار گرفتن 
در جایگاه نخســت کشــور در کلیه زمینه ها بیان 
کرد و گفت: این مهم تنها با بازاریابی و برنامه ریزی 
منسجم و همت و تاش مضاعف کلیه همکاران بانک 
ایران زمین میسر می شود. حسن شاهی در ادامه بر 
تعیین تکلیف سریع و به موقع تسهیات ازدواج و 
فرزندآوری تاکید کرد و افزود: پرداخت تسهیات 
مذکور می بایست در حداقل زمان ممکن صورت 
پذیرد. مدیر استان همچنین با بررسی تحلیل نحوه 
عملکرد مسئولین شعب، نظارت و مدیریت صحیح 
روسای شعب را موجب رضایت مشتریان و آرامش 
در شعبه دانست و آن را عاملی برای تحقق بیش از 

پیش اهداف بیان کرد.

فعال سازی خدمت»برداشت وجه 
/خودگردان«  بدون کارت از خودپرداز

برای همه کاربران دی نت
 خدمت »برداشــت وجه بــدون کارت از طریق 
دستگاه های خودپرداز/خودگردان« برای همه 
کاربران ســامانه دی نت )اینترنت بانک دی( به 
صورت پیش فرض فعال شــد. مشتریان حقیقی 
بانک دی برای حســاب های انفرادی و مشترک 
با استفاده از این خدمت می توانند ضمن صدور 
مجوز از طریق ســامانه دی نت، امکان برداشت 
وجه از سپرده خود را بدون استفاده از کارت و از 
طریق تمامی دستگا ه های خودپرداز/خودگردان 
بانک دی برای خود یا اشــخاص حقیقی دیگر 
فراهم کنند. گفتنی اســت، خدمت »برداشــت 
وجــه بدون کارت از خودپرداز/خودگردان« این 
امکان را در هر شــبانه روز حداکثر چهار مرتبه و 
در هر مرتبه تا سقف پانصد هزار ریال برای دارنده 

حساب فراهم می کند.

انتشار اوراق قرض الحسنه برای نخستین بار در بورس

سوپراپلیکیشن مالی قرض الحسنه در راه است
دکتر »ســید ســعید شمسی نژاد« مدیرعامل بانک در گفت وگو با “شادا” 
اظهار کرد: در سال ۱۳۹۹ سود بانک قرض الحسنه مهر ایران ۷۴۰ میلیارد 
تومــان بــود کــه این رقم در ســال ۱۴۰۰ با رشــد ۱۴۰ درصدی به رقم 
۱۴۰۰ میلیارد تومان رســید. مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران 
افزود: همچنین در سال ۱۴۰۰، منابع بانک از رقم ۴۹هزار میلیارد تومان 
در سال ۱۳۹۹ با رشد ۷۴ درصدی در سال ۱۴۰۰ به رقم ۸۶ هزار میلیارد 
تومــان افزایــش یافت. وی با بیان اینکه در ۶ ماهه ابتدایی ۱۴۰۱ وام های 
پرداختی نیز رشــد داشــته، گفت: در این مدت ۴۲۳هزار میلیارد ریال وام 
پرداخت شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۲۰۴هزار میلیارد ریال 
رشــد داشــته است. سقف وام قرض الحســنه نیز از ۵۰ میلیون تومان به 
۲۰۰ میلیون تومان افزایش یافته اســت. شمسی نژاد خاطرنشان ساخت: 
در ۶ماهه نخســت امســال یک میلیون و ۳۲۰هزار فقره وام پرداخت شده 
که نســبت به ســال گذشــته که یک میلیون و ۱۰۰ هزار فقره بوده ۲۰ 

درصد رشد داشته است.
پرداخت ۶۴۰۰ میلیارد ریال وام فرزندآوری در ماه

مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران با اشــاره به وام تکلیفی پرداخت 
شده از سوی این بانک بیان کرد: طی نیمه نخست سال جاری برای ازدواج 
۲۴هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال وام پرداخت شــد که نســبت به سال گذشته 
۱۲هزار و ۱۰۰ میلیارد ریال بوده رشــد ۱۰۰ درصدی داشــته اســت. وام 
کمیته امداد نیز با رشــد ۲۰۰ درصدی از ۱۷۰۰ میلیارد ریال به ۵هزار 
و ۲۵۰ میلیارد ریال رســیده اســت. همچنین پرداخت وام به بهزیستی با 
رشــد ۴۸۰ درصدی به رقم ۱۹۵۰ میلیارد ریال رســید، ۶۴۰۰ میلیارد 

ریال نیز برای فرزندآوری پرداخت شده است.
وی با اشــاره به پرداخت وام بدون ضامن گفت: مصوبه ای که وزارت امور 
اقتصادی و دارایی صادر کرد، به بانک های قرض الحسنه کمک کرد و اکنون 
طبق این مصوبه برخی از دســتگاه ها و ســازمان ها از طریق این بانک ها 
حقوق پرســنل خود را پرداخت می کنند که این موضوع به پرداخت وام 
بدون ضامن کمک می کند. بانک قرض الحســنه مهر ایران در ســال جاری 
حــدود ۱۴۰هزار فقــره وام بدون ضامن به ارزش ۳۸هزار و ۷۰۰ میلیارد 
ریال پرداخت کرده اســت. شمســی نژاد همچنین به فعال کردن سامانه 
اعتبارســنجی ضمان، ســفته الکترونیک و توثیق سهام اشاره کرد و افزود: 
در ۶ ماهه نخست امسال ۳۰۰ مورد توثیق سهام داشتیم. مدیرعامل بانک 
قرض الحسنه مهر ایران درباره آخرین وضعیت افزایش سرمایه این بانک 

اظهار داشت: در اردیبهشت ماه ثبت ۱۴۰۰ میلیارد ریالی افزایش سرمایه 
صورت گرفت و سرمایه بانک را از ۳۴۰۰ میلیارد به ۵هزار میلیارد تومان 
از طریق سود و عملکرد مالی سال ۱۴۰۰ افزایش دادیم. مجدداً از ۵هزار 
میلیارد به ۱۰هزار میلیارد تومان کمکی است که وزارت امور اقتصادی و 
دارایی در بودجه در نظر گرفته است. افزایش سرمایه از طریق بانک های 

سهامدار صورت خواهد گرفت و اقدامات آن انجام شده است.
افزایش سرمایه، کفایت سرمایه بانک را بهبود می بخشد

وی ادامه داد: ســعی شــده از طریق آورده غیرنقدی ســهامداران افزایش 
سرمایه داده شود که می تواند در زمینه بهبود نسبت ۴۰ درصدی شعب 
استیجاری بانک مؤثر باشد. که محاسن خوبی دارد از جمله اینکه اموال مازاد 
بانک های ســهامدار کاهش می یابد، نسبت های مالی را بهبود می بخشد، 
هزینه هــای عملیاتــی را کاهش می دهد، عماً شــعب بانک ها را خواهیم 
گرفت و تجهیز و لجستیک آن راحت تر خواهد شد. همچنین اگر تا پایان 
سال بتوانیم افزایش سرمایه ۱۰۰ درصدی را اجرایی کنیم، نسبت کفایت 
ســرمایه بانک افزایش می یابد و هزینه اجاره را کاهش می دهد و نســبت 

دارایی ها را بهبود می بخشد.
شمسی نژاد درباره کفایت سرمایه این بانک نیز گفت: در حال حاضر نسبت 
کفایت مطلوب است. نسبت کفایت سرمایه بانک تقریباً ۹.۵ درصد است 
که بالاتر از حد مجاز ۸ درصد قرار دارد. با افزایش سرمایه در پیش رو نیز 
مجدداً نســبت کفایت ســرمایه افزایش می یابد. در واقع به دلیل افزایش 
میــزان وام های پرداختی، کفایت ســرمایه بانــک کاهش یافته بود که با 

افزایش سرمایه مجدداً رشد می کند.

خبر ویژه

زنگ بیمه در شــهر قم توســط بیمه تجارت نو با حضور معاون توســعه منابع انســانی و پشتیبانی، مشاور عالیمدیرعامل، مدیرروابط 
عمومی و ارتباطات، مدیرشــعبه قم و جمعی از کارشناســان بیمه تجارت نو در راســتای مسئولیت اجتماعی و ارتقای سطح فرهنگ 

بیمه در کشور، نواخته شد .
در این مراسم کارشناسان مفاهیم بیمه ای را با برگزاری مسابقه، اجرای قصه خوانی و اهدای هدایایی چون کتاب های داستانی با 

موضوع بیمه به دانشآموزان انتقال دادند.
همچنین به منظور افزایش ضریب نفوذ بیمه در کشــور تمامی دانش آموزان و کارکنان تحت پوشــش بیمه عمر و ســرمایه گزاری 

بیمه تجارت نو قرار گرفتند. اولین قسط این بیمه نامه، به عنوان هدیه از سوی شرکت پرداخت گردید.

نواختن زنگ بیمه در استان قم با بیمه تجارت نو

اخبار

استانها

گهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی   آ
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

ــارض  ــه بامع ــات مالکان ــنندج تصرف ــتان س ــاک شهرس ــناد و ام ــت اس ــتقر در ثب ــف مس ــن تکلی ــات تعیی ــادره هی ــر آراء ص براب
متقاضیــان ذیــل تاییــد گردیــده لــذا بدیــن وســیله مشــخصات امــاک در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز جهــت اطــاع عمــوم 
ــد از  ــان اعتراضــی داشــته باشــند میتوانن آگهــی میگــردد در صورتــی کــه اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضی
تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی و در روســتاها از تاریــخ الصــاق در محــل تــا مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم 
نماینــد و پــس از اخــذ رســید ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض دادخواســت خــود را بــه مرجــع قضایــی تقدیــم 
و گواهــی اخــذ و تحویــل اداره ثبــت نماینــد بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول و گواهــی اخــذ 
ــق  ــت طب ــند مالکی ــراض س ــول اعت ــدم وص ــور و ع ــدت مذک ــای م ــورت انقض ــت در ص ــی اس ــد بدیه ــت نماین ــل اداره ثب تحوی

ر بــه دادگاه نیســت صــادره ســنندج مقــررات صــادر خواهــد شــد صــدور ســند مالکیــت مانــع مراجعــه متضــر
زنــد رشــید صــادره ســنندج تحــت پــاک 223 فرعــی از 1573  1- ششــدانگ یکبابخانــه بنــام آقــای محــی الدیــن چتانــی فر
اصلــی بخــش یــک منطقــه 2 ســنندج بــه مســاحت ششــدانگ 147/43 متــر مربــع خریــداری برابــر مبایعــه نامــه از آقــای حــاج 

کریــم اســماعیلی بــه آدرس ســنندج محلــه کمیــز
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۱/۸/۷
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۱/۸/۲۲

هیوا احمدیان رئیس اداره ثبت منطقه ۲ سنندج     م الف ۲۱۳۳

آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد  گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳  آ
سند رسمی

برابــر رای شــماره 140160319010002700-1401/07/16  هیــات اول  موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و 
ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک شــهربابک تصرفــات مالکانــه بامعــارض متقاضــی 
زنــد ســید  خانــم زهــرا ســید رضایــی خورمیــزی بــه شناســنامه شــماره 9304 کــد ملــی 3149047501 صــادره شــهربابک فر
ــر مربــع نســبت بــه قســمتی از پــاک شــماره 3094 اصلــی  عبــاس در ششــدانگ یکبــاب خانــه نیمســاز بــه مســاحت 300 مت
واقــع در قطــب آبــاد بخــش 46 یــزد )پــاک 9 فرعــی از 3094 بــه مــورد تقاضــا تخصیــص داده شــد( حــوزه ثبــت ملک شــهربابک 
ز گردیــده  کــه طبــق قولنامــه عــادی مــع اواســطه از مالــک رســمی آقــای علــی قائینــی شــهربابک بــه متقاضــی منتقــل شــده محــر
اســت.لذا بــه منظــور اطــاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز آگهــی مــی شــود در صورتــی کــه اشــخاص نســبت به 
صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی بــه مــدت دو مــاه اعتــراض 
خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از اخــذ رســید، ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض، دادخواســت خــود را بــه 
مراجــع قضایــی تقدیــم نمایند.بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند 

مالکیــت صــادر خواهــد شــد.

تاریخ انتشار نوبت اول : یکشنبه ۰۸/۰۸/    ۱۴۰۱تاریخ انتشار نوبت دوم :یکشنبه ۱۴۰۱/۰۸/۲۲
حمید احمد پور    رئیس ثبت اسناد شهربابک
گهی ۱۴۰۱9۸۳ شناسه ا
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سیزدهمین جشنواره تئاتر سودای عشق خراسان رضوی به ایستگاه آخر رسید
مشهد / سمیرا رحمتی

ســیزدهمین جشــنواره تئاتر بسیج 
)سودای عشق ( استان خراسان رضوی 
در دو بخــش صحنــه ای و خیابانی با 
معرفــی برگزیدگان به ایســتگاه آخر 
رســید . اختتامیــه مرحله اســتانی 
ســیزدهمین جشنواره سراسری تئاتر 
بســیج» سودای عشــق« ، در مجتمع 
فرهنگی امام رضا)ع( برگزار شــد.این 
گزارش می افزاید: بر اساس آرای هیات 
داوران سیزدهمین جشنواره سراسری 
تئاتر بســیج خراسان رضوی در بخش 
پوســتر و بروشور، سید ارشیا هاشمی، 
طراح پوســتر و بروشور نمایش »انتظار 
با بوی نرگس« برگزیده شــد. در بخش 
گریــم، اعظم الســادات عزیزی، طراح 
گریــم نمایش »الهه ســنگ« و گریم 
نمایش »رویای صادقه« رتبه برگزیده 
را کسب کردند و در بخش نور، مصطفی 
آهی، رتبه ســوم برای نمایش »ژان«، 
وحید ذاکــری، رتبه دوم برای نمایش 

»الهه ســنگ« و سید محسن هاشمی 
رتبــه اول برای نمایش »انتظار با بوی 
نرگــس« را کســب کردنــد.در بخش 
موســیقی با تقدیر از ســید امیر امیری 
برای نمایش اکســنت و محمد کاهویی 
برای نمایش »دختری از جنس اشک«، 
لوح تقدیر به مهدی حسنی برای نمایش 
»انتظار با بوی نرگس« اهدا شد؛ هادی 
کســایی رتبه دوم برای نمایش »رویای 

صادقه« را کســب کــرد و جایزه رتبه 
اول موســیقی به مهــران لایزال برای 
نمایش »الهه سنگ« رسید.همچنین 
در بخــش طراحی لباس و صحنه رتبه 
ســوم به صورت مشترک به سیدمهدی 
وحیدی برای نمایش »رویای صادقه« 
و پروانه ناظران برای نمایش »اکسنت«، 
رتبه دوم به سیدمحســن هاشمی برای 
نمایــش »انتظار با بوی نرگس« و رتبه 

اول بــه طراحان صحنه و لباس نمایش 
»الهه ســنگ«، شــهناز میرزا دوستی 
و هادی شــیبانی اعطا شــد.در بخش 
بازیگری زن رتبه سوم را زهره دین پور 
بــرای نمایش »ژان« و مبینا عیدآبادی 
برای نمایش »دختری از جنس اشک« 
به صورت مشترک کسب کردند و رتبه 
دوم به لیا هنرخواه برای نمایش »الهه 
ســنگ« رســید. حکیمه خاکزاد برای 

نمایــش »انتظار با بــوی نرگس« نیز 
حائز رتبه نخست شد.

در بخش بازیگری مرد با تقدیر از تمام 
بازیگران نمایش »تقاطع غیر همسطح« 
رتبه سوم به حسن چودن برای نمایش 
»اکســنت« و علیرضا ضیاچمنی برای 
نمایــش »رویای صادقه«، رتبه دوم به 
علــی تاجیک و ناصــر رجب زاده برای 
نمایش »الهه سنگ« و رتبه نخست به 
عباس جانفدا برای نمایش »شیرعلی« 
رســید.در بخش متن جایــزه ویژه به 
مهدی ســیم ریز، نویســنده »تقاطع 
غیر همســطح« تعلــق گرفت و جایزه 
متــن برگزیده به فرشــید تمری برای 
نمایش »الهه سنگ«   رسید. در بخش 
کارگردانی نیز رتبه سوم به محمدعلی 
صباغی برای نمایش »اکســنت«، رتبه 
دوم بــه احمد اکبــرزاده برای نمایش 
»انتظــار بــا بوی نرگــس« و رتبه اول 
به عبدالحکیم حشــمتی برای نمایش 

»الهه سنگ« رسید.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

توسط مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان 
صورت پذیرفت؛

 بررسی ظرفیت های 
افزایش بازدهی چاه های 

میادین  غرب کارون 
خوزســتان / گروه اســتانها :  در سومین روز 
کنفرانــس ملــی افزایش بهره دهی چاه های 
نفت و گاز، مهندس عذاری اهوازی مدیرعامل 
شرکت نفت و گاز اروندان در ارائه ای ظرفیت 
هــا و روش هــای افزایــش بازدهی چاه های 
میادین غرب کارون را تشــریح کرد.مهندس 
عذاری اهوازی در ابتدای سخنان خود ضمن 
تشکر از ابتکار دکتر خجسته مهر مدیرعامل و 
دکتر زبیدی مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت 
ملی نفت ایران و دانشــگاه صنعتی شریف در 
برگزاری این کنفرانس، اظهار داشت: برگزاری 
تخصصــی چنین کنفرانس هایی بعنوان یک 
خا در صنعت نفت وجود داشــت و با توجه 
بــه اینکــه در حال حاضر افزایش تولید از چاه 
های کم بهره یکی از دغدغه های اصلی شرکت 
های نفتی محسوب می شود، برگزاری چنین 
برنامه هایی امید است مقدمه همگرایی مراکز 
دانــش بنیان و وحــدت رویه صنعت نفت در 
پیشــبرد بیش از پیش در این مســئله باشد.

وی در ادامــه تصریح کــرد: از اهداف چنین 
کنفرانس هایی آشــنایی شــرکت های نفتی 
بــا ظرفیت های شــرکت های دانش بنیان و 
برقــراری تعامــل و همکاری بیش از پیش هر 
دو طرف با یکدیگر جهت مرتفع سازی و حل 
مشکات پیش رو است.عذاری اهوازی با بیان 
ایــن نکته که شــرکت نفــت و گاز اروندان به 
عنوان دومین شــرکت تولید کننده نفت در 
کشــور در مسیر دانش بنیان شدن قرار دارد، 
افزود: این شــرکت به دلیل مســئولیت بهره 
برداری از میادین مشــترک با کشــور عراق 
دارای مســئولیت اســتراتژیک و مهمی برای 
کشور است و چشم انداز تولیدی حدود ۹۰۰ 
هزار بشــکه در روز تا سال ۱۴۰۴ را داراست.

مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان در ادامه 
به اهم اقدامات انجام شده نگهداشت و افزایش 
توان تولید میادین غرب کارون طی یکســال 
گذشته اشاره داشت و در این خصوص اظهار 
کرد: در میدان آزادگان جنوبی با تعمیر، رفع 
موانــع و احیای ۱۰ حلقه چاه بســته و انجام 
عملیات درون چاهی توسط لوله مغزی سیار 
و دیگر اقدامات توانســتیم ۱۸ درصد افزایش 
تولید داشــته باشیم که کاما بی سابقه بوده 
است.وی در خصوص میدان آزادگان شمالی 
نیز افزود با اقدام جهت تعمیر و احیاء ۸ حلقه 
چاه بسته در این میدان نیز طی یکسال گذشته 
شــاهد افزایش تولید بودیم و با تاش واحد 
پژوهش و توسعه این شرکت نیز پکیج تصفیه 
پســاب را در این میدان راه اندازی و از همان 
آب تصفیه شده جهت آبیاری و توسعه فضای 
سبز استفاده کردیم.مهندس عذاری اهوازی 
در خصــوص میدان دارخوین نیز افزود: نفت 
این میدان از نوع سبک و از لحاظ کیفیت بسیار 
با ارزش بوده و در خصوص اقدامات نگهداشت 
و افزایش تولید، اتمام مطالعات و برنامه ریزی 
و شــروع انجــام عملیــات ترمیمی بر روی ۲ 
حلقه چاه و بکارگیری لوله های مغزی سیار، 
تزریق حال و انجام اسیدکاری، آغاز فعالیت 
اجرایــی حفــاری و تعمیر ۳ حلقه چاه نفت و 
۱ حلقه چاه دفع پساب، آغاز عملیات اجرایی 
پروژه احداث خطوط لوله جریانی و تاسیسات 
سطح الارضی ۵ حلقه چاه و تعمیرات اساسی 
در کمپرسورهای ردیف های تزریق گاز در این 
میدان صورت گرفته اســت.وی در خصوص 
پروژه های پژوهشــی شرکت اروندان افزود: 
تفاهم نامه های زیادی را با دانشــگاه تهران، 
دانشگاه صنعت نفت، دانشگاه چمران و ارتباط 
بســیار نزدیک و کاملی بــا پارک های علم و 
فنــاوری چــه در ســطح وزارت نفت و چه در 
ســطح اســتانی داریم و از همکاری با دیگر 
مراکز پژوهشی استقبال کرده و در تاشیم از 
تمامی ظرفیت های شرکت های دانش بنیان 

استفاده کنیم.
در حاشــیه ایــن کنفرانــس مهندس عذاری 
اهوازی با اشــاره بــه راه اندازی مرکز مدرن و 
علمی ازدیاد برداشــت در پایتخت نفت ایران، 
اهواز در آینده نزدیک بیان داشــت: این مرکز 
حلقه اتصال مراکز دانش بنیان با صنعت نفت 
و گامــی کلیــدی در ایجاد همگرایی در مراکز 
علمی و دانش بنیان کشــور خواهد شد و امید 
اســت به عنوان ابــزاری جهت تبدیل دانش و 
تجربیات کســب شــده به فناوری و استفاده 
صنعتــي از توان علمي موجود، کســب دانش 
فنــي تولید صنعتــی محصولات و روش های 
مدرن و انتقال دانش فنی به میادین نفتی جهت 
افزایش ضریب برداشت از مخازن ایفای نقش 
کند.این کنفرانس سه روزه که با هدف بررسی 
چالــش ها، راهکارها و فناوری های نوین چاه 
محور در راســتای استفاده از ظرفیت شرکت 
های دانش بنیان در مرکز همایش های کوشک 

برگزار شده بود امروز به کار خود پایان داد

وزیر جهاد کشاورزی:

رویکرد آستان قدس در حوزه 
امنیت غذایی قابل تقدیر است

مشهد / سمیرا رحمتی
وزیر جهاد کشــاورزی با تقدیر از نگاه و رویکرد 
آســتان قدس رضوی در حــوزه امنیت غذایی 
گفــت: با توجه به اهمیت توســعه کشــاورزی 
قــراردادی برای تامین امنیت غذایی، آماده ایم 
همکاری ها با آستان قدس رضوی در این حوزه 
را تقویت کنیم.سید جواد ساداتی نژاد، در دیدار 
با قائم مقام تولیت آســتان قدس رضوی اظهار 
کرد: امنیت غذایی، موضوع مهمی برای کشــور 
و دارای تاثیــر مســتقیم در زندگی همه مردم 
اســت، به همین دلیل تمامی کســانی که برای 
تامیــن این امنیت تــاش می کنند، کار بزرگ 
و قابــل تقدیری انجام می دهند.ســاداتی نژاد 
کشــاورزی قــراردادی را طرحی در راســتای 
صیانت از کشــاورزی در ایران و تقویت امنیت 
غذایی برشــمرد و افزود: از آستان قدس رضوی 
درخواست داریم با توجه به تجربه خود در حوزه 
کشاورزی قراردادی، برای توسعه آن به ما کمک 
کند، چرا که امروز به روزترین و کارآمدترین ابزار 
حمایتی در این عرصه، کشاورزی قراردادی است 
و می تواند ضمن افزایش تولید، از معیشت مردم و 
کشاورزان نیز حمایت کند.وزیر جهاد کشاورزی 
ادامه داد: در دولت سیزدهم توسعه کشاورزی را 
به عنوان یک ماموریت برای خود تعیین کرده ایم 
و انتظار داریم آستان قدس رضوی نیز این مهم 
را بــه عنوان یک ماموریت در دســتور کار خود 
قرار دهد.ساداتی نژاد تصریح کرد: در این مسیر 
ما نیز به عنوان بازوی حمایتی، آمادگی خود را 
اعام می کنیم تا بتوان در قالب توافق نامه  منعقد 
شــده با آستان قدس رضوی، تسهیل گر توسعه 
کشــاورزی قراردادی در شرق کشور باشیم.وی 
افزود: با توجه به فراوانی کشاورزی خرده مالکی 
در کشــور ما، کشــاورزی قراردادی راهکار حل 
مشکات کشاورزی و تقویت امنیت غذایی است 
که در مســیر اجرای آن نیاز به حمایت و کمک 
آستان قدس رضوی داریم.وزیر جهاد کشاورزی 
با بیان اینکه باید نام آستان قدس رضوی در حوزه 
کشــاورزی در شرق کشور بدرخشد، ادامه داد: 
با توجه به وضعیت منابع آبی در کشــور، اجرای 
الگوی کشت نیز موضوع مهمی است که در این 
زمینه نیز از آســتان قدس رضوی درخواســت 
داریم پیشــتاز باشد.ســاداتی نژاد همچنین با 
اشــاره به اهمیت تقویت رویکرد دانش بنیان در 
کشاورزی اظهار کرد: دولت سیزدهم از هر گونه 
حمایتی که در حوزه دانش بنیان  مورد نیاز باشد، 
دریغ نمی کند و  در همین راستا در حال توسعه 
مراکز و دهکده های نوآوری کشاورزی هستیم.

شورای فرهنگی مخابرات منطقه 
گلستان تشکیل جلسه داد 

گلستان / گروه استانها : جلسه شورای فرهنگی 
مخابرات منطقه گلســتان برگزار شــد  ، جلسه 
شورای فرهنگی با حضوردکتر شهمرادی برگزار 
شــد . در این جلســه محمد محمد خانی دبیر 
شواری فرهنگی مخابرات منطقه گلستان با ارائه 
گزارشــی از فعالیتهای انجام شده ، در خصوص 
بازســازی نمازخانه مرکز تلفن شــهید صلبی و 
روند پیشــرفت این پروژه گزارشــی ارائه داد . 
همچنین برنامه های و اقدامات پیشــنهادی در 
هفته بســیج در این جلســه مورد بررســی و در 
زمینه اجرای آنها هماهنگی های لازم انجام شد 
. دکتر غامعلی شــهمرادی با تاکید بر تســریع 
در روند بازســازی نمازخانم مرکز شهید صلبی 
، اقدامات انجام شــده توسط شورای فرهنگی را 
مهم دانســت و بر اجرای فعالیتهایی مختلف و 

متنوع برای کارکنان تاکید کرد .

کسازی  ح لایروبی و پا اجرای طر
مسیل ها و کانال های شهر گرگان

گلســتان / گروه  اســتانها : معاون محیط زیست 
و خدمــات شــهرداری شــهرداری گــرگان از 
لایروبی، پاکســازی و رســوب برداری ۱۱ هزار 
متر از مســیل ها و کانال های روبســته ســطح 
شهر خبر داد. احمد سالاری با اعام خبر اجرای 
طرح لایروبی و پاکســازی کانالهای رو بســته و 
حوضچه های آرامش اظهار داشــت: اجرای این 
طرح به طور مستمر در حال انجام است و در سه 
ماهه شهریور، مهر و آبان ۴۵۰ متر طول از این 
کانال ها مورد پاکسازی قرار گرفت.سالاری ادامه 
داد: اجرای عملیات لایروبی و پاکســازی جهت 
افزایش آمادگی در زمان بارندگی ها و جلوگیری 
از بروز آبگرفتگی احتمالی معابر شــهری، بوی 
نامطبوع، افزایش رضایت شــهروندان و ارتقای 
ســطح بهداشــت عمومی به طور مســتمر به 
صورت ســنتی و مکانیزه در حال انجام اســت.
وی خاطرنشــان کرد: شهرک جامی، جرجان، 
مطهری شــمالی، ماقاتــی، انجیراب، خیابان 
ولیعصر، ورودی و خروجی استانداری، گلشهر، 
زیرگذرهای سطح شهر و ... از مکان هایی بودند 
که در این طرح مورد پاکسازی قرار گرفت.معاون 
محیط زیســت و خدمات شــهری تصریح کرد: 
با توجه به فرا رســیدن فصل ســرما و بارندگی، 
شهروندان از هرگونه تخلیه نخاله و زباله خود در 
جداول و کانالهای سطح شهر خودداری نمایند 

تا از بروز مشکات احتمالی جلوگیری شود.

استانها 6

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اردبیل:

کانون های فرهنگی، هنری مساجد توزیع شد کتاب در  ۱۰ هزار جلد 
 اردبیل /  گروه استانها : مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی استان اردبیل 
گفت: در ســال گذشــته ۶ هزار جلد و امســال نیز تاکنون ۱۰ هزار جلد 

کتاب به کانون های فرهنگی، هنری مساجد توزیع شده است.
پروین حسینی به گزارش پایگاه خبری تایماز نیوز،  عبدالله بحرالعلومی 
در نشست خبری سی امین دوره هفته کتاب که با حضور اصحاب رسانه 
و خبرنگاران در ســالن کنفرانس اداره کل برگزار شــد، ضمن اشــاره به 
برگزاری ســی امین دوره هفته کتاب  از ۲۱ تا ۲۷ آبان ماه با شــعار »ما 
همانیم که می خوانیم« اظهار داشت: کتاب در فرهنگ ایرانیان با الهام 
از مفاهیم و مبانی دینی و اسامی از جایگاهی والا و ارزشمند برخوردار 
اســت و عاوه بر اینکه در دین اســام به علم، دانش و یادگیری توجهی 
جدی شــده، در فرهنگ ایرانی نیز همواره بر خرد و دانایی در اشــعار، 
عبارت ها و مضامین مختلف تاکید شده است.مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسامی استان اردبیل با بیان این که کتاب، یکی از مهمترین ابزارهای 
تفکر، رشد و تعالی انسانی است و نقش بسزایی در خلق تاریخ، تمدن و 
توسعه فرهنگی هر جامعه دارد تصریح کرد: در سال های اخیر به ویژه 
در اغتشاشات رخ داده ناگوار یک ماه گذشته به این نتیجه رسیدیم که 
باید فرزندانمان را بیش از آنکه در دامن مطالب خشــونت آمیز فضای 
مجازی قرار بگیرند، باید در فضای مطالعه و کتابخوانی با اندیشــه های 
متعالی آشنا کرده و اجازه ندهیم تا ذهن آنها از مفاهیم بی محتوای غربی 
تأثیر بپذیرد.بحرالعلومی در بخش دیگری از ســخنان خود اضافه کرد: 
با عرضه کتاب های متنوع حتی در فضای مجازی به شکل الکترونیکی 

و صوتی می توانیم بستر مناسبی را برای مطالعه عمیق نسل های آینده 
به وجود آورده و از بهترین فرصت عمرمان برای ارتقای دانش و آگاهی 
استفاده کنیم.وی با اشاره به اینکه خانواده ها می توانند در ترویج و توسعه 
فرهنگ کتابخوانی پیشــقدم شــده و به جای تزئینات و اشرافی گری در 
فضای داخل خانه، به قفسه های کتاب اهمیت دهند، تصریح کرد: باید 
رســانه ها و فعالان حوزه فرهنگ، ســینما و تئاتر نیز تاش کنند تا در 
آثاری که عرضه می شود اهمیت کتاب و کتابخوانی بیشتر تبیین شده 
و خانواده های ایرانی به جای توجه به فضاهای مجازی، بیشتر با کتاب 
انس بگیرند.مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسامی استان اردبیل در ادامه از 
برگزاری جشن بزرگ کتاب در ۲۴ آبان در مجتمع فدک اردبیل خبر داد 

و اضافه کرد: در این هفته عاوه بر رونمایی از کتاب های شاخص تألیف 
شده استان، از نویسندگان برجسته نیز تجلیل خواهیم کرد.بحرالعلومی 
در ادامه افزود: نمایشگاهی از آثار یکی از هنرمندان کاریکاتور اردبیل نیز 
با محوریت کتاب در این هفته برپا خواهد شد و در کنار آن کتابخانه های 
عمومی، حوزه هنری، تبلیغات اسامی، ورزش و جوانان و شهرداری ها 
نیز برنامه های متنوعی را در این ایام برگزار خواهند کرد.وی فعالیت ۶۰۰ 
کانون فرهنگی، هنری مساجد را در استان و توزیع کتاب های متنوع در 
این مجموعه های محله محور را یادآور شــد و اظهار کرد: در کنار تعدد 
کتابخانه ها در مناطق شهری و روستایی، باید تقویت کتابخانه ها را در 
مدارس، دانشگاه ها و حتی مساجد به شکل محله محور به وجود آوریم 
که ما در سال گذشته ۶ هزار جلد و امسال نیز تاکنون ۱۰ هزار جلد کتاب 
به کانون های فرهنگی، هنری مســاجد توزیع کردیم.مدیرکل فرهنگ 
و ارشــاد اســامی اســتان اردبیل در پایان ضمن درخواست مساعدت 
تمامی دستگاه های اجرایی استان در گرامیداشت هفته کتاب با شعار 
»مــا همانیــم که می خوانیم « افزود: ۲۱ آبان به نام »کتاب، دانش آموز و 
آینــده«، ۲۲ آبــان به نام »کتاب، خانواده، زندگی آگاهانه«، ۲۳ آبان به 
نام »کتاب، دانشــجو، پیشــرفت و دانش بنیان«، ۲۴ آبان به نام »کتاب، 
کتابخوانی و کتابدار«، ۲۵ آبان به نام »کتاب، رســانه«، ۲۶ آبان به نام 
»کتاب، ناشــران، کتابفروشــان و صنعت نشر«، ۲۷ آبان به نام »کتاب و 
کتابخوانــی عمیــق« و ۲۸ آبان نیز به نام »کتاب، ورزش و جوانمردی« 

نامگذاری شده است.

 گلســتان/ گروه اســتانها :مدیرکل راهداری و حمل و نقل گلستان گفت: در هفت 
ماه نخست امسال، ۲۰۹ نفر در جاده های برون شهری گلستان بر اثر تصادف فوت 
کرده اند که ۵۶ درصد آن راکبان موتورسیکلت یا عابران پیاده بودندعادل مصدقی 
اظهارکرد: تاکنون براساس پیگیری های استانی و ملی ۷۵۰ میلیارد تومان اباغ 
اعتبار در حوزه راهداری گلســتان داشــتیم که در زمینه ها بهســازی، لکه گیری، 
آســفالت، بازســازی و تعمیر ماشین آلات، راه های روستایی و غیره هزینه خواهد 
شــد.مدیرکل راهداری و حمل و نقل گلســتان به بخشــی از اقدامات اشاره کرد و 
افزود: از این اعتبارات، ۳۲۳ میلیارد تومان در زمینه روکش آسفالت، ۹۳ میلیارد 

تومان برای راه های روستایی، ۷۶ میلیارد تومان برای محرومیت زدایی، ۷۵ میلیارد تومان در زمینه 
ایمن سازی، خط کشی و رفع و نقص، ۵۲ میلیارد تومان برای حذف و اصاح جاده های پرحادثه، ۲۱ 
میلیــارد تومــان برای احداث ابنیه فنــی، ۲۰ میلیارد تومان برای ناوگان راهداری، ۱۱ میلیارد تومان 

برای تکمیل راهدارخانه ها و ۴۵ میلیارد تومان برای هوشمندسازی جاده ها هزینه 
خواهد شد.وی بیان کرد: همچنین تاکنون ۲۴ میلیارد تومان سهم قیر از ظرفیت 
قانون بودجه دریافت شــده اســت.طبق گفته مصدقی ۷۰ میلیارد تومان اعتبار 
دیگر هم بزودی اباغ خواهد شد که در زمینه احداث پل کاله، تبدیل گاردریل 

ها به نیوجرسی، بروزرسانی تابلوها و غیره هزینه خواهد شد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل گلستان در بخش دیگری از سخنان خود گفت: 
۱۷ مجتمع خدمات بین راهی در گلستان وجود داشته و ۱۹ مجتمع هم در حال 
ساخت است و همچنین ۱۵ پروژه دیگر هم در حال بررسی و اخذ استعامات لازم 
هستند.وی با اشاره به رفع نقاط حادثه خیز، عنوان کرد: در هفت ماه نخست سال جاری ۲۰۹ نفر در 
جاده های برون شهری گلستان بر اثر تصادف فوت کرده اند که ۵۶ درصد آن را راکبان موتورسیکلت 

یا عابران پیاده تشکیل داده اند

مدیرکل راهداری گلستان خبرداد؛

فوت ۲۰9 نفر در حوادث جاده ای 

خبر  ویژه

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

کنیم از برنامه ها و پروژه های ذوب آهن اصفهان حمایت می 
اصفهان / گروه استانها : دکتر سید صولت مرتضوی ، موفقیت ذوب آهن 
اصفهان را در ثبت رکورد تولید در شش ماهه اول سال جاری شایسته 
قدردانی دانســت و افزود : این دســتاورد و همچنین تولید محصولات 
جدید و اســتراتژیک نشــان دهنده همت والای تاشگران و مدیریت 
صحیح این مجتمع عظیم صنعتی اســت.وی افزود : حمایت از ذوب 
آهن اصفهان به عنوان یک صنعت استراتژیک که محصولات مهم و اثر 
گذار در توسعه زیرساخت های کشور تولید می کند و نقش بسزایی در 
تحقق نهضت ملی مسکن دارد ضروری است و این وزارت خانه فعالیت 
ها و تاش این شرکت را همواره رصد می کند . وزیر تعاون کار و رفاه 
اجتماعی ضمن تاکید بر حمایت قاطع از برنامه های ذوب آهن ، اظهار 
داشــت : مدیران و تاشــگران این شــرکت با وجود مشکات و مسائل 
مختلف ، در امر تولید موفق بوده اند و با پشتیبانی لازم قطعاً این واحد 
صنعتی شکوفاتر خواهد شد.مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در این دیدار 
به دستاوردهای این شرکت از جمله بهترین عملکرد از ابتدای تاسیس 
که در شش ماهه اول سال جاری رقم خورد اشاره کرد و گفت : با وجود 
مشــکات در تامین مواد اولیه و محدودیت های مالی و نقدینگی که 
حاصل فضای بیرونی سازمان بود، این شرکت با همت تاشگران و اتخاذ 

شیوه ها و رویکرد جدید موفق شد با حل مشکل تامین مواد اولیه در 
کوتاه مدت ، در شش ماهه اول سال جاری رکورد جدیدی در تولید این 
شرکت طی نیم قرن گذشته ثبت کند و ۱۲ محصول جدید نیز تولید 
نماید. همچنین با توجه ویژه به تولید دانش بنیان پروژه های متعدد با 
همکاری شرکتهای دانش بنیان تعریف و اجرا شده که از جمله آن برنامه 
ریزی برای تولیدسوزن ریل که یک محصول بسیار استراتژیک است می 
باشد. در مقوله صرفه جویی و باز چرخانی آب نیز پروژه های متعدد در 
حال اجراست که مهمترین آن احداث تصفیه خانه پساب شهری است 

نتیجه این اقدامات کاهش مصرف آب کارخانه بوده که به تایید شرکت 
آب منطقه ای اصفهان رسیده و ان شاالله با بهره برداری از پروژه های 
در دست اجرا برداشت آب از رودخانه زاینده رود نزدیک به صفر خواهد 
شد.مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با انتقاد از عدم تخصیص سهمیه یک 
میلیون و ۷۵۰ هزارتنی سنگ آهن ذوب آهن در حالیکه سایر شرکت 
های فولادی از ســهمیه ســنگ آهن معادن دولتی برخوردار هستند،  
افزود  : تامین پایدار مواد اولیه در شرایط کنونی اهمیت بسیاری برای 
این شرکت دارد که در این راستا اقدامات مختلف از جمله درخواست 
برای انجام اکتشافات معدنی نیز صورت گرفته است. نتیجه بخشی این 
اقدامات مســلتزم مســاعدت لازم از طرف وزارت صمت برای واگذاری 
پهنه های اکتشافی درخواست شده و همچنین تخصیص سهمیه مذکور 
است .وی با اشاره به دستاورد مهم ذوب آهن در تولید ریل گفت : این 
شــرکت با وجود مشکات فراوان ســرمایه گذاری زیادی برای تولید 
ریل انجام داد اما مسئله مطالبات ذوب آهن از دولت بابت فروش ریل 
و همچنین مطالبات از صندوق بازنشستگی و ایمیدرو و سایر سازمان 
ها و شرکت های دولتی هنوز حل نشده که در بهبود شرایط اقتصادی 

این شرکت تعیین کننده است .
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کوتاه از جامعه

کرد « اوضاع نابه سامان دارو را بررسی   گار »روز

بازار گل آلود خرید و فروش دارو
  سارا فهیم / روزگار

بازار دارویی کشور این روزها روزهای 
ســختی را می گذرانــد؛ وضعیتی که 
منجر به انتقاداتی هم شــده اســت، 
چرا که برخی از داروها در داروخانه ها 
کمیاب و حتی نایاب شــده اند. پیش 
از این داروهای برخی از بیماران خاص 
خصوصا به دلیل تحریم ها مورد بحث 
بود اما حال در روزهای اخیر داروهای 
ســاده مثل ســرم و آنتی بیوتیک نیز 
کمیاب شــده است و صف بیماران به 
داروهای معمول نســخه پزشــکان و 
تولید داخل رســیده است.البته طی 
روزهای گذشــته مســئولان وزارت 
بهداشــت قول اتمام مشکات کمبود 

دارویی کشور را داده اند.

ضرورت کنترل زنجیره تامین دارو 
برای جلوگیری از کمبودها

سرپرســت مجموعــه داروخانه های 
دانشــگاه علوم پزشکی ایران )مدد( با 
اشــاره به اهمیت کنترل تمام اجزای 
زنجیــره تأمین دارو، گفت: ۹۶ درصد 
داروهای مصرفی کشور، تولید داخلی 
هســتند. محســن عبداله زاده با بیان 
اینکــه تمام اجزای زنجیره تأمین دارو 
باید کنترل شوند، افزود: برنامه ریزی 
صحیح بازار دارویی کشور و کمک برای 
رفع کمبودها و محدودیتهای دارویی 
مهم است و باید مورد توجه قرار گیرد. 
وی اظهار داشت: بعد از مدیریت کرونا، 
برنامه ریزی و اقدام برای حل مشکات 
بــازار دارو، رفع کمبودهای دارویی و 
جلوگیــری از تخلفات ارزی در حوزه 
دارویــی کشــور از جملــه مهمترین 
اقداماتی هســتند کــه باید در حوزه 
ســامت کشــور به آنها توجه خاص 
داشت، ماموریتی که طی ماه های اخیر 
در قالــب طرح دارویاری مطرح و اجرا 
شــد تا مردم کشورمان بیش از این در 
رنج تأمین دارو و پرداخت هزینه های 
آن نباشــند.عبداله زاده تصریح کرد: 
اگــر چه طرح  دارویار هنوز به صورت 
تمام و کمال اجرایی نشــده اســت اما 
بدون شــک با همــکاری و هماهنگی 
نهادهای دخیل در امر همچون وزارت 
صمت، سازمان گمرک، سازمان غذا و 
دارو، شــرکتهای پخش و داروخانه ها، 
مجلس شــورای اســامی و مهم تر از 

همه این موارد، سازمانها و شرکت های 
بیمه گر با موفقیت در کشــور اجرایی 
می شود و مشکات موجود بر سر راه 
نظام ســامت کشــور را تا حد زیادی 

مرتفع خواهد کرد. 
وی از وابســتگی حداکثر ۴۰ درصدی 
کارخانــه های تولید داروی داخلی به 
مــاده اولیــه وارداتی خبر داد و افزود: 
۹۶ درصد داروهای مورد نیاز کشــور 
تولیــد داخل هســتند؛ چهار درصد 
مابقی هم داروهایی هستند که دانش 
یا تکنولوژی تولید آنها در داخل کشور 
وجــود ندارد و معمولأ این دســته از 
داروها ارزبری بالایی دارند.عبداله زاده 
با بیان اینکه واردات دارو در شرایطی 
که به نقطه کمبود رسیده ایم، عوارض 
و پیامدهای خود را دارد، یادآور شــد: 
نمونه داروهای تولید داخل که فرآوری 
و عرضه شده اند، در کارخانه داروسازی 
نگهداری می شــوند تا در صورتی که 
گزارشــی از عوارض آنها داده شــود، 
کارخانــه به اســتناد آن نمونه بتواند، 
از تولیدات خود دفاع کند.سرپرســت 
مجموعه داروخانه های دانشگاه علوم 
پزشــکی ایران )مــدد( ادامه داد: این 

شــرایط در مورد داروهای وارداتی هم 
وجــود دارد و عــاوه بر این، وضعیت 
حمل و نقل داروها کاملأ مســتند می 
شــود.وی گفت: در مورد داروهایی که 
در وضعیت کمبود دارو و فشــار افکار 
عمومی وارد می شــوند، ممکن است 

این شرایط رعایت نشود.
سرپرســت مجموعه مدد با تأکید بر 
اهمیــت نگاه اپیدمیولوژی در برنامه 
ریزی برای تأمین دارو، یادآور شــد: 
دارو جایگزیــن نــدارد، بنابراین باید 
در تمامــی فرآیندهای زنجیره دارو از 
واردات مــواد موثــره گرفته تا تولید، 
تأمیــن، توزیع و رســاندن محصول 
نهایی به دست مصرف کننده یا بیمار، 
برنامــه ریزی دقیقــی انجام بگیرد تا 
به شــرایط کمبود نرسیم.عبداله زاده 
بــا بیان اینکــه وظیفه مجموعه مدد 
پشــتیبانی و تأمین دارو و تجهیزات 
مصرفی تمام داروخانه های دانشگاه 
علوم پزشــکی ایران است، گفت: ۱۹ 
داروخانه بیمارستانی و پنج داروخانه 
سرپایی شامل داروخانه رازی در شهر 
تهران و چهار داروخانه در شهرستانهای 
شهر قدس، شهریار، بهارستان و رباط 

کریم یعنی بیســت و چهار داروخانه، 
مجموعــه داروخانه های دانشــگاه 
علوم پزشــکی ایران را تشــکیل می 
دهند.سرپرست مجموعه مدد افزود: 
داروی بیماران بستری در بیمارستان 
ها صد در صد تأمین می شــود و اگر 
دارویی در داخل بیمارســتان نباشد، 
وظیفه داریم از خارج بیمارســتان آن 
را تأمیــن کنیم. بنابراین به هیچ وجه 
همراهان بیماران بســتری شــده در 
بیمارستانهای دانشگاه علوم پزشکی 
ایــران برای تأمیــن داروی مورد نیاز 

بیماران خود سرگردان نیستند. 
وی اظهار داشــت:بیش از ۹۰ درصد 
نیازهــای دارویی و تجهیزات مصرفی 
مراجعه کننــدگان در داروخانه های 
سرپایی پاســخ داده می شود.عبداله 
زاده از آمادگی دانشــگاه علوم پزشکی 
ایران برای انتقال دانش الگوی مدیریتی 
در مجموعه مدد به سایر دانشگاه ها و 
همچنیــن بخش خصوصی خبر داد و 
افزود: در حال حاضر زیرساخت قانونی 
بــرای داروخانه های زنجیره ای بخش 
خصوصی وجود ندارد، اما خواه یا ناخواه 
این نوع داروخانه ها مشــابه مجموعه 

مدد در کشــور نهادینه خواهند شــد. 
سرپرست مدد با اشاره به ضرورت راه 
اندازی ســامانه نــرم افزاری یکپارچه 
در مجموعــه مدد برای کنترل دقیق 
موجودی و مدیریت بازرگانی مجموعه 
در دو حوزه خرید و فروش، اظهار کرد: 
عدم اســتقال مجموعه مدد در حوزه 
مالی و جذب نیروی انسانی مورد نیاز 
از چالش های این مجموعه به شــمار 
می روند که البته رییس دانشگاه علوم 
پزشکی ایران از دادن اختیارات بیشتر 
به مدد در چارچوب قانون حمایت می 
کنــد. وی در پایان گفت: ۳۷۴ نفر در 
مجموعــه مــدد کار می کنند که ۲۴ 
نفر آنها داروســاز هستند. البته مجوز 
جذب برای چهار دکتر داروســاز دیگر 
اخذ شده و در برنامه کاری قرار دارد.

تأمین کمبود دارو از مسیر 
کنار تولید داخل واردات در 

ســید حیدر محمــدی، معاون وزیر و 
رئیس ســازمان غذا و دارو با اشــاره 
بــه اینکه هدف ســازمان غذا و دارو 
از واردات در مــواردی کــه بعضی از 
داروها دچار کمبود مقطعی می شود، 
تأمین نیاز بیماران اســت، اظهار کرد: 
اگــر تولید کننــدگان بتوانند داروی 
مــورد نیاز مردم را تأمین کنند، قطعاً 
از آن ها حمایت و اســتقبال می کنیم 
امــا اگر بــه هر دلیلــی تولید داخل 
کفــاف تأمین داروی مورد نیاز مردم 
را ندهد؛ واردات راه حلی برای جبران 
کمبــود دارویی خواهد بود.وی افزود: 
کمتــر از یک درصد از داروهای تولید 
داخل، پاســخگوی نیاز بازار نیستند 
که ســازمان غــذا و دارو برای جبران 
این کمبود اقام مورد نیاز را به صورت 
مقطعی وارد می کند.وی با اشــاره به 
اینکه مصرف آنتی بیوتیک در بسیاری 
از کشــورهای دنیا بالا رفته و کمبود 
اشکال مختلف این دارو جهانی است، 
خاطرنشــان کرد: بــه منظور تأمین 
کمبود سوسپانســیون آنتی بیوتیک 
محمولــه اول این دارو از کشــور هند 
به صورت فوریتی تهیه و وارد کشــور 
شد و محموله بعدی شامل ۳ میلیون 
عدد دیگر به زودی وارد می شود تا در 
کنــار تولید داخل با افزایش ۲ برابری 
ظرفیت تولید، نیاز بازار را تأمین کند.

7جامعه
 صندوق گرنت آموزشی 

ایجاد می شود
معاون آموزشــی وزیر علوم گفت در راستای 
تحقق اهداف اســناد بالادســتی، بیانیه گام 
دوم انقاب اســامی و طرح تحول آموزش، 
در جلســه اخیر شــورای گسترش آموزش 
عالی چند مصوبه مهم به تصویب رســید که 
یکی از آن ها موافقت شــورا با ایجاد صندوق 
گرنت آموزشــی بود.قاسم عمو عابدینی در 
این باره گفت: بر اساس مصوبه ۱۵ آبان ماه 
شورای گســترش، صندوق گرنت آموزشی 
تشکیل می شود و کارگروهی برای عملیاتی 
کردن این مصوبه و تصویب شــیوه نامه ها و 
آیین نامه های مورد نیاز با مشارکت معاونت 
آموزشــی وزارت علوم و ســازمان برنامه و 
بودجــه ایجــاد می شــود.وی اظهار کرد: با 
ایجاد صندوق گرنت آموزشــی، دانشجویان 
مستعد که در رشته های راهبردی و مورد نیاز 
کشور تحصیل کنند در همه مقاطع تحصیلی 
در زمینه نیازهای آموزشی و پژوهشی مورد 
حمایــت قرار می گیرند.وی همچنین اضافه 
کرد: در این جلســه گزارش رتبه بندی سال 
۱۳۹۹-۱۴۰۰ توســط مؤسســه استنادی 
علــوم )ISC( و پایــش علم و فناوری ارائه و 
مقرر شــد دراســتای اجرای ماده ۴ مصوبه 
شماره ۷۷۶ شورای عالی انقاب فرهنگی با 
موضوع رتبه بندی مؤسســات آموزش عالی 
کشــور شــیوه رتبه بندی تغییر کند.وی از 
مصوبــه شــورای گســترش و برنامه ریزی 
آموزش عالی برای بازنگری شیوه رتبه بندی 
دانشگاه ها خبر داد و گفت: مقرر شد بازنگری 
در شاخص های رتبه بندی مؤسسات آموزش 
عالــی به نحوی انجام شــود که موضوعات 
آموزش مهارتی، توانمندســازی، دانشــگاه 
تمدن ســاز و حکمت بنیان، اشتغال آفرینی 
و شــاخص های فرهنگی و دیپلماسی علمی 
مورد توجه بیشــتر قــرار گیرد و نتایج رتبه 
بندی در ســال آینده عاوه بر رتبه کلی به 

صورت رتبه موضوعی نیز اعام شود.

 لطفا روی هر لینکی 
کلیک نکنید

معــاون فرهنگی اجتماعــی پلیس فتا در 
خصــوص پیامک یا لینک  هــای ادعایی 
اینترنــت رایگان، گفت: یکی از ترفندهای 
مجرمــان ســایبری طی یک ســال اخیر 
ارســال پیامــک برای کاربــران آن هم به 
صــورت پیامک های ترغیب یا تهدید آمیز 
است.ســرهنگ رامین پاشــایی گفت: در 
پیامک هــای تهدیدآمیز کاربران را تهدید 
کرده؛ مثا اعام می شــود که مشــترک 
گرامی دسترســی شــما بــه یارانه قطع 
شــده یا شــکایتی در مرجع قضایی برای 
شــما ثبت شــکایت شده؛  در پیامک های 
ترغیب آمیز هم  به افراد اعام می کنند که  
شــما در قرعه کشی برنده شده یا مستحق 
دریافت اینترنت رایگان شده اید.نکته بارز 
در چنیــن پیامک هایی ارســال از طریق 
شــماره تلفن شخصی است در صورتی که 
طبــق پروتکل ها هیچ کــدام از ارگان ها، 
نظام ها و ســازمان ها از شــماره های تلفن 
شخصی برای ارسال پیامک و اطاع رسانی 
موارد خود اســتفاده نمی کنند.وی گفت: 
مســاله قابل توجه دیگر این اســت که این 
لینک ها و پیامک ها از افراد درخواســت 
دریافــت وجه می کنند آن هم ناچیز مثا 
۲ هــزار تومــان که بافاصله با کلیک روی 
لینک مربوطه به درگاه جعلی هدایت شده و 
اطاعات کارت بانکی به سرقت می رود.وی 
با بیان اینکه عاوه بر کارشناسان پلیس فتا 
باید مسئولان سازمان ها و نهادهای مختلف 
هشــدارها و اطاع رسانی های لازم را نیز 
به کاربران خود داشــته باشند در خصوص 
پیامی که با لوگوی شاد در خصوص وعده 
بهــره برداری از اینترنــت رایگان آن هم 
بــا هدایت به لینک ارســالی و پرداخت ۲ 
هــزار تومان به کاربران شــبکه اجتماعی 
شــاد ارسال شده است، گفت: این پیام هم 
کاهبرداری اســت و به محض وارد شدن 
افراد و کلیک کردن بر روی لینک مربوطه 

اطاعات حساب آنها به سرقت می رود.

 9۸ درصد شهرهای کشور 
آبی و زرد شده اند

وزارت بهداشــت اعــام کــرد ۹۸ درصــد 
شــهرهای کل کشــور به لحاظ کرونایی به 
زنگ زرد و آبی درآمده اند.بر اســاس آخرین 
به روز رسانی ها، تعداد شهرهای با وضعیت 
قرمز از ۱ به صفر و تعداد شهرهای با وضعیت 
نارنجی نیز از ۱۲ به ۷ شهر کاهش یافته است.

همچنین تعداد شــهرهای با وضعیت زرد از 
۲۱۱ به ۱۸۰ و تعداد شهرهای با وضعیت آبی 

از ۲۲۴ به ۲۶۱ شهر رسیده است.

 سرپرست معاونت آموزش ابتدایی 
وزارت آموزش و پرورش:

ح جبران تثبیت و یادگیری  طر
 در سال تحصیلی 

اجرا می شود
سرپرست معاونت آموزش ابتدایی وزارت 
آموزش و پرورش، در مورد وضعیت دانش 
آموزان دوران ابتدایی بعد از آموزش مجازی 
در دروان کرونا، گفت: کیفیت یادگیری در 
دوره کرونا با توجه به آموزش غیر حضوری 
به شــدت دچار مشــکل شده است و برای 
ســال تحصیلی که داریم چند تا برنامه را 
در دســتور کار گذاشــتیم که به ارتقای 
کیفیت یادگیری کمک کنیم. یکی از این 
برنامه ها که نیاز به مداخله فوری داشــت 
برنامــه ای بود که برای کاس اول ابتدایی 
تــدارک دیدیــم. خیلی از والدین در دوره 
کرونــا بچه اول ابتدایی را ثبت نام نکردند 
و مدرســه نفرستادند و امسال که مدرسه 
باز شــده اســت بچه ها ثبت نام شده اند و 
مــا در پایه اول ابتدایی حدود یک میلیون 
و هفتصــد و پنجاه هزار دانش آموز داریم.
معصومه نجفی پازوکی افزود: نیاز اســت 
که به پایه اول ابتدایی که اساس کار است 
توجه بیشــتر داشته باشیم؛ لذا مهمترین 
کاری  که انجام دادیم این است بسته های 
زبــان آموزی مبتنی بر رویکرد های به روز 
زبان آموزی در کل دنیا برای معلم ها تولید 
کردیــم. یک طراحی آموزشــی را مطرح 
کردیم، معلم کاما بر اســاس آن طراحی 
آموزشی گام به گام در کاسش می داند که 
چه کار کند. اعتقاد ما این است که همین 
اتفاق می تواند کاس اول ابتدایی را بسیار 
غنی کند، ولی این یک مداخله فوری بود 
بــرای پایه اول ابتدایی.مداخله بعدی این 
است که کتابخانه کاسی را دایر کردیم. در 
آخر آبان که هفته کتاب و کتابخوانی است 
در ســی و دو اســتان رونمایی از کتابخانه 
خواهیم داشت که در همه پایه های اول تا 
ششم کتابخانه ای در گوشه کاس طراحی 
می شود.وی افزود: مورد بعدی که در دست 
پیگیری است این است که ما تا حدود آذر 
ماه بچه هایی را شناســایی کنیم که دانش 
آموز ســوم ابتدایی که هــم پایه اول و هم 
دومش غیر حضوری بوده است. این دانش 
آموزان ممکن است مشکات جدی داشته 
باشــند و نیاز داشــته باشد که طرح جبران 
تثبیت و یادگیری را برای آن ها اجرا کنیم. 
در این طرح به بچه هایی که مشــکل دارند 
در ساعت های اضافی آموزش داده می شود. 

 رئیس سازمان مدیریت بحران کشور 
خبر داد؛

کمبود هزار و ۲۷۰ ایستگاه 
لرزه نگاری در کشور

رئیس ســازمان مدیریت بحران کشــور 
گفت: زلزله یکی از باهای طبیعی اســت 
و ۳ گســل بسیار خطرناک از تهران عبور 
می کند اما می توان این زلزله را با ندانست 
در ۲۲۰ ســال گذشــته تنها ۶ زلزله بیش 
از ۷ ریشتر در تهران رخ داده است.محمد 
حســن نامی با بیان اینکه باید ســازه ها را 
ایمن ساخت گفت: باید برای مقابله با زلزله 
ایــن اقدام را انجام داد وظیفه شــهرداری 
تهران نیســت که ایستگاه زلزله بسازد اما 
این کار را انجام داده است در کشور ۱۴۰۰ 
ایستگاه لرزه نگاری باید وجود داشته باشد 

اما تعداد آنها ۱۳۰ مورد است.

شهردار تهران:

ساختمان های تهران 
شناسنامه دار می شوند

شــهردار تهــران با بیان اینکــه مدیریت 
شهری ششــم دارای مدیریت مشارکتی 
اســت، گفت: این به معنای آن اســت که 
ظرفیت های خود را با مردم و ســازمان ها 
بــه اشــتراک گذاشــتیم.علیرضا زاکانی 
افــزود: تکیه بــر دانــش و بهره مندی از 
ظرفیت حوزه های دانشــی کشــور یکی 
از مهم ترین برنامه های مدیریت شــهری 
ششــم بوده اســت.زاکانی بــا بیان اینکه 
تهــران مخاطرات متعــددی دارد اظهار 
کرد: طوفان، زلزله، فرونشســت و ســیل 
خطرات بســیاری را به شهروندان تحمیل 
می کند و به دلیل ۱۲ هزار بافت ناپایدار باید 
به ســمت نوسازی حرکت کنیم. شهردار 
تهران افزود: بزرگترین گره ترافیکی شهر 
ترافیک است و چندین سال است که روح 
و روان شــهروندان را آزار می دهــد و باید 
کاری کنیم تا این مشــکل برطرف شــود. 
شــهردار تهران: با اشاره به گروه های دوام 
مســجد محور گفت: در بســتر این برنامه 
جوانــان ما آمــوزش می بینند همچنین 
تیم های ارزیابی شــهر نیــز از ۵ نهاد دور 
یکدیگر جمع می شوند تا به تمام حوزه های 
ایمنی بخش توجه داشته باشند و برای هر 

ساختمان شناسنامه ای ایجاد کرد.

خبر ویژه

معــاون دفتــر پیشــگیری از معلولیت هــای 
بهزیســتی شهر تهران گفت: سازمان بهزیستی، 
غربالگری شــنوایی مددجویان کم برخوردار را به 
صورت رایگان انجام می دهد.منیره حاتمی در این 
باره بیان کرد: موسسات مجری غربالگری شنوایی 
تحت نظارت این معاونت در ۴۳ مرکز بهداشت و 
۱۲ بیمارستان در سطح شهر تهران مشغول ارائه 
خدمت به مددجویان هســتند.وی زمان طایی 
برای شناســایی و مداخله را سن کمتر از یک ماه 

دانســت و در تشــریح مراحل سه گانه غربالگری 
شنوایی افزود: مرحله اول غربالگری نوزادان بدو 
تولد است. نوزادی که به هر دلیلی )ابتاء به زردی، 
مشکات ژنتیکی، تولد زودهنگام و...( در مرحله 
اول مشکات آنها مشخص می شود به مرحله دوم 
ارجاع داده می شــوند. محله سوم مداخله شامل 
تجویز دارو، ســمعک، کاشــت حلزون، جراحی، 
تربیت شــنیداری و گفتاردرمانی انجام می شود.

وی شناســایی و مداخله به هنگام برای مشکات 

شــنوایی نوزادان و شــیرخواران تا ۱۸ ماهگی و 
سنین ۳ تا ۵ سالگی را مهم ترین هدف غربالگری 
شنوایی دانست و افزود: با توجه به اینکه شنوایی با 
گفتار مرتبط است بنابراین مداخله در این زمینه 
ســبب پیشــگیری از مشکات گفتاری کودکان 
در ســنین بعدی خواهد شد.وی اضافه کرد: فرد 
دارای مشکل گفتار و زبان به دلیل اینکه نمی تواند 
خواسته اش را مطرح کند بنابراین کم شنوایی او 

به معلولیت تبدیل می شود.

کم برخوردار به صورت رایگان انجام می شود غربالگری شنوایی مددجویان 

اینفوگرافی 

  کدام مواد مغذی از چاقی جلوگیری می کنند؟
چاقی عاملی برای بروز بیشتر بیماری های غیرواگیر شناخته می شود؛ چالشی که خیلی از افراد به دنبال بروز آن سعی می کنند با رژیم های 
غذایی، ورزش و ... برای کاهش وزن و لاغری اقدام کنند.در این اینفوگرافیک که بر اساس داده های وزارت بهداشت تهیه شده، به مواد 

مغذی که مانع از چاقی می شود اشاره شده است.   / منبع: سلامت نیوز

دبیر شورای عالی جوانان بر توجه ویژه دولت سیزدهم و شخص رئیس جمهور 
به حوزه جوانان اشــاره کرد و گفت: در این جهت شــورای عالی جوانان پس از 
حدود یک دهه به دســتور رئیس جمهور تشــکیل و در ۶ ماه ۲ نوبت با حضور 
شخص رئیس جمهور برگزار شد.وحید یامین پور افزود: نگاه دولت این است که 
نهاد متولی امور جوانان به جایگاه قبلی خود که تأثیرگذاری فرابخشی داشت، 
با طرح هایی که از لحاظ اداری و ســاختاری مشــکلی ایجاد نکند، بازگردد.در 
این جهت رئیس جمهور از چند دســتگاه از جمله ســازمان اداری و استخدامی 
و شــورای عالی انقاب فرهنگی مشــورت گرفت و در نهایت دســتور به احیای 
دبیرخانه شــورای عالی جوانان در نهاد ریاســت جمهوری دادند و دبیری این 
شــورا نیز به بنده واگذار شــد.وی افزود: در دبیرخانه شورای عالی جوانان کار ها 
به خوبی پیش می رود و بخشــی از شــاخص هایی که پس از ادغام ســازمان ملی 
جوانان و سازمان تربیت بدنی کمرنگ شده بودند در قالب شورای عالی جوانان 
و دبیرخانه در حال احیا هستند.وی با بیان اینکه رئیس جمهور تاکید دارد که 
ستاد های ساماندهی امور جوانان جدی گرفته شوند، در مورد اعتبارات استانی 
حوزه جوانان گفت: در ۶ ماه اول امســال تقریباً ســه برابر کل اعتبارات ســال 
گذشته به استان ها اعتبار اباغ کردیم، اما مشکل ما اعتبار نیست بلکه استفاده 
درســت از اعتبارات اســت.وی گفت: نگاه دولت این اســت که اگر حوزه جوانان 
نقش موثرتری در حل مسائل ایفا کند مأموریت های جدیدی به ما واگذار کند 
که نمونه آن مصوبات شورای عالی جوانان است.وی با بیان اینکه در سند تحول 
دولت مهمترین مأموریت معاونت امور جوانان در حوزه ازدواج و خانواده است، 
اظهار داشــت: امیدواریم توفیقات ادامه داشــته باشد و از عهده کار برآییم.وی با 
بیان اینکه موضوع ازدواج پیشران بسیاری از موضوعات اجتماعی است، افزود: 
حل برخی آســیب های اجتماعی، نشــاط اجتماعی، امید به آینده هم تابعی از 
ازدواج اســت پس چندین و چند مســئله اجتماعی به آن گره خورده اســت که 

امیدواریم بتوانیم نقش تأثیرگذاری در این حوزه ایفا کنیم.

ازدواج جوانان زیر ذره بین دولت
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اثرات مدیتیشن بر کنترل فشار خون
طبق تحقیقات دانشمندان، انجام مدیتیشن به افراد در مدیریت فشار خون 
کمک می کند.یک کارآزمایی بالینی جدید گزارش می دهد که انجام مدیتیشن 
می تواند به افراد کمک کند تا فشار خون بالا خود را بهتر مدیریت کنند و به آن ها 
کمک می کند تغییرات سبک زندگی سالم را رعایت کنند.محققان دریافتند 
یک برنامه ذهن آگاهی سفارشــی هشــت هفته ای به افراد کمک کرد تا فشار 
خون سیستولیک خود را در طول یک دوره پیگیری شش ماهه نزدیک به ۶ 
نمره کاهش دهند.اریک لاکس، محقق ارشد از دانشگاه براون، می گوید: نتایج 
می تواند با سامتی بیمار مرتبط باشد، با توجه به اینکه مطالعات قبلی نشان 
داده اند که کاهش ۵ نمره ای در فشار سیستولیک منجر به کاهش ۱۰ درصدی 
خطر حمله قلبی و ســکته مغزی می شــود.وی در ادامه می افزاید: اگر بتوانیم 

مهارت های ذهن آگاهی را به مردم آموزش دهیم و سپس آن مهارت ها را در 
روابط افراد با چیز هایی که می دانیم بر فشار خون تأثیر می گذارند مانند فعالیت 
بدنی یا رژیم غذایی یا پیروی از دارو های ضد فشار خون به کار ببریم، ممکن 
است بتوانیم اثرات برنامه کنترل فشار خون تجویز شده آن ها را افزایش دهیم.

به عنوان مثال، در این مطالعه، شــرکت کنندگانی که مجهز به آموزش ذهن 
آگاهی بودند، تمایل بیشتری به ورزش کردن و تغذیه سالم داشتند.

محققان حدود ۱۰۰ نفر با فشــار خون بالا و درمان نشــده را برای شــرکت در 
جلسات گروهی هفتگی در زمینه ذهن آگاهی بکار گرفتند.

او گفت: انجام مدیتیشن، خودآگاهی افراد را از افکار، عواطف و احساسات فیزیکی 
شأن افزایش می دهد و به آن ها کمک می کند به پاسخ های خود توجه کرده 

و احساســات خود را تنظیم کنند.وی در ادامه افزود: تقریباً همه افراد پس از 
فعالیت بدنی، اغلب برای ساعت ها، احساس خوبی دارند، و انتخاب های غذایی 
می تواند تأثیر زیادی بر احساس ما بر بدن و ذهن داشته باشد.سپس محققان 
میزان کنترل فشار خون بیماران را به مدت شش ماه با یک گروه دیگر متشکل 
از ۱۰۰ بیمار که تحت مراقبت های معمول قرار گرفتند، مقایسه کردند.لاکس 
گفت: ما شــاهد کاهش بســیار خوبی در فشار خون طی شش ماه پیگیری در 
مقایسه با گروه کنترل بودیم.«به گفته وی: تجزیه و تحلیل بیشتر نشان داد 
که افراد در گروه مدیتیشن بیشتر به خوردن غذا های سالم برای قلب، ورزش 
بیشتر و کاهش کم تحرکی تمایل دارند. آن ها همچنین سطوح پایین تری از 

استرس را گزارش کردند.

دریچه علم

» بی صورت«؛

  تلاش و تقلا 
برای یافتن هویتی تازه

کتاب بی صورت نوشــته الیسا شینمل 
و ترجمــه هانیه چوپانی اســت. کتاب 
کولــه پشــتی این کتــاب را روانه بازار 
کرده است. این اثر رمانی روان شناختی 
و عاشــقانه اســت. رمان بی صورت، که 
با انجام تحقیقاتی نوشــته شده، زندگی 
دختری به نام »میزی« را روایت می کند؛ 
دختری که به دلیل برخورد صاعقه، دچار 
ســوختگی درجه ۲ شده و تنها یک نوع 

درمان پزشکی می تواند به او کمک کند: 
»پیوند صورت«.

درباره کتاب بی صورت
رمان بی صورت در ۴ فصل نوشــته شده 
اســت. فصل نخست تابســتان نام دارد 
و فصل های بعــدی این کتاب به ترتیب 
پاییز، زمســتان و بهار هســتند. هر یک 
از این فصل ها نیز در چند بخش نوشــته 
شــده اند. این رمان اثری اســت از الیسا 
شینمل؛ نویسنده کتاب های ستاره دوم، 
زیبایی مابین، مهربان خوش شــانس و 
دختر ســنگی. او یکی از نویســندگان 

مجموعه شــکار دختر خورشید هم بوده 
است.

در بــی صورت داســتان »میــزی« را 
می خوانیــم؛ دختری که دیگر همچون 
گذشــته شاداب و عاشق دویدن نیست. 
از او چیزی باقی نمانده اســت جز تاش 

و تقا برای یافتن هویتی تازه.
خوانــدن این کتاب را به دوســتداران 
ادبیات داســتانی و قالب رمان پیشنهاد 

می کنیم.

بخش هایی از کتاب بی صورت
»ناگهــان، پدر می ایســتد و تخت تکان 

می خورد. او می گوید: »تصمیم بزرگیه. 
می دانیــم کــه باید ســؤال های زیادی 
داشته باشی. جراح پاستیک، بهتر از ما 
می تونه پاسخ بده.« درحالی که به دنبال 
دکتر مــی رود، صدای قدم هایش دورتر 

می شود.
کاش چیــراگ اینجــا بود. اگر من مانند 
پدرم عاقل هســتم، چیراگ یک سطح 
از من بالاتر اســت. او به عنوان پزشــکِ 
آینــده، به این موضوع توجه می کند؛ او 
سؤال های هوشمندانه، منطقی و علمی 
درمورد ســامت من و کیفیت زندگی ام 
خواهد پرســید. قطعاً ســؤالی را که در 

حال حاضر، در ذهن من دَوران می کند، 
نخواهد پرســید: »آیا دوباره خوشــگل 

خواهم شد؟«...

کتابکده 

محمدعلی علومی، نویسنده:

هنوز از داستان ایرانی تعریفی نداریم
محمدعلی علومی با بیان این که هنوز از داستان ایرانی تعریفی نداریم، گفت: 
داستان ایرانی برایمان مبهم است، داستان نویسان ایرانی که برخی از آن ها هم 

از دنیا رفته اند، هم نمی دانستند داستان ایرانی یعنی چه؟
این نویســنده و پژوهشــگر با بیان این که در حال بازنویســی رمانش با عنوان 
»ساباط«) گذرگاه های خنک در خیابان ها و بازارچه های مناطق کویری کرمان 
و یزد( اســت، گفت: این رمان داســتان یک شــهر اســت با دو شخصیت اصلی 
موسی خان عامر و امیر ساباط که دو شخصیت متضاد هم هستند. موسی خان 
عامر شخصیت جاه طلب و خودخواهی است و امیر ساباط  کاما متضاد اوست. 

می توان گفت این رمان، داستان جاه طلبی است.
 او با اشــاره به این که این رمان به ســبک رئالیســم جادویی نوشته شده است، 
افزود: این رمان، داســتانی تراژدی دارد. البته دوســه صحنه کوتاه طنز در این 
رمان اســتفاده شــده تا از حجم مطالب سنگین بر مخاطب کاسته شود، به هر 

حال مخاطب نیاز به تنفس دارد.
 این نویسنده درباره به کار بردن رئالیسم جادویی در داستان که به نظر می رسد 
در داســتان های ایرانی کمرنگ اســت، گفت: رئالیسم جادویی همان فرهنگ 
مردم است؛ در واقع آنچه را که رئالیسم جادویی می خوانیم، غیر از فرهنگ مردم 
نیست. ژوزه ساراماگو می گوید »هر ملیتی بنا به پیشینه تاریخی خود، رئالیسم 
جادویی دارد.« ما سابقه هزاران ساله در فرهنگ داریم، فرهنگ مانویت داریم 

و... هر کدام از شــهرهای کوچک ما فرهنگ ها متفاوت و باورهای خود دارند و 
طبیعی است که رئالیسم جادویی داشته باشیم.

او ســپس دربــاره کاربرد رئالیســم جادویی در داســتان ایرانــی توضیح داد: 
داســتان ایرانی مبهم اســت، ماهنوز تعریفی از داستان ایرانی نداریم؛ کسی از 
داستان نویسان ما نمی داند داستان ایرانی یعنی چه؟ حتی داستان نویسانی که 
از دنیا رفته اند، نمی دانســتند داســتان ایرانی یعنی چه؟ چون داستان از غرب 

با ترجمه درست یا غلط وارد ایران شده و هنوز هم ثابت نشده است. نمی شود 
داســتان را مطابق متن اصلی و عینا ترجمه  کرد و فقط اســامی را عوض کرد. 

داستان ایرانی این طور است.
 علومی تأکید کرد: نمی شــود با عوض کردن اســم ها داســتان ایرانی ساخت، 
بسیاری از داستان های ایرانی تقلیدی از داستان های غرب چون داستان های 
فاکنر است. با توجه به این که تعداد سخن وران زبان فارسی اندک است، متن ها 
هم به خوبی ترجمه نمی شود. می توان گفت وضعیت داستان نویسی ترکیه با 

توجه به نزدیکی شان به اروپا، بهتر از ماست.
این پژوهشگر خاطرنشان کرد: داستان نویسی در کشور ما حرفه ای نیست، تعداد 
کتابخوان ها اندک است، بنابراین نویسنده ها و داستان نویسان زندگی شان از راه 
داستان نویسی نمی گذرد در حالی که در غرب، صد سال پیش نویسنده هایی 
چون دیکنز از راه داستان نویســی زندگی شــان می گذشت. از طرف دیگر آثار، 
نویســنده های ایرانی ترجمه نمی شــود چون ناشر خارجی می بیند نمونه های 
بهتری از آن در زبان اصلی شــان وجود دارد، مثا جریان ســیال ذهن در غرب 
بهترش هســت و این آثار ایرانی تقلیدی از آن هاســت. مانند این اســت که یک 
شاعر آمریکایی بخواهد غزل بسراید، قطعا غزل هایش به پای غزل سرایان درجه 
سوم ایران هم نمی رسد چه رسد به غول های غزل ایران. ماجرای داستان نویسی 

ایرانی هم همین است.

چهره ها  

عکس روز 

بازار روز انزلی یکی از بازار های قدیمی این شهر است که رنگ بوی خاصی را در خود دارد./ منبع : باشگاه خبرنگاران جوان

قلعه  ضرغام السلطنه فرادنبه؛ 
بزرگترین قلعه بختیاری

قلعــه  ضرغام الســلطنه )قلعه فرادنبــه( یکی از 
قلعه هــای تاریخــی و جاهــای دیدنی اســتان 
چهارمحال و بختیاری به شــمار می آید و مربوط 
بــه دوره  قاجار اســت.رضاقلی خان ایل بیگی پدر 
ضرغام الســلطنه در زمان حکومت خود، در این 
محل قلعه ای ساخت که به »قلعه کهنه« معروف 
اســت. قلعه ابتدا ســاختمانی در بخش شــرقی 
و مهمان ســرای خوانیــن بختیاری بــوده  که از 
ســوی عموها و پدر به حاج ابراهیم خان ملقب به 
ضرغام الســلطنه واگذار شد و ایشان هم بعدها در 
کنــار ایــن قلعه، بخش جدیدی در ضلع غربی به 
آن اضافه کرد که به قلعه  ضرغام السلطنه معروف 
است. زمان ساخت این قلعه بر اساس کتیبه  آجری 
کنار دروازه  اصلی آن مربوط به سال ۱۲۷۹ هجری 
قمری )دوره  قاجار( است و حدود ۱۶۰ سال قدمت 
دارد.این قلعه از جاهای دیدنی بروجن به شــمار 
می رود و در فرادنبه در ۵ کیلومتری شرق بروجن 

قرار دارد.

هنر معماری
قلعه فرادنبه دارای وسعتی حدود ۱۰ هزار مترمربع 
و یکی از قلعه های وسیع و پرحجم استان چهارمحال 
و بختیاری اســت و از لحاظ ســاخت و معماری به 
صــورت دو طبقــه و با برج و باروی بلند ســاخته 
شــده است. قلعه دارای بخش های مختلف است 
که هریک از بخش ها توضیح داده  می شــوند.اتاق 
آیینه، اتاقی در قلعه به دلیل داشتن ۵ در دولنگه 
معرق و منبت کاری شده به »اتاق پنج دری« هم 
معروف اســت. سقف اتاق تماما با قاب های لوزی 
قاب کاری شــده و دیوارهای آن نیز با اســتفاده از 
هنر آیینه کاری، تزیین شده که این قطعات تمامی 
ســطوح دیوار را دربر نگرفته اند، بلکه با اســتفاده 
از هنر آیینه کاری پوشــش های مختلف بر سطح 
دیوارها ایجاد و سطوح بین آن ها با نقاشی های گل 
و مرغ تزیین شده اند.اتاق های غربی قلعه، در ضلع 
جنوبی حیاط دو اتاق واقع که ایوان آن ها رو به شرق 
است. این اتاق ها فاقد عناصر تزیینی هستند، ولی 
ستون های ایوان را دو شمعک با گچ اندود و در بالا 
به صورت ساده تشکیل سرستون را می دهند. در 
طرفین این اتاق ها راه خلوت تر و ورود و خروجی 
و دالان ورود به حمام قرار گرفته است.حمام قلعه، 
حمام قلعه در عمق ۴ متری زمین قرار دارد. دالان 
ورودی آن داخل حصار ولی سرینه و گرم خانه در 
خارج از حصار قرار دارد. به طوری که پشت بام آن 
کنار معبر عمومی است. حمام قلعه دارای سربینه، 
میان در و گرم خانه اســت. سقف گنبدی سربینه 
روی چهار ستون بلند سنگی قرار دارد که ستون ها 
به صورت مربع در وســط و حدفاصل با دیوارهای 
جانبی طاق های گنبدی کوچک تر پوشانده است. 
میان  در را راهرو گنبدی تشکیل داده و گرم خانه از 
وســعت بیش تری برخوردار است. میان در دارای 
ســکوهای رخت کن و گرم خانه دارای خزینه های 
آب گرم و ســرد است. دیوارها و کف قسمت های 
مختلف حمام با کاشــی و سنگ پوشیده شده که 
در حال حاضر از بین رفته و تنها قطعات آن ها به 
جای مانده اســت. به علت این که حمام فاقد هر 
گونه روشــن دان یا منفذ تعبیه نور اســت، فضای 
داخلی آن کاما تاریک و جهت ورود و استحمام 
اســتفاده از نور غیرطبیعی الزامی است.اندرونی 
قلعه، اندرونی قلعه که قســمت زیادی از قلعه را 
شــامل می شــد، دارای اتاق های متعدد در طبقه  
همکف و اتاق های طبقه  فوقانی است که در جنب 
آن ها اصطبل ها، سرطویله و انبارها قرار دارند. نمای 
جنوبی طبقه  فوقانی را درهای اتاق ها که به ایوان 
باز می شــده و نورگیرهای بیضی شــکل تشکیل 
می دهد.عــاوه بر ایــن در اصلی ورود به اندرونی 
دارای سردر آجری با طاق قوسی و گوشواره های 
کناری اســت. حمام عمومی فرادنبه در پشت دیوار 
اندرونی بود که از این نظر جهت استفاده  ساکنین این 

قسمت اهمیت بسیاری داشت.

مشخصات قلعه ضرغام السلطنه
قلعه فرادنبه در کنار بافت مسکونی واقع و حصار و 
برج های آن از ارتفاع زیادی نسبت به سایر قلعه های 
اســتان برخوردار است. قلعه دارای کلیه فضاهای 
معماری مورد نیاز با به کار بردن مصالح ساختمانی 
عالی، دارای تزیینات آینه کاری، گچ بری، نقاشــی، 
حجاری و... در سطح گسترده در اتاق ها و ملحقات 
و توابع بوده و تمامی اجزا ساختمانی داخل حصار 
قرار داشته اند. ۴ برج بلند در ۴ گوشه حصار عاوه بر 
این که به عنوان انبار مورد استفاده قرار می گرفته اند، 
در قسمت زیرین گاهی جهت زندان و بازداشت افراد 

هم کاربرد داشته اند.

گردشگری

راهکارهایی برای مسدود کردن 
امکان ردیابی در مرورگر

اگر شما نیز نگران ردیابی تاریخچه مرور خود 
در مرورگرهای مختلف بوده و به دنبال راهی 
برای رهایی از این دغدغه هستید، این مطلب 

را از دست ندهید.

حالت خصوصی یا ناشناس
برای کســانی کــه نگران حریــم خصوصی 
هســتند، مرورگر های مدرن به شــما امکان 
می دهند در حالتی به نام خصوصی یا ناشناس 
گشــت و گذار کنید. به ســادگی یک پنجره 
را در حالت خصوصی باز کنیــد، هر طور که 
می خواهید مرور کنید و پــس از اتمام آن را 
ببندید. به محض بسته شــدن پنجره، تمام 
ســابقه مــرور و کوکی های ذخیره شــده از 
آن جلســه به طور خودکار ناپدید می شوند. 
بنابراین اگر می خواهید مخفیانه از یک رایانه 
خانوادگی هدایایی بخرید، حالت ناشناس یک 
راه خوب برای انجام ایــن کار بدون بر جای 
گذاشتن ردی اســت.با این حال، این حالت 
هر کاری را که انجام می دهید، پاک نمی کند. 
اگر به سایتی مانند فیســبوک یا آمازون در 
حالت ناشناس وارد شوید، آن صفحات شما 
را می شناســند و فعالیت مرور شــما را ثبت 
می کنند. به عبارت دیگر، مرورگر شما آنچه را 
انجام داده اید به خاطر نمی آورد، اما هر سایتی 
که وارد آن می شــوید، به یاد می آورد. این به 
این معنی اســت که ممکن است شواهدی از 
مرور خصوصی خــود را در تبلیغاتی که بعدا 
ظاهر می شوند، مشــاهده کنید. اگر فایل ها 
را دانلود می کنید، حالت خصوصی نیز آن ها 
را پاک نمی کند، اگرچه ســابقه دانلود شما را 

پاک می کند.

چگونه تاریخچه مرور خود را در هر 
ک کنیم؟ مرورگری پا

در گوگل کروم، روی سه نقطه سمت راست 
نوار آدرس کلیک کنید تا منو باز شود، سپس 
 Privacy تنظیمات را انتخاب کنید. به قسمت
 Clear browsing data و سپس & Security
برویــد. انتخاب های خود را از لیســت انجام 
دهید، دوره زمانی را که می خواهید پاک کنید، 
تنظیم کنید، سپس روی دکمه حذف داده ها 
کلیک کنید. اگر مرورگر را برای همگام سازی 
با رایانه های دیگر از طریق حساب گوگل خود 
تنظیم کرده اید، پاک کردن سابقه شما داده ها 
را در تمام دســتگاه های دیگری که به کروم 
وارد شده اید نیز پاک می کند. با کلیک بر روی 
Advanced گزینه های بیشتری برای حذف 
داده ها از جمله رمز های عبور ذخیره شده در 

مرورگر خود در اختیار شما قرار می دهد.

حذف تاریخچه
کســانی که از موزیــا فایرفاکس اســتفاده 
می کنند باید روی سه خط افقی سمت راست 
نوار آدرس کلیک کنند تــا منوی فایرفاکس 
باز شود و ســپس گزینه ها را انتخاب کنند. 
روی Privacy & Security کلیــک کرده و 
 Cookies & Site Data ســپس به قســمت
بروید. در این جا، می توانید داده های خود را 
به طور کامل پاک یا مدیریت کنید تا کنترل 
بیشتری بر موارد حذف شده داشته باشید. اگر 
نمی خواهید مدام دغدغه انجام دستی آن را 
داشته باشید، می توانید هر بار که فایرفاکس را 
می بندید، کادری را که اطاعات مرور شما را 

پاک می کند، عامت بزنید.
اگر از Apple Safari در macOS اســتفاده 
می کنید، می توانید با باز کردن منوی سافاری 
و کلیک کردن بر روی Clear History، سابقه 
مرور خود را مشــاهده کنید. بــازه زمانی را 
که می خواهید پاک کنید از منوی کشــویی 
انتخاب کنید، ســپس بــرای تایید عملکرد، 
روی حذف تاریخچه کلیــک کنید.هنگامی 
که تاریخچه خود را در سافاری پاک می کنید، 
گزینــه ای برای حذف انــواع مختلف داده ها 
نخواهید داشت، بنابراین کوکی ها و فایل های 
ذخیره شده در حافظه پنهان همراه با سابقه 

شما پاک می شود.
کاربران ویندوز ۱۰ که از مرورگر مایکروسافت 
اج اســتفاده می کنند نیز می توانند تاریخچه 
مرور خــود را پــاک کنند. روی ســه نقطه 
سمت راست نوار آدرس کلیک کنید، سپس 
تنظیمات را از منوی ظاهر شده انتخاب کنید. 
در صفحــه حریم خصوصی، جســت و جو و 
خدمات، پاک کردن داده هــای مرور را پیدا 
کنیــد و روی انتخاب مواردی کــه باید پاک 
شوند، کلیک کنید. در مرحله بعد، انتخاب های 
خود را از لیســت که شــامل تاریخچه مرور 
و داده هــای حافظــه پنهــان اســت، انجام 
دهید، ســپس روی پاک کردن کلیک کنید.

اگر همچنان از اینترنت اکســپلورر استفاده 
می کنید، می توانیــد تاریخچه مرور خود را با 
کلیک کردن روی نماد چرخ دنده در گوشــه 
سمت راست بالا و سپس انتخاب گزینه های 
اینترنت پاک کنید. در کادر محاوره ای بعدی، 
تب General را باز کــرده و در زیر تاریخچه 
مرور، انواع داده های خــود را انتخاب و روی 
Delete کلیک کنید تا عملیات به پایان برسد.

فناوری


